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روزنامه صبح ایران

درگفت وگو با طهماسب مظاهری بررسی شد

نسخه مهرورزی و تدبیر برای اقتصاد ایران

عبدالرضا هاشم زایی:

استعفای ظریف برای تحت الشعاع
 قرار دادن سفر اسد نبود

سختی تصمیم گیری و تمدید تعویق پالرمو

»مجمع« بازهم »مصلحت« را تشخیص نداد

کالاهای اساسی کوپنی می شود

نوبخت خبر داد

واریز پیش از موعد 
حقوق ها و یارانه اسفند
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 یک عضو فراکسیون امید تاکید کرد: اینکه گفته شود 
استعفای ظریف برای کم رنگ نشان دادن سفر بشار اسد 
به ایران بوده، حرف بی اساسی است.عبدالرضا هاشم زایی 
امور خارجه  اینکه گفته می شود استعفای وزیر  درباره 
صرفا برای این بوده است که سفر رئیس جمهور سوریه را 
تحت الشعاع قرار دهد، گفت: نزدیک به چهل سال است 
دکتر ظریف را می شناسم و یقینا این پیش بینی ها را رد 

می کنم و معتقدم این حرف  بی اساسی است.این نماینده 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ظریف به عنوان وزیر 
خارجه جمهوری اسلامی ایران قاعدتاً مصر به حفظ جایگاه 
وزارت خارجه و نظام است.وی ادامه داد: در جامعه ما مراکز 
تصمیم گیری متعددی وجود دارد اما چون وزارت خارجه 
تاثیراتش بیشتر از برخی بخش ها است باید معتقد به یک 

صدا در این حوزه باشیم...

رئیس سازمان برنامه و بودجه از پرداخت زودتر از موعد حقوق کارکنان و واریز یارانه ها در اسفند ماه خبر داد.محمدباقر 
نوبخت در حاشیه چهاردهمین همایش سراسری رؤسا و مدیران پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا که صبح دیروز در ستاد 
مرکزی ناجا برگزار شد، با حضور در جمع خبرنگاران درباره اینکه تمهیدات سازمان برنامه و بودجه در شب عید برای 
حمایت از شهروندان چیست؟ گفت: در نوروز دید و بازدیدهای بسیاری انجام می شود که معمولاً این دید و بازدیدها همراه 

با پذیرایی از میهمان است...

فرزند ارشد آیت الله هاشمی رفسنجانی که نقش موثری در 
آوردگاه سیاست ایفا می کند و همچنان ریاست شورای مرکزی حزب 
کارگزاران سازندگی را در کنار ریاستش بر شورای شهر تهران پیش 
می برد. او با لیست امیدی ها به صندلی سبز شورای شهر تهران رسید 
و با اجماع همان امیدی ها در کرسی »رئیس« نشست؛ اما این اجماع 
انتهایش تا همین جا بود و علی رغم تمایلی که داشت از »بهشت« جا 

ماند.حالا حال و هوای رئیس شورای شهر تهران و...

سخنگوی شورای نگهبان گفت: در موضوع CFT و پالرمو کسی از 
برگزاری رفراندوم هراسی ندارد ولی تا زمانی که مراجع قانونی وظایف 
خود را انجام نداده اند اصل همه پرسی موضوعیتی ندارد زیرا هم اکنون 
مجمع تشخیص مصلحت در حال بررسی این لوایح است.عباسعلی 
کدخدایی روز شنبه در نشست خبری در پاسخ به سوال خبرنگاری 
مبنی بر اینکه رییس جمهوری بیان کرده که شورای نگهبان موافقت 

خود را به سی اف تی و پارلرمو اعلام کرده این موضوع ...

محسن هاشمی:

به ریاست  جمهوری 
فکر نمی کنم

سخنگوی شورای نگهبان:

کسی هراسی 
از رفراندوم ندارد
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده: 

خانواده نباید فدای فعالیت اجتماعی بانوان شود

فرماندار قم گفت: ظرفیت پذیرش بیش از 150 هزار مسافر نوروزی در روز و در مکان های اقامتی 
قم از جمله، مدارس، بخش خصوصی، بقاع متبرک امامزادگان، بوستان ها، شبستان های حرم 
حضرت معصومه)س( و مسجد جمکران وجود دارد. رضا سیار افزود: با توجه به این که شب تحویل 
سال 98 مصادف با ولادت حضرت علی)ع( می باشد، پیش بینی شده تعداد مسافران ورودی به شهر 
قم نسبت به سال های گذشته افزایش چشمگیری داشته باشد.وی اضافه کرد: سال گذشته آموزش 
و پرورش ظرفیت اسکان حدود 50 هزار تَن را در نخستین شب نوروز فراهم کرد، ولی امسال اعلام 
نموده که ظرفیت اسکان را تا 14 هزار تَن کاهش داده است.وی با بیان این که از مسئولان آموزش و 
پرورش توقع داریم ظرفیت اسکان را برابر با سال گذشته فراهم نمایند، ادامه داد: اسکان زائر حتی 

در کلاس هایی که تجهیزات لازم مانند یخچال و تلویزیون نداشته باشد...

زندگی و حیات هنرهای چند هزار ساله قم به وجود یک بازارچه دائمی وابسته است تا بتوانند 
تولیدات خود را به جامعه هدف، گردشگران و زائران این شهر معرفی کنند. چهارمین نمایشگاه 
منطقه ای صنایع دستی و دومین نمایشگاه تخصصی هنر اسلامی که فرصتی طلایی برای معرفی 
و بازاریابی و یا فروش محصولات هنرمندان صنایع دستی است چند روز قبل در قم برگزار شد که 
در مدت کوتاه فعالیت خود نتوانست فرصتی مناسب برای معرفی هنرهای صنایع دستی باشد.این 
نمایشگاه در قالب 94 غرفه که 70 غرفه آن برای معرفی هنرهای صنایع دستی و 24 غرفه دیگر آن 
برای هنرهای اسلامی در نظر گرفته شده بود هنرهای زیبایی مانند معرق چوب، رودوزی، زیورآلات 
سنتی، سفال و سرامیک و منبت و هم چنین هنرهایی مانند نقاشی و خرمهره و غیره را مانند یک 

کلکسیون هنری در معرض دید عموم گذاشت ولی نتوانست...

فرماندار قم:

ظرفیت پذیرش 150 هزار 
مسافر نوروزی در قم وجود دارد

خواسته ای که به رویا تبدیل شده است

هنرمندان قم در آرزوی 
بازارچه دائمی صنایع دستی
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نماینده مردم تبریز در مجلس ساز و 
کار مالی اروپا را در شرایط کنونی کشور 
مفید دانست و گفت: اینستکس در شرایط 
کنونی، می تواند از بروز مشکلات جدید 
بکاهد که باید با امیدواری هر چه بیشتر 
آن را پیگیری و به نفع کشور نهایی کنیم. 
شهاب الدین بیمقدار اظهار داشت: 
اگر ما نتوانیم مساله پالرمو و CFT را 
حل کنیم و به عضویت این کنوانسیون 
ها درآییم، در واقع به بانک های دنیا 
ما  با  را  ارتباطشان  ایم که  داده  اجازه 
قطع کرده و حتی کشورهایی همچون 
و  آلمان  یا  و  آذربایجان  و  ارمنستان 
روسیه از انجام هرگونه معامله ای با ما 

خودداری کنند. 
نماینده مردم تبریز در مجلس ادامه 
که  ای  جلسه  در  پیش  چندی  داد: 
رییس  لاریجانی  دکتر  آقای  اتفاق  به 
داشتیم،  حضور  روسیه  در  مجلس 
این کشور رسما  بانک مرکزی  رییس 
نپیوستن  صورت  در  کرد  اعلام  به 
جمهوری اسلامی به کنوانسیون پالرمو 
و CFT از تمامی معاملات با ما صرفنظر 

خواهند کرد. 
لوایح،  این  رد  با  کرد:  بیان  بیمقدار 

و  شده  قفل  نوعی  به  کشور  واقع  در 
دور  به  دیواری  که  است  این  مانند  به 
خودمان کشیده و امکان انجام هرگونه 
معامله با جوامع بین الملل را ببندیم و 
کشور را دچار خودتحریمی کرده و به 

قاچاقچیگری بیفتیم. 
که  هایی  صحبت  کرد:  عنوان  وی 
به  نپیوستن  درخصوص  هرازگاهی 
کنوانسیون های مربوطه انجام می شود، 
تبع  به  و  ارز و دلار  نرخ  بالا رفتن  جز 
فشارهای  بروز  همچون  سوئی  آثار  آن 
اقتصادی بیشتر به کشور و به معیشت 

مردم را به دنبال ندارد. 

* ایران باید در فضای بین الملل 
حضور فعال داشته باشد 

نماینده مردم تبریز در مجلس با تاکید 
بر تصویب هر چه سریع تر این لوایح با در 
نظر گرفتن شرایط اقتصادی و معیشتی 
مردم گفت: ما بایستی با حضور فعال در 
فضای بین المللی با دنیا تعامل و ارتباط 
داشته باشیم چرا که ما نه تافته جدا بافته 
کشورها  که  ابرقدرتیم،  آنقدر  نه  و  ایم 
تابع ما شوند. بیمقدار افزود: اینستکس 
همچون صندوقی است که به طور مثال 
کشورها پول خرید نفت از ما را به این 
صندوق انتقال داده و ما می توانیم در ازای 

خرید دارو و مواد اولیه برای کشور از این 
مبالغ بهره ببریم. 

اروپا  جدید  مالی  کار  و  ساز  وی 
بسیار  فعلی  در شرایط  را  )اینستکس( 
مفید دانست و بیان کرد: اینکه اروپاییان 
می خواهند در مقابل ترامپ، برجام را 
حفظ کنند برای جمهوری اسلامی امتیاز 

بزرگی به شمار می رود. 
اینکه  بیان  با  مجلس  نماینده  این 
این ساز و کار مالی، کمترین کاری بود 
که اروپاییان با توجه به تعهداتشان، برای 
جمهوری اسلامی انجام داده اند، اظهار 
داشت: اینستکس به هر حال در شرایط 
به  که  است  امیدی  کورسوی  کنونی، 
کشور می تابد و بایستی با امیدواری هر 
چه بیشتر آن را پیگیری و به نفع کشور 

نهایی کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: ساز و کار مالی 
نتواند  اگر  حتی  )اینستکس(  اروپاییان 
کند،  را حل  از مشکلات کشور  برخی 
لااقل از بروز بسیاری از مشکلات جدید 
جلوگیری خواهد کرد، ضمن اینکه در 
دیگر  کشور،  کنونی  اقتصادی  شرایط 
مجالی برای بروز و ظهور مشکلات جدید 

نیست. 

یک نماینده مجلس ؛ 

ساز وکار مالی اروپا از بروز مشکلات جدید در کشور می کاهد 

عضو فراکسیون امید مجلس گفت: وزارت کشور ۲۰ تاخیر داشته در نقش دادن به 
احزاب در انتخابات ها، باید ۲۰ سال پیش وزارت کشور به احزاب نقش موثر در انتخابات 

را می داد.
مصطفی کواکبیان  در خصوص جزئیات لایحه جامع نظام انتخابات مبنی بر ورود 
کاندیداها به انتخابات مجلس با تایید احزاب که از سوی وزارت کشور تهیه شده است، 
اظهار داشت: هنوز لایحه جامع نظام انتخابات در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار 

نرگفته است.
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی بیان کرد: اکنون بحث استانی شدن 

انتخابات مجلس شورای اسلامی در دستور کار قوه مقننه است.
وی در خصوص نقش دادن لایحه دولت به احزاب برای ورود به انتخابات مجلس 
شورای اسلامی، افزود: وزارت کشور ۲۰ تاخیر داشته در نقش دادن به احزاب در 

انتخابات ها، باید ۲۰ سال پیش وزارت کشور به احزاب نقش موثر در انتخابات را می داد.
کواکبیان ادامه داد: حتما تاثیرگذاری موثر احزاب در انتخابات نتایج مفیدی به دنبال 

خواهد داشت.
نماینده مردم، تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
گفت: در تمام دنیا حزبی شدن انتخابات ها تجربه شده است و نمی توان پذیرفت که هر 

کسی خود را کاندیدای انتخابات بداند.
عضو کمیسیون امنیت مالی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه کاندیداها باید پایگاه مردمی داشته باشند، سپس در انتخابات شرکت کنند، گفت: 
کاندیداها باید از سوی احزاب معرفی شوند یا اینکه هزار امضا جمع کنند، باید توجه 
داشت که این موضوع اکنون در دستور کار مجلس نیست و استانی شدن انتخابات در 

دستور کار است.

کواکبیان با اشاره به جزئیات لایحه جامع انتخابات:

وزارت کشور در حزبی کردن انتخابات 20 سال تاخیر دارد

روابط عمومی مخابرات منطقه قم

وزیر امور اقتصادی و دارایی رتبه فعلی 
ایران در بهبود فضای کسب و کار را مطلوب 
ندانست و گفت: رتبه 1۲4 جهانی یعنی 
اینکه فعالان اقتصادی با موانع بسیاری برای 
سرمایه گذاری و توسعه فضای کسب و کار 

روبرویند. 
آیین  فرهاد دژپسند عصر شنبه در 
رونمایی ازپنجره واحد شروع کسب و کار در 
وزارت اقتصاد افزود: فضای کنونی کسب و 
کار یکی از موانع چابک سازی سرمایه گذار 
داخلی برای حضور در بازارهای بین المللی 

و نیز جذب سرمایه گذاری خارجی است.
وی درباره اینکه فعالان اقتصادی برای 
خود  کارهای  و  کسب  توسعه  یا  ایجاد 
های  سازمان  در  اداری  مراحل  گرفتار 
مختلف می شوند، وزارتخانه ای را مثال زد 
که باید 44۰ مجوز مختلف صادر کند و 

با اینکه در هیات مقررات زدایی با حذف 
3۰۰ مجوز آن موافقت شده اما در عمل 
اتفاقی نیفتاده است.دژپسند اتحاد دستگاه 
های اجرایی برای بهبود فضای کسب و 
کار و هموارسازی مسیر سرمایه گذاری 

را خواستار شد و افزود: یکی دیگر از راه 
های بهبود رتبه جهانی ایران در این زمینه، 
استفاده از فناوری های نوین است؛ در غیر 
این صورت با اتکا به روش های سنتی، 
حرکت اقتصاد کشور به سوی اهداف تعیین 

شده »مورچه وار« خواهد بود.وی اضافه 
کرد: برای صبر کردن و گرفتار شدن در 
حاشیه ها زمانی نداریم و باید با بهره گیری 
از فناوری های نوین هم درآمد سرانه کشور 
را بالا ببریم و هم نرخ بیکاری را کاهش 
دهیم.دژپسند اعلام کرد از 4۰ میلیارد 
دلار صادرات غیرنفتی امسال تاکنون فقط 
حدود 9 میلیارد دلار ارز حاصل از آن به 
کشور بازگشته است.وی گفت: امروز باید 
با دانش بنیان کردن همه حوزه ها نرخ 
نوآوری را در اقتصاد کشور رشد دهیم تا 
اقتصاد از اتکا به بودجه نفتی خارج شود و به 
اقتصاد هوشمند که اقتصادی مقاوم است، 
برسد.وی اقتصاد هوشمند را ضد فساد 
توصیف کرد و گفت: اقتصاد زلال زمانی به 
دست می آید که اقتصاد هوشمند به معنای 

واقعی به وجود آید.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

رتبه جهانی ایران در بهبود فضای کسب و کار مطلوب نیست 
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کنترل قیمت ها را 
به شهروندان آموزش دهیم 

گران	فروش	کیست	و	چه	شخصی	مشخص	می	کند	که	
یک	فرد	در	جامعه	دست	به	گرانفروشی	زده	است؟	یکی	از	
وظایف	دولت	در	اقتصاد	این	است	که	قیمت	ها	را	آزاد	بگذارد	

و	خرید	محصولات	و	کنترل	قیمت	را	به	شهروندان	واگذار	کند	تا	اینکه	خودشان	انتخاب	
کنند	که	محصولات	مورد	نیاز	را	با	چه	قیمتی	و	از	چه	کسی	خریداری	کنند؛در	واقع	خود	
مردم	باید	قیمت	ها	را	کنترل	و	با	فرد	گران	فروش	مقابله	کنند.ما	در	ایران	سازمان	های	
عریض	و	طویلی	مانند	سازمان	تعزیرات	حکومتی	و	همچنین	سازمان	حمایت	مصرف	
کنندگان	و	تولید	کنندگان	داریم	که	در	شرایط	اقتصادی	کنونی	می	بینیم	که	نقش	آنها	
در	کشورهیچ	تاثیری	ندارد	و	دولت	ابتدا	باید	در	کوچک	کردن	این	سازمان	ها	تعجیل	کند.
برای	مدیریت	این	سازمان	ها	یک	دفتر	کوچک	هم	کافی	است	که	تنها	برخی	از	
فعالیت	های	اداری	را	انجام	دهند.	توجه	داشته	باشید	آمارهایی	که	این	سازمان	ها	می	دهند	
مورد	توجه	هیچ	کسی	قرار	نمی	گیرد	و	همین	موضوع	نشان	می	دهد	که	نمی	توانیم	
انتظار	عملکرد	مثبتی	از	آنها	داشته	باشیم.	در	کشوری	مانند	ایران	که	احزاب	نقش	تعیین	
کننده	ای	را	در	اقتصاد	ندارند	باید	از	رسانه	ها	انتظار	پیگیری		بیشتر	و	با	تاثیر	گذاری	بیشتری	
داشته	باشیم	تا	اینکه	مسوولان	را	زیر	ذره	بین	خود	قرار	دهند	و	با	شفاف	سازی	موضوعات	
اقتصادی	بتوانند	به	کنترل	بازار	کمک	کنند.	این	تعبیر	اشتباه	است	که	ما	همواره	بگوییم	
بالا	و	پایین	رفتن	قیمت	ها	در	بازار	بر	عهده	دولت	است.	دولت	هم	باید	پای	خود	را	از	این	
موضوع	کنار	بکشد	و	با	آزادسازی	قیمت	ها	فضا	را	از	زیر	پوشش	خود	خارج	کند.	اگر	
بتوانیم	به	کمک	رسانه	ها	و	صدا	و	سیما	در	مورد	تنظیم	قیمت	در	بازار	فرهنگ	سازی	کنیم	
می	توانیم	بگوییم	که	قدم	مثبتی	را	در	این	راه	برداشته	ایم.شهروندان	ما	باید	بدانند	محصولی	
که	گران	می	شود	و	فردی	که	گران	فروشی	می	کند	باید	کنار	گذاشته	بشود.	همان	طور	که	
خود	رییس	جمهور	هم	بارها	به	این	موضوع	اشاره	کرده	است	دولت	نیاز	به	چابک	سازی	
دارد.	یکی	از	راه	های	چابک	سازی	در	ایران	در	جهت	بهبود	فضای	کار	و	اقتصاد،	افزایش	
دانشگاه	های	فنی	در	مقابل	دانشگاه	های	علوم	انسانی	و	...	است.	یکی	از	مشکلات	ایران	که	
به	اقتصاد	هم	ضربه	وارد	می	کند	فرهنگ	کارمند	پروری	است.	این	فرهنگ	کارمندپروری	
در	مقابل	کاهش	چشمگیر	دانشگاه	ها	فنی	و	مراکز	فنی	و	حرفه	ای	است.	اگر	بخواهیم	
بازار	را	در	آرامش	نگاه	داریم	و	به	نوعی	بخواهیم	اداره	آن	را	به	دست	شهروندان	بدهیم	
باید	نیروی	کار	متخصص	را	افزایش	دهیم.برای	حل	بحران	در	این	حوزه	مسوولان	باید	
یک	تصمیم	نهایی	بگیرند	و	در	ادامه	فرهنگ	های	نادرستی	که	در	بازار	وجود	دارد،	هم	در	
زمینه	گرانی	و	هم	زمینه	گرانفروشی	را	برچینیم	و	با	جلوگیری	از	سیاست	های	غلط	دست	
افرادی	که	تنها	به	منافع	شخصی	خودشان	فکر	می	کند	کوتاه	شود.همه	این	مواردی	که	
در	این	یادداشت	آوردم	نیاز	به	اصلاح	قانون	در	مجلس	دارد	و	تنها	در	این	صورت	است	که	
هم	فشارهایی	که	بر	دولت	وجود	دارد	کاهش	پیدا	می	کند	و	هم	ما	می	توانیم	شاهد	حضور	
پررنگ	تر	مردم	در	بازار	باشیم	و	نقش	تعیین	کننده	آنها	را	در	تنظیم	قیمت	ها	مشاهده	
کنیم.	اگر	به	جای	حضور	سازمان	هایی	مانند	تعزیرات	حکومتی	و	سازمان	حمایت	مصرف	
کنندگان	و	تولید	کنندگان	که	هیچ	تاثیری	در	بهبود	وضعیت	ندارند،	قیمت	ها	را	آزاد	
کنند	و	به	شهروندان	آموزش	داده	شود	که	اجناسی	که	یک	شبه	قیمت	آنها	بالا	می	رود	را	

خریداری	نکنند	می	توانیم	شاهد	کنترل	قیمت	ها	توسط	مصرف	کنندگان	باشیم.
*عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد علامه طباطبایی

گام دوم انقلاب
 وظایف مسئولان و مردم

متاسفانه	دستورالعمل	ها	و	نظرات	مقام	معظم	رهبری	
در	بعضی	موارد	به	صورت	شعاری	در	می	آید	این	در	حالی	
است	که	باید	نقشه	راه	باشد،	در	این	زمینه	ضرورت	دارد	

ابعاد	مختلف	بیانیه	گام	دوم	تشریح	شده	تا	وظیفه	کارگزاران	نظام	و	مردم	به	صورت	
شفاف	مشخص	شود.عدد	۴۰	در	عرف،	نشان	بلوغ	و	پختگی	است	که	بر	همین	اساس	
می	توان	صدور	بیانیه	گام	دوم	انقلاب	از	سوی	رهبر	معظم	انقلاب	در	چهلمین	سالگرد	
پیروزی	انقلاب	را	در	همین	راستا	تفسیر	کرد.مخاطب	رهبری	در	این	بیانیه	آحاد	مردم	
اعم	از	مدیران،	کارگزاران،	دولت	مردان	و	عموم	ملت	هستند،	با	توجه	به	اینکه	اداره	مملکت	
در	ایران	که	بر	اساس	یک	حرکت	مردمی	شکل	گرفته	وابسته	به	همگان	است	بنابراین	
نمی	توان	گفت	خطاب	ایشان	شخص	خاصی	بوده	بلکه	هر	شخصی	بنا	به	مسئولیت	خود	
وظیفه	پیشبرد	کارها	را	برعهده	دارد.باید	تاکید	کرد	که	در	اجرایی	کردن	این	بیانیه	تنها	
دولت	مسئولیت	ندارد،	واقعیت	آن	است	که	بین	دولت	و	مردم	یک	امرمتقابل	مسئولیتی	
است	به	طوریکه	هر	دو	در	مقابل	هم	مسئولیت	دارند،	بر	این	اساس	همه	گروه	ها	برای	
اجرایی	کردن	بیانیه	گام	دوم	عهده	دار	وظایف	و	مسئولیت	هایی	هستند.رهبر	انقلاب	در	
بخشی	از	توصیه	های	خود	درباره	اجرای	عدالت	و	مبارزه	با	فساد	تاکیداتی	داشتند،	در	این	
بخش	هم	توصیه	رهبر	معظم	به	آحاد	ملت	است	به	این	معنی	که	مردم	نباید	دنبال	فساد	
باشند،	در	این	زمینه	نمی	توان	دسته	بندی	خاصی	قائل	شد	زیرا	ممکن	است	فردی	فساد	
کوچکی	انجام	دهد	و	فرد	دیگری	که	امکانات	بیشتری	در	اختیار	دارد	فساد	بزرگ	تری	
انجام	دهد	بنابراین	رفع	تبعیض	به	این	معنی	نیست	که	یک	یا	دو	نفر	رفع	تبعیض	یا	فساد	
کنند،	باید	هم	مسئولان	به	عنوان	قوه	مجریه	و	قضائیه	به	عنوان	نهادهای	بازدارنده	و	هم	
تک	تک	افراد	نسبت	به	رفع	تبعیض	وفساد	اقدام	کنند.متاسفانه	دستورالعمل	ها	و	نظرات	
مقام	معظم	رهبری	در	بعضی	موارد	به	صورت	شعاری	در	می	آید	این	در	حالی	است	که	
باید	نقشه	راه	باشد،	تاکید	می	کنم	اگر	تمام	مسئولیت	ها	را	متوجه	دولت	یا	قوه	قضائیه	
بدانیم	به	تنهایی	قادر	به	اجرای	آن	نخواهند	بود	بنابراین	عملیاتی	کردن	بیانیه	نیازمند	
همت	آحاد	ملت	است.ضرورت	دارد	ابعاد	مختلف	بیانیه	تشریح	شده	تا	وظیفه	کارگزاران	
نظام	و	مردم	به	صورت	شفاف	مشخص	شود،	به	طور	قطع	با	شفاف	شدن	وظایف	امکان	

پیگیری	بیشتری	وجود	دارد.

با حضور جمعی از هنرمندان، مسئولان و مردم  برگزارشد

بدرقه خشایار الوند تا خانه ابدی 

پیکر	زنده	یاد	»خشایار	الوند«	فیلمنامه	نویس	سینما	و	تلویزیون	با	حضور	جمعی	از	
هنرمندان،	مسئولان	و	مردم	تشییع	و	برای	خاکسپاری	در	قطعه	هنرمندان	بهشت	زهرا)س(	

خانه	ابدی	بدرقه	شد.	
مراسم	تشییع	زنده	یاد	»خشایار	الوند«،	ساعت	1۰	صبح	دیروز	از	ساختمان	شماره	دو	خانه	
سینما	در	خیابان	وصال	شیرازی	با	حضور	جمع	کثیری	از	هنرمندان،	مردم	و	برخی	مسئولان	
سینمایی	و	تلویزیونی	برگزارشد.شمار	بسیاری	از	هنرمندان	و	کارگردانان	سینما،	از	جمله	
سیروس	مقدم	و	تیم	سریال	پایتخت،	کیومرث	پوراحمد،	مجید	مظفری،	مسعود	ده	نمکی،	
همایون	اسعدیان،	سروش	صحت،	احمد	مهرانفر،	برزو	ارجمند،	بهروز	شعیبی،	سیروس	الوند،	
نسرین	نصرتی،	امیر	مهدی	ژوله،	علیرضا	شجاع	نوری،	سیاوش	مفیدی،	ریما	رامین	فر	و	
مجتبی	جباری	و	شاهسواری	رییس	خانه	سینما	و	شماری	دیگر	از	هنمرندان	در	این	آیین	
حضور	داشتند.عزت	الله	ضرغامی	رئیس	اسبق	صدا	و	سیما	و	عضو	فعلی	شورای	عالی	انقلاب	

فرهنگی	نیز	از	مسئولان	حاضر	در	این	مراسم	بود.	
* رکن اساسی فیلمنامه نویسی رفت

کارگردان	پیشکسوت	کشور،	مرحوم	الوند	را	فردی	با	پشتکار	و	مسوولیت	پذیر	توصیف	
کرد	و	گفت:	از	طرف	تیم	پایتخت	به	جامعه	هنری	تسلیت	می	گویم،	او	رکنی	بود	که	
جانشین	ندارد	رکن	اساسی	از	فیلمنامه	نویس	های	مملکت	رفت،	دلم	می	خواهد	امشب	
بخوابم	فردا	صبح	بیدار	شوم	و	همه	این	اتفاقات	خواب	بوده	باشد.سیروس	مقدم	گفت:	تیم	

سریال	ما	از	درگذشت	زنده	یاد	خشایار	الوند	شوکه	شده	است.	
* حرف ناگفته الوند از زبان همسر

الهام	ایمانی	همسر	زنده	یاد	خشایار	الوند	نیز	در	جایگاه	قرار	گرفت	و	گفت:	خشایار	یک	
حرف	ناگفته	داشت	که	برای	جشن	دنیای	تصویر	آماده	کرده	بود	تا	روی	سن	بگوید.	او	می	
خواست	از	سه	استاد	خود	در	مسیر	پیشرفتش،	قدردانی	کند.وی	افزود:	نخستین	استادش	
سیروس	الوند	بود،	دومین	و	سومین	استاد	او	مهران	مدیری	و	سیروس	مقدم	هستند.	از	
شما	تشکر	می	کنم	که	در	این	راه	همراه	خشایار	بودید	و	باعث	ارتقا	و	پیشرفت	او	شدید.
مراسم	یادبود	این	هنرمند	نیز	روز	دوشنبه	13	اسفندماه	از	ساعت	17	تا	18:3۰	در	مسجد	

جامع	شهرک	غرب	برگزار	می	شود.
خشایار	الوند	فیلمنامه	نویس	سینما	و	تلویزیون	صبح	روز	پنجشنبه	به	دلیل	ایست	

قلبی	در	51	سالگی	درگذشت.

عبدالرضا هاشم زایی:

استعفای ظریف برای تحت الشعاع
 قرار دادن سفر اسد نبود

	یک	عضو	فراکسیون	امید	تاکید	کرد:	اینکه	گفته	شود	استعفای	ظریف	برای	کم	رنگ	
نشان	دادن	سفر	بشار	اسد	به	ایران	بوده،	حرف	بی	اساسی	است.

عبدالرضا	هاشم	زایی	،	درباره	اینکه	گفته	می	شود	استعفای	وزیر	امور	خارجه	صرفا	
برای	این	بوده	است	که	سفر	رئیس	جمهور	سوریه	را	تحت	الشعاع	قرار	دهد،	گفت:	نزدیک	
به	چهل	سال	است	دکتر	ظریف	را	می	شناسم	و	یقینا	این	پیش	بینی	ها	را	رد	می	کنم	و	
معتقدم	این	حرف		بی	اساسی	است.این	نماینده	مجلس	شورای	اسلامی	تاکید	کرد:	ظریف	
به	عنوان	وزیر	خارجه	جمهوری	اسلامی	ایران	قاعدتاً	مصر	به	حفظ	جایگاه	وزارت	خارجه	
و	نظام	است.وی	ادامه	داد:	در	جامعه	ما	مراکز	تصمیم	گیری	متعددی	وجود	دارد	اما	چون	
وزارت	خارجه	تاثیراتش	بیشتر	از	برخی	بخش	ها	است	باید	معتقد	به	یک	صدا	در	این	حوزه	
باشیم.نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	اسلامی	خاطرنشان	کرد:	اعتقادم	بر	این	
است	مواضع	جمهوری	اسلامی	در	سیاست	های	منطقه	ای	و	بین	المللی	باید	به	وسیله	یک	
محل	که	آن	هم	وزارت	امور	خارجه	است،	بیان	شود.وی	تاکید	کرد:	تصورم	این	است	که	
آقای	ظریف	به	این	تعدد	مراکز	تصمیم	گیری	در	سیاست	خارجی	انتقاد	داشت.این	عضو	
فراکسیون	امید	گفت:	بالاخره	یک	رئیس	جمهوری	که	دوست	ایران	است	به	کشورمان	
آمده	اما	وزیر	امورخارجه	اطلاع	پیدا	نمی	کند	و	در	نشست	حضور	نمی	یابد	که	تصویرش	
هم	از	تلویزیون	پخش	می	شود.	آقای	ظریف	بیان	کردند	این	کار	جایگاه	وزیر	امور	خارجه	
را	تضعیف	می	کند	آن	هم	نه	به	عنوان	اینکه	شخصیت	حقیقی	ظریف	زیر	سوال	می	رود	
بلکه	به		عنوان	یک	شخصیت	حقوقی.هاشم	زایی	افزود:	فکر	می	کنم	اقدام	آقای	ظریف	
برای	استعفا	کاملا	به	موقع	بود	و	هیچ	ارتباطی	به	تحت	الشعاع	قرار	دادن	سفر	بشار	به	
ایران	نداشت.	برای	حفظ	وزارت	خارجه	جمهوری	اسلامی	ایران	باید	تلاش	کرد.نماینده	
مردم	تهران	در	پاسخ	به	سوالی	مبنی	بر	اینکه	عده	ای	در	داخل	از	استعفای	وزیر	امور	
خارجه	خوشحال	شدند	و	به	عقیده	کارشناسان	همان	حرف	هایی	زدند	که	دشمنان	کشور	
	»FATF«	و	برجام	مسئله	در	نیست،	مسئله	این	تنها	گفت:	چیست،	شما	ارزیابی	زنند	می
هم	با	وجود	اینکه	مجلس	بارها	به	این	لوایح	به	طور	قطعی	رأی	داده	که	اجرایی	شود	اما	
مخالفت	می	کنند.وی	با	بیان	این	که	قاعدتاً	مخالفان	داخلی	پشتیبان	هایی	در	خارج	از	
کشور	دارند،	گفت:	اولین	طرفی	که	رسماً	از	استعفای	آقای	ظریف	استقبال	کرد	اسرائیل	

و	آمریکایی	های	تندرو	بودند.

عضو فراکسیون امید مجلس:

مجمع در فرصت چهارماهه 
پالرمو و سی اف تی را نهایی کند

عضو	فراکسیون	امید	مجلس	گفت:	اگر	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	در	این	فرصت	
باقی	مانده،	نتیجه	گیری	و	نظر	نهایی	خود	را	در	خصوص	پالرمو	و	سی	اف	تی	اعلام	نکند،	
به	نظر	می	رسد	که	باید	بر	مبنای	راهکارها	و	ظرفیت	های	موجود	در	قانون	اساسی	کشور	

عمل	کنیم.
محمود	صادقی	افزود:	اقدام	گروه	ویژه	اقدام	مالی	در	تمدید	مهلت	چهارماهه	ایران،	
نشانه	اقدامات	مثبت	داخلی	در	این	زمینه	است.وی	ادامه	داد:	تصویب	قوانین	مربوط	به	
کنوانسیون	های	مورد	تاکید	»اف	ای	تی	اف«	و	از	همه	مهم	تر	»پالرمو«	و	»سی	اف	تی«	
در	مجلس	شورای	اسلامی	و	تایید	مصوبات	مربوط	به	الحاق	ایران	به	این	کنوانسیون	ها	
در	شورای	نگهبان	و	جلسات	مجمع	تشخیص	مصلحت	نشانه	جدیت	ایران	در	پیگیری	
این	موضوع	بوده	است.عضو	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	افزود:	گزارش	های	
مکرر	بانک	مرکزی	و	وزارت	اقتصاد	و	دارایی	نیز	در	این	زمینه	متقاعد	کننده	بوده	و	فرصت	
مناسبی	برای	جلب	موافقت	گروه	ویژه	اقدام	مالی	در	دادن	مهلت	دوباره	ایران	ایجاد	کرده	
است.این	نماینده	مجلس	با	بیان	اینکه	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	در	این	فرصت	
دوباره،	جمع	بندی	نهایی	را	انجام	دهد،	تاکید	کرد:	اگر	مجمع	نتواند	در	این	فرصت،	نتیجه	
گیری	و	نظر	نهایی	خود	را	اعلام	کند،	به	نظر	می	رسد	که	باید	بر	مبنای	راهکارها	و	ظرفیت	
های	موجود	در	قانون	اساسی	کشور	عمل	کنیم.وی	با	اشاره	به	الحاق	ایران	به	کنوانسیون	
»مریدا«،	افزود:	اگر	پالرمو	را	با	مریدا	مقایسه	کنیم؛	مریدا	بنا	به	نظرات	کارشناسی	و	جلسات	
مراجع	امنیتی،	مبتنی	بر	تعهدات	سخت	در	موضوع	ضرورت	تبادل	اطلاعات	با	طرف	
های	خارجی	است؛	الحاق	ایران	به	این	کنوانسیون	در	یک	دولت	اصولگرا	تصویب	شده،	
اما	اکنون	همان	جریان	علیه	پیوستن	ایران	به	پالرمو	و	سی	اف	تی	موضع	گیری	کرده	اند.
صادقی	ادامه	داد:	اکنون	که	باید	در	خصوص	پالرمو	به	نتیجه	برسیم	و	کار	دولت	در	راه	
اندازی	و	تسهیل	تبادلات	بانکی	و	مالی	راه	بیافتد،	در	مسیر	آن	سنگ	اندازی	می	کنیم.وی	
ابراز	امیدواری	کرد	که	با	نظر	به	مصالح	ملی	در	این	فرصت،	تصمیم	مناسب	اتخاذ	و	مسیر	

مراودات	تجاری	و	بانکی	ایران	با	جهان	هموار	شود.

رحیمی جهان آبادی:

 انقلاب ایران فراتر از مرزها 
اعمال قدرت و نفوذ می کند

رییس	کمیته	بین	الملل	کمیسیون	حقوقی	و	قضایی	مجلس	شورای	اسلامی	با	
بیان	اینکه	»موفقیت	انقلاب	اسلامی	را	در	هیچ	کدام	یک	از	کشورهای	خاورمیانه	شاهد	
نبودیم«،	گفت:	در	هر	کدام	از	این	کشورها	که	انقلاب	می	شود	یا	بلافاصله	انقلاب	به	وسیله	
یک	کودتا	سرنگون	می	شود	یا	بعد	از	یک	مدت	کوتاهی	آن	اتحاد	و	همگرایی	بین	نیروهای	

انقلابی	از	بین	می	رود	و	آن	انقلاب	دچار	مشکل	می	شود.
جلیل	رحیمی	جهان	آبادی	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	در	این	خصوص	گفت:	ارزیابی	صحیح	
از	دستاوردهای	۴۰	ساله	انقلاب	باید	با	توجه	به	شرایط	خاص،	شرایط	مکانی	و	زمانی	
کشور	صورت	پذیرد،	یعنی	این	مقطع	چهل	ساله	را	باید	با	توجه	به	ظرفیت	های	کشور	
و		با	تحلیل	انقلاب	کشورهای	خاورماینه	مانند	مصر،	تونس	و	لیبی	و	یا	با	نگاه	بر	حوادثی	
که	پس	از	جنگ	جهانی	دوم	در	برخی	این	کشورها	رخ	داد	و	حکومت	هایی	را	بر	سر	کار	

آورد،	ارزیابی	کرد.
وی	افزود:	همچنین	می	توان	این	شرایط	را	با	برخی	انقلاب	ها	مانند	انقلاب	چین،	
انقلاب	فرانسه،	انقلاب	آمریکا	یا	انقلاب	روسیه	مقایسه	کرد،	باید	توجه	کنیم	ما	در	انقلاب	
یک	تجربه	ای	داشتیم	که	خیلی	از	کشورهای	نامبرده	نداشتند	ما	یک	کشور	جهان	سومی	
هستیم	و	با	این	حرف	که	توانایی	اداره	امور	خود	را	بدون	دخالت	ابرقدرت	ها	داریم	انقلاب	
کردیم،	این	استقلال	خواهی	که	ما	در	خاورمیانه	داشتیم	می	توانست	برای	منافع	قدرت	
های	بزرگ	در	خاورمیانه	و	خارج	از	منطقه	خطرناک	باشد،	خیلی	از	این	سلطه	ای	که	این	
ها	بر	امور	اقتصادی،	سیاسی،	فرهنگی	و	مسائل	نظامی	کشورهای	مختلف	دارند	دقیقا	با	
این	تحلیل	انجام	می	شود	که	شما	توانایی	اداره	امور	خودتان	را	بدون	حضور	ما	ندارید،	برای	
مثال	می	گویند	اگر	کره	جنوبی،	ژاپن	یا	آلمان	رشد	داشته	اند	زیر	سایه	همین	قدرت	های	

بزرگ	بود.	انقلاب	ایران	قصد	داشت	این	قاعده	یک	قرن	اخیر	را	به	چالش	بکشد.
رییس	کمیته	بین	الملل	کمیسیون	حقوقی	و	قضایی	مجلس	بیان	کرد:	انقلاب	ایران	
ظرف	این		۴۰	سال	هم	مسیر	اتحاد	و	هم	مسیر	انسجام	خودش	را	به	خوبی	طی	کرد،	برای	
مثال	انقلاب	مرحله	دولت	سازی	و	مرحله	تسلط	بر	مرزها	و	اعمال	حاکمیت	را	به	خوبی	
پشت	سرگذاشت	و	اکنون	فراتر	از	مرزها	در	منطقه	اعمال	قدرت	و	نفوذ	می	کند،	عملا	
انقلاب	ما	یک	شرایطی	دارد	که	این	شرایط	شاید	در	کمتر	انقلابی	در	جهان	مشاهده	شود.

یک نماینده مجلس:

جوان گرایی
محور بیانیه گام دوم انقلاب است

عضو	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	جوان	گرایی	و	توجه	به	
ظرفیت	جوانان،	از	اولویت	ها	و	محورهای	مهم	بیانیه	گام	دوم	انقلاب	و	رهنمودهای	رهبر	

معظم	انقلاب	است.
علی	قربانی	اظهار	داشت:	البته،	جوان	گرایی	به	معنای	نادیده	گرفتن	تجربه	های	
صاحب	نظران	و	پیشکسوتان	نیست	بلکه	باید	در	تولید	علم	و	پژوهش،	پیشکسوتان	در	

کنار	جوانان	باشند	تا	اهداف	محقق	شود.	
وی	با	بیان	اینکه	شعارهای	انقلاب	باید	بازآفرینی	شده	و	رویکردهای	جدید	مد	نظر	قرار	
گیرد	تاکید	کرد:	باید	یک	بازآفرینی،	برای	تحقق	اهداف	و	آرمان	های	انقلاب	ایجاد	شود	و	

در	این	گام،	جوان	گرایی	و	البته	استفاده	از	تجربه	ها،	مورد	توجه	باشد.	
قربانی	تصریح	کرد:	در	چهار	دهه	گذشته،	دستاوردهای	خوبی	در	زمینه	های	اقتصادی،	
پزشکی،	سلول	بنیادین،	هسته	ای	و	کشاورزی	به	دست	آمده	است	و	در	تولید	علم	و	نیز	
سرمایه	انسانی،	امروز	شاهد	توسعه	هستیم	اما	در	خیلی	از	شاخص	ها	رتبه	خوبی	در	دنیا	

نداریم.
عضو	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	مجلس	شورای	اسلامی	افزود:	اکنون	مردم	به	لحاظ	
اقتصادی	تحت	فشارند	و	همان	گونه	که	رهبر	انقلاب	تاکید	دارند،	باید	اقتصاد	مقاومتی	با	

تاکید	بر	نیروی	جوان	مورد	توجه	باشد.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	توسعه	اقتصاد	باید	با	اولویت	های	سیاست	های	اقتصاد	مقاومتی	
باشد	گفت:	اگر	نیمی	از	بندهای	2۴	گانه	اقتصاد	مقاومتی	محقق	و	اجرایی	می	شد،	امروز	
تحریم	ها	هیچ	تاثیری	در	کشور	نداشت.عضو	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	مجلس	شورای	
اسلامی	در	بخش	دیگر	سخنان	خود	با	بیان	اینکه	ظرفیت	های	انقلاب	در	چهار	دهه	
گذشته	برای	توسعه	کشور	در	مناطق	مختلف	خوب	استفاده	نشده	است	افزود:	پیام	رهبری	
در	زمینه	استفاده	از	ظرفیت	ها	در	گام	دوم	انقلاب	هم	حاکی	از	این	دارد	که	برای	دستیابی	

به	اهداف	و	آرمان	های	آن	باید	توجه	بیشتری	به	ظرفیت	های	انقلاب	مبذول	شود.

سخنگوی	شورای	نگهبان	گفت:	در	
موضوع	CFT	و	پالرمو	کسی	از	برگزاری	
رفراندوم	هراسی	ندارد	ولی	تا	زمانی	که	
مراجع	قانونی	وظایف	خود	را	انجام	نداده	
اند	اصل	همه	پرسی	موضوعیتی	ندارد	زیرا	
هم	اکنون	مجمع	تشخیص	مصلحت	در	

حال	بررسی	این	لوایح	است.
شنبه	 روز	 کدخدایی	 عباسعلی	
سوال	 به	 پاسخ	 در	 خبری	 نشست	 در	
خبرنگاری	مبنی	بر	اینکه	رییس	جمهوری	
بیان	کرده	که	شورای	نگهبان	موافقت	خود	
را	به	سی	اف	تی	و	پارلرمو	اعلام	کرده	این	
موضوع	را	تایید	می	کنید،	اظهار	داشت:	
من	هم	این	را	شنیده	ام	البته	یک	تسامحی	
در	حرف	های	ایشان	بود	زیرا	پالرمو	و	سی	
اف	تی	با	ایرادات	ارجاع	شد.وی	ادامه	داد:	
و	شورای	 میان	مجلس	 اینکه	 دلیل	 به	
این	 دارد	 وجود	 نظر	 اختلاف	 نگهبان	
لوایح	به	مجمع	رفت.	کدخدایی	افزود:	در	
پالرمو	اشکالات	محتوایی	شورای	نگهبان	
هیات	 اشکالات	 ولی	 بود	 شده	 برطرف	
نظارت	همچنان	باقی	بود	و	براساس	قانون	
اساسی	ما	آن	ایرادات	را	به	عنوان	ایراد	
شورا	ارسال	کردیم،	بنابراین،	این	ایرادات	
با	اختلافی	شدن	نظر	شورا	و	مجلس	در	
مجمع	تشخیص	مصلحت	در	حال	بررسی	
است.وی	افزود:	در	مورد	سی	اف	تی	نیز	
ایرادات	عمده	ما	برطرف	نشده	و	آن	هم	
در	دستور	کار	مجمع	تشخیص	مصلحت	
نظام	است.	خبرنگاری	از	کدخدایی	پرسید	
برای	 رفراندوم	 برگزاری	 برخی	خواستار	
لوایح	سی	اف	تی	و	پارلرمو	شده	اند	آیا	
موافق	آن	هستید	که	کدخدایی	پاسخ	
داد:	کسی	از	رفراندوم	هراسی	ندارد	ولی	
انجام	 را	 خود	 وظایف	 قانونی	 مراجع	 تا	
اند	اصل	همه	پرسی	موضوعیتی	 نداده	
ندارد.وی	گفت:	هم	اکنون	این	لوایح	در	
ادامه	 است.در	 بررسی	 حال	 در	 مجمع	
خبرنگاری	درباره	هزینه	تبلیغاتی	انتخابات	
از	کدخدایی	سوال	کرد	که	وی	پاسخ	داد:	
لایحه	جامع	انتخابات	که	تمامی	موارد	
مربوط	به	انتخابات	را	در	بر	می	گیرد	بعد	
از	اصراری	که	در	چند	سال	گذشته	برای	

رسیدگی	به	این	موضوع	داشتیم	مجلس	و	
دولت	در	قالب	طرح	ها	و	لوایحی	در	این	
باره	مشغول	به	کار	هستند	که	امیدواریم	
این	موضوع	در	این	طرح	ها	و	لوایح	برای	
انتخابات	اعمال	شوتد.وی	 اصلاح	قانون	
یادآور	شد:	البته	هنوز	در	مرحله	ابتدایی	
این	موضوع	قرار	داریم	شاید	بررسی	آن	به	
بررسی	سال	آینده	موکول	شود	ولی	این	
موضوع	در	مجلس	در	حال	بررسی	است	
در	مورد	رجال	سیاسی	نیز	ما	رسما	موارد	
آن	را	اعلام	کردیم.خبرنگاری	از	کدخدایی	
پرسید	درباره	برخی	تایید	صلاحیت	های	
نامزدهای	انتخابات	اعتراضاتی	به	شورای	
نگهبان	وجود	دارد	شورا	چه	پاسخی	به	
این	اعتراضات	می	دهد؟کدخدایی	پاسخ	
داد:	شورای	نگهبان	طبق	قانون	وظیفه	
وقتی	 و	 دهد	 انجام	می	 را	 قانونی	خود	
وظیفه	قانونی	ما	است	باید	آن	را	انجام	
دهیم	و	افکار	عمومی	نیز	آن	را	قبول	می	
کنند	مگر	اینکه	برخی	ها	قانون	را	قبول	

نداشته	باشند.
اصلاح  با  دیدار  برای  * مشکلی 

 طلبان نداریم 
ادامه	خبرنگاری	در	مورد	توئیت	 در	
اخیر	کدخدایی	در	مورد	نظارت	استصوابی	
است	که	واکنش	های	زیادی	را	در	فضای	
مجازی	به	همراه	داشت	از	وی	سوال	کرد	و	
گفت	اصلاح	طلبان	انتقاد	زیادی	به	توئیت	
شورای	 اند	 داشته	 موضوع	 این	 و	 شما	
نگهبان	آیا	نباید	موضوع	نظارت	استصوابی	

را	حل	کند،	که	کدخدایی	پاسخ	داد:	ما	از	
هر	پیشنهادی	که	در	این	موضوع	ارائه	شود	
فارغ	از	گروه	و	جناحی	که	آن	پیشنهاد	را	
ارائه	کند	استقبال	می	کنیم	و	هراسی	از	
حرف	حسابی	نداریم.	وی	گفت:	ما	نشست	
هایی	نیز	با	برخی	از	افراد	داریم	مشروط	بر	
اینکه	حرفشان	حسابی	باشد	وقتی	هر	روز	
و	در	هر	هفته	در	سه	نوبت	صبح،	ظهر	و	
شب	علیه	شورای	نگهبان	بیانیه	صادر	می	
کنند	گاهی	اوقات	هم	شورای	نگهبان	باید	
پاسخی	داشته	باشد	آن	توئیت	هم	حداقل	
پاسخ	به	برخی	افراد	بود	که	مطالبشان	را	

هر	روز	تکرار	می	کنند.
* الزام قانونی برای پخش جلسات 

شورای نگهبان نداریم
سخنگوی	شورای	نگهبان	در	پاسخ	به	
این	سوال	که	آیا	شرایط	حضور	خبرنگار	در	
جلسات	شورای	نگهبان	فراهم	می	شود،	
شورای	 مذاکرات	 مشروح	 کرد:	 تصریح	
نگهبان	چاپ	و	نشر	می	شود	و	خبرنگاران	
در	 توانند	 می	 اوقات	 گاهی	 عکاسان	 و	
جلسات	شورا	حضور	یابند	.	الزام	قانونی	
این	 از	رادیو	 اینکه	مانند	مجلس	 مانند	
جلسات	پخش	شود	نداریم	ولی	در	زمان	
انتخابات	به	دلیل	آنکه	حریم	خصوصی	

افراد	است	امکان	پخش	نداریم.
درخصوص	 سوالی	 به	 پاسخ	 در	 وی	
نظارت	 گویند	 می	 ها	 برخی	 اینکه	
شایسته	 افراد	 که	 نگذاشته	 استصوابی	
وارد	مجلس	شوند،	گفت:	شورای	نگهبان	

براساس	قوانین	انتخابات	مجلس	شرایط	
حداقلی	دارد	و	براساس	آن	عمل	می	کند.	
ما	ابزار	شایسته	سنجی	نداشته	و	نداریم	
و	این	شایسته	سالاری	براساس	انتخاب	
نگهبان	 شورای	 است.سخنگوی	 مردم	
تاکید	کرد:	بهترین	راه	این	است	که	جناح	
ها	و	گروه	های	سیاسی	در	این	جهت	گام	
بردارند	و	افراد	شایسته	را	معرفی	کنند	تا	
این	مساله	حل	شود.وی	در	پاسخ	به	سوال	
دیگری	درباره	اینکه	اگر	مجلس	در	لایحه	
نظارت	 حذف	 به	 رای	 انتخابات	 جامع	
استصوابی	بدهد	با	توجه	به	اینکه	شورای	
نگهبان	معتقد	است	نظارت	موثر	همان	
نظارت	استصوابی	است	آیا	این	تبصره	به	
تایید	شورای	نگهبان	خواهد	رسید،	افزود:	
اجازه	دهید	نمایندگان	این	کار	را	انجام	
دهند	و	نمی	توان	از	پیش	اعلام	نظر	کنیم.
سخنگوی	شورای	نگهبان	در	پاسخ	به	
سوال	دیگری	درخصوص	شکایت	شورای	
نگهبان	از	محمود	صادقی	به	کجا	رسیده	
قانون	شکایت	 عنوان	کرد:	طبق	 است،	
باید	در	هیات	نظارت	بر	رفتار	نمایندگان	
بررسی	شود	و	بنده	فعلا	آخرین	پیگیری	
را	در	این	باره	نداشته	ام	که	این	شکایت	

شورای	نگهبان	به	کجا	رسیده	است.
بررسی  برای  نگهبان  شورای   *

بودجه 98 جلسات فوق العاده دارد
وی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود		
گفت:	این	شورا	برای	بررسی	لایحه	بودجه	
سال	1398	کل	کشور	این	هفته	جلسات	
فوق	العاده	ای	دارد	و	امیدواریم	در	این	
هفته	بتوانیم	درمورد	مصوبات	بودجه	اعلام	
نظر	کنیم.وی	افزود	:	شورای	نگهبان	به	
دلیل	لوایح	و	مصوبات	مفصل	در	جلسات	
گذشته	وقت	زیادی	را	به	آنها	اختصاص	
داد	و	هنوز	وارد	بررسی	لایحه	بودجه	سال	
آتی	به	صورت	کامل	نشده	است.وی	افزود:	
بررسی	قسمت	هایی	از	مصوبات	لایحه	
بودجه	سال	98	کل	کشور	را	در	شورای	
نگهبان	آغاز	کرده	ایم	و	این	هفته	جلسات	
فوق	العاده	ای	برای	بررسی	لایحه	بودجه	
سال	آتی	داریم	و	امیدواریم	این	هفته	در	

مورد	این	لایحه	اعلام	نظر	کنیم.

معاون	علمی	و	فناوری	رئیس	جمهوری	گفت:	ما	دشمن	
مشترک	داریم	و	آن	دشمن،	فرهنگی	است	که	واردات	را	به	
تولید	ترجیح	می	دهد	که	دلیل	اصلی	آن	نفت	مفت	است.	
چنین	رانتی	در	اقتصاد،	مخرب	است	و	همه	زیرساخت	های	

فکری	و	فرهنگی	را	از	بین	می	برد.
سورنا	ستاری	روز	شنبه	در	مراسم	توانمندی	صنعت	
داروسازی	در	چهلمین	سالگرد	انقلاب	اسلامی		ایران	که	در	
هتل	المپیک	تهران	برگزار	شد،	افزود:	این	موضوع	مانند	بچه	
پولدارهایی	است	که	نیازی	به	کار	کردن	و	نوآوری	ندارند.	
دانشگاهی	که	بخواهد	با	پول	دولت	کارش	را	پیش	ببرد،	
سقف	آرزویش	معلوم	است.	کسی	که	استخدام	دولت	است	
نیز	سقف	آرزویش	معلوم	است.	صنعتی	که	با	پول	نفت	و	
پول	بدون	زحمت	اداره	شود،	همین	است.رئیس	بنیاد	ملی	
نخبگان	اظهار	داشت:	باید	در	یک	جبهه	همه	در	کنار	هم	و	
با	هماهنگی	کار	کنیم	و	مدیرانی	را	مورد	حمایت	قرار	بدهیم	
که	کار	را	پیش	ببرند.	دولت	هایی	که	از	منابع	زیرزمینی	
استفاده	می	کنند،	دولت	های	بروکراتیک	و	چاقی	هستند	و	
تعداد	پرسنل	مدیران	آن	بیش	از	اندازه	است.	در	نتیجه	باید	
با	این	موضوع	مبارزه	کنیم	و	تولید	را	ارتقا	بدهیم.ستاری	در	
ادامه	عملکرد	پژوهشکده	ها	را	مورد	انتقاد	قرار	داد	و	گفت:	

پژوهکشده	های	ما	کلاه	خود	را	قاضی	کنند	و	ببینند	در	
1۰	سال	گذشته	در	مقابل	پولی		که	از	دولت	گرفتند،	چه	
چیزی	تحویل	جامعه	دادند.	همه	جلسه	هایی	که	گذاشتند	و	
روبان	هایی	که	بریدند،	به	چه	نتیجه	ای	رسیده	و	چه	چیزی	
به		دست	مردم	رسیده	است.	وی	افزود:	باید	پاسخگو	باشیم.	
در	کشوری	زندگی	می	کنیم	که	محیط	آن	برای	واردات	
مناسب		است.	اینکه	97	درصد	دارو	را	در	داخل	کشور	تولید	
می	کنیم،	آیا	از	داخل	پژوهکشده	ها	بیرون	آمده	است.	قطعا	
نقش	آدم	سازی		پژوهکشده	ها	را	قبول	دارم،	اما	عملکردی	
که	اتفاق	افتاده	چیست.	رئیس	بنیاد	ملی	نخبگان	بیان	کرد:	
در	سال	های	اخیر	شرکت	های	دانش	بنیان	توسعه	یافتند	
و	بیش	از	۴۰	درصد	این	شرکت	ها	در	حوزه		سلامت	کار	
می	کنند.	دانش	بنیانی	یک	محیط	است	و	اصلا	بحث	مالی	
مطرح	نیست.	نیازمند	محیطی	هستیم	که	همه	افراد	یک	
صدا	و	فقط		یک	هدف	داشته	باشند.	باید	بدانیم	که	اگر	
می	خواهیم	محصولی	را	از	محل	پژوهش	به	مردم	بدهیم،	
فقط	باید	از	طریق	شرکت	ها	این	کار		را	انجام	دهیم.	ستاری	
افزود:	چطور	چند	جوان	می	توانند	کاری	را	در	استارتاپ	ها	
انجام	دهند،	اما	این	همه	سرمایه	گذاری	در	پژوهشکده	ها	
به	نتیجه		نمی	رسد.	این	موضوع	به	ماهیت	بخش	خصوصی	

برمی	گردد.	کار	ما	باید	در	دولت	این	باشد	که	به	ازای	هر	
هزار	تومانی	که	به	بخش		دولتی	اختصاص	می	یابد،	هفت	تا	

هشت	هزار	تومان	به	بخش	خصوصی	تعلق	بگیرد.	
* بخش سنتی جامعه در مقابل جوانان بازنده است
معاون	علمی	و	فناوری	رئیس	جمهوری	گفت:	با	پول	
دولت	نمی	توان	محصول	وارد	بازار	کرد.	پژوهشکده	ای	که	
همه	پولش	را	از	دولت		می	گیرد،	نمی	تواند	محصولی	وارد	بازار	
کند.	وی	بیان	کرد:	در	2	سال	اخیر	1۰۰	شرکت	در	حوزه	
سلول	های	بنیادی	توسعه	یافتند	که	8۰	شرکت	دانش	بنیان	
هستند.	قطعا	حوزه	بعدی		که	باید	روی	آن	تمرکز	کنیم،	
موضوع	سلول	های	بنیادی	است.		همچنین	باید	به	موضوع	

زنجیره	سلامت	و	غذا	نیز	توجه	داشته	باشیم.	
معاون	رئیس	جمهوری	افزود:	موضوع	سلامت	دیجیتال	
شتاب	 اولین	 حاضر	 حال	 در	 که	 است	 نظر	 مورد	 نیز	
دهنده	های	آن	ایجاد	شده	است.	اگر	می	خواهیم	سرویس	
دهی	مناسبی	به	مردم	اتفاق	بیفتد،	باید	حوزه	سلامت	
دیجیتال	ارتقا	پیدا	کند.	طی	سال	های	اخیر	برخوردهای	
چکشی	و	احضار	به	دادگاه	و	غیره	در	این	رابطه	اتفاق	افتاد،	
اما	چند	ماهی	است	که	این	اتفاقات	نمی	افتد	و	روند	بهبود	

پیدا	کرده	است.

سخنگوی شورای نگهبان:

کسی هراسی از رفراندوم ندارد

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری: 

فرهنگ نفت مفت، واردات را به تولید ترجیح می دهد

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

و	 ملی	 امنیت	 کمیسیون	 رییس	
سیاست	خارجی	مجلس	از	به	نتیجه	
نرسیدن	بررسی	لایحه	الحاق	ایران	به	
کنوانسیون	مبارزه	با	جرایم	سازمان	یافته	
فراملی	موسوم	به	پالرمو	در	نشست	امروز	
خبر	داد	و	گفت:	رای	گیری	درباره	این	

لایحه	به	جلسات	آینده	موکول	شد.
»حشمت	الله	فلاحت	پیشه«	افزود:	
در	جلسه	روزشنبه		بحث	های	مختلفی	
درباره	ارتباط	کنوانسیون	های	مبارزه	با	
جرائم	سازمان	یافته	فراملی)پالرمو(	به	
کنوانسیون	بین	المللی	مقابله	با	تامین	
مالی	تروریسم)CFT(	و	گروه	ویژه	اقدام	

مالی	)FATF	(	مطرح	شد.
و	 ملی	 امنیت	 کمیسیون	 رییس	

سیاست	خارجی	مجلس	گفت:عده	ای	
معتقد	بودند	که	این	دو	لایحه	ارتباط	
جدی	باهم	دارند	و	باید	تصمیم	واحدی	
درباره	آن	باید	گرفته	شود،	برخی	اعتقاد	
داشتند	که	این	دو	ارتباطی	به	هم	ندارند.
عده	ای	هم	اعلام	کردند	که	ارتباط	این	
دو	لایحه	فنی	است	به	همین	دلیل	کار	
به	رای	گیری	بر	سر	پالرمو	نرسید	و	قرار	
شد	دو	لایحه	باهم	مطرح	شود.فلاحت	
پیشه	گفت:	احتمال	می	دهم	مجمع	
وارد	بررسی	کنوانسیون	مقابله	با	تامین	
مالی	تروریسم	)CFT(	خواهد	شد.به	هر	
حال	بخشی	از	احتمال	رای	یا	عدم	رای	

به	پالرمو	مرتبط	با	این	لایحه	است.
»عبدالناصر	 وی	 گفته	 به	

مرکزی	 بانک	 کل	 همتی«رییس	
و»لعیا	جنیدی«	معاون	حقوقی	رییس	
جمهوری	به	نمایندگی	از	دولت	در	این	
جلسه	حضور	داشتند.برپایه	این	گزارش	
،با	احتساب	جلسه	دیروز	مجمع	تشخص	
مصلحت	نظام	تاکنون	چهار	جلسه	برای	
بررسی	لایحه	الحاق	ایران	به	کنوانسیون	

پالرمو	برگزار	کرده	است.	
عضو	 مقدم	 مصباحی	 	 جمعه	 روز	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	به	ایرنا	
گفت:	رای	گیری	درباره	موارد	اختلافی	
مجلس	شورای	اسلامی	و	شورای	نگهبان	
بر	اساس	آیین	نامه	نیازمند	دو	سوم	آرای	

حاضر	در	جلسه	است.
گروه	ویژه	اقدام	مالی	در	نشست	اخیر	

خود	مهلت	چهارماهه	ای	برای	اجرای	
توصیه	های	فنی	و	بانکی	خود	به	ایران	
های	 کنوانسیون	 تایید	 که	 است	 داده	
موسوم	به	پالرمو	و	CFT	از	جمله	این	

توصیه	هاست.	
کنوانسیون	پالرمو	دارای	سه	پروتکل	
از	جمله	پروتکل	پیشگیری،	 تکمیلی	
اشخاص	 قاچاق	 مجازات	 و	 سرکوب	
مخصوصاً	زنان	و	کودکان،	پروتکل	علیه	
قاچاق	مهاجران	از	طریق	زمین،	دریا	و	
هوا	و	پروتکل	علیه	تولید	غیرقانونی	و	
قاچاق	مهمات	است	که	دفتر	مقابله	با	
مواد	مخدر	و	جرم	سازمان	ملل	متحد	
و	 کنوانسیون	 این	 عهده	دار	 عنوان	 به	

پروتکل	های	آن	عمل	می	کند.	

سختی تصمیم گیری و تمدید تعویق پالرمو

»مجمع« بازهم »مصلحت« را تشخیص نداد

رئیس	پلیس	راهور	ناجا	با	اشاره	به	اینکه	امسال	پنج	
هزار	تصادف	منجر	به	فوت	شده	است،	گفت:	با	بررسی	
کنترل	رفتارهای	پرخطر	رانندگان	و	ضمن	هماهنگی	با	
دستگاه	قضا	از	رانندگی	افراد	خطرساز	و	حادثه	آفرین	
در	ایام	نوروز	جلوگیری	می	شود.سردار	تقی	مهری	روز	
شنبه	در	حاشیه	همایش	روسا	و	فرماندهان	راهور	ناجا	در	
جمع	خبرنگاران	افزود:	به	طور	کلی	85	درصد	تصادفات	
منجر	به	فوت	در	نوروز	سال	گذشته	به	دلیل	سرعت	
به	جلو	و	خستگی	و	 و	سبقت	غیرمجاز،	عدم	توجه	

خواب	آلودگی	بوده	که	از	این	تعداد	38	درصد	تصادفات	
جرحی	و	فوتی	فقط	به	دلیل	خستگی	و	خواب	آلودگی	
رخ	داده	است.وی	به	مردم	توصیه	کرد	در	ایام	تعطیلات	
نوروزی	98	برنامه	ریزی	کرده	و	با	آرامش	به	سفر	بروند	
و	قوانین	و	مقررات	را	رعایت	کنند.سردار	مهری	اضافه	
کرد:	مسافران	وسایل	نقلیه	خود	را	به	لحاظ	فنی	بررسی	
کرده	و	از	مبدا	تا	مقصد	را	جز	سفر	بدانند	و	با	خستگی	
رانندگی	نکنند	و	بدانند	هیچ	چیزی	جای	خواب	را	نمی	
گیرد.رئیس	پلیس	راهور	ناجا	گفت:	سه	هزار	و	۴۰۰	

نقطه	حادثه	ساز	برون	شهری	و	2	هزار	نقطه	حادثه	ساز	
درون	شهری	وجود	دارد	و	ضمن	تعامل	با	شهرداری	و	
سازمان	راهداری	قرار	است	این	نقاط	آشکارسازی	شوند.
سردار	مهری	افزود:	بیش	از	6۰	درصد	تصادفات	منجر	
به	فوت	نوروز	97	در	3۰	کیلومتری	شهرها	دچار	حادثه	
شدند.وی	ادامه	داد:	امسال	پنج	هزار	تصادف	منجر	به	
فوت	داشته	ایم	که	با	بررسی	کنترل	رفتارهای	پرخطر	
رانندگان	و	ضمن	هماهنگی	با	دستگاه	قضا	از	رانندگی	

این	افراد	در	ایام	نوروز	جلوگیری	می	کنیم.

معاون	رئیس	جمهوری	در	امور	زنان	و	خانواده،	با	تاکید	
بر	اینکه	نباید	خانواده	را	فدای	فعالیت	اجتماعی	بانوان	کرد،	
گفت:	دولت	و	مجلس	شورای	اسلامی	با	تصویب	قوانین	
مختلف	کارهای	زیادی	انجام	داده	اند	تا	فعالیت	بانوان	در	
جامعه	منجر	به	خدشه	وارد	کردن	به	نقش	آنان	به	عنوان	

محور	اساسی	خانواده	ها	نشود.
معصومه	ابتکار	روز	شنبه	در	آئین	افتتاحیه	نخستین	
دوره	پیرامون	مطالعات	زنان	در	سالن	اجتماعات	دانشگاه	
ادیان	و	مذاهب	قم،	با	بیان	اینکه	خانم	ها	در	زمینه	های	
مختلف	اجتماعی	در	حال	انجام	فعالیت	هستند،	افزود:	در	
زمینه	ورزشی،	بانوان	ورزشکار	زیادی	هم	اکنون	در	کشور	
مشغول	فعالیت	هستند	که	افتخارات	بسیاری	در	عرصه	
های	مختلف	ملی	و	بین	المللی	خلق	کرده	اند	به	گونه	ای	
که	یک	سوم	مدال	های	ورزشی	کشور	توسط	آنان	کسب	
شده	است.	معاون	رییس	جمهوری	در	امور	زنان	و	خانواده،	
با	اشاره	به	نقش	امام	خمینی)ره(	در	تغییر	نگاه	به	نقش	
آفرینی	بانوان	در	ایران	افزود:	معمار	کبیر	انقلاب،	جایگاه	
دموکراتیک	و	آزادی	خواهانه	برای	فعالیت	بانوان	در	کشور	

ایجاد	کردند	و	این	نگاه	منجر	به	افزایش	چشمگیر	حضور	
بانوان	در	فعالیت	های	اجتماعی	شد.	

ابتکار،	با	تاکید	بر	اینکه	کرامت	انسانی	به	ویژه	کرامت	
ای	 برجسته	 جایگاه	 از	 اسلامی	 جمهوری	 در	 بانوان	
برخوردار	است	اظهار	داشت:	زنان	در	۴۰سال	گذشته	
پیشرفت	های	زیادی	در	نقش	آفرینی	اجتماعی	داشته	اند	

که	این	افتخاری	برای	جمهوری	اسلامی	است.	
وی	افزود:	با	وجود	تمام	پیشرفت	های	صورت	گرفته	
وضعیت	فعلی	بانوان	همچنان	قابل	قبول	نیست	و	با	موانعی	

روبرو	هستیم	که	تلاش	برای	رفع	آن	ادامه	دارد.	
ابتکار،	افزایش	چشمگیر	تحصیل	زنان	در	دانشگاه	ها	
را	از	جمله	دستاوردهای	انقلاب	اسلامی	پیرامون	بانوان	
دانست	و	تاکید	کرد:	خانواده	به	عنوان	یک	موضوع	مهم	
در	اسلام،همواره	مورد	تاکید	بوده	و	جمهوری	اسلامی	با	
تدوین	سیاستهایی	پیرامون	نقش	آفرینی	بانوان	درجامعه	

حضور	بانوان	را	بسترسازی	کرده	است.	
ابتکار،	بسترسازی	برای	فعالیت	اجتماعی	بانوان	در	کنار	
حضور	محوری	در	خانواده	را	مورد	تاکید	قرار	داد	و	گفت:	

مجلس	شورای	اسلامی	در	حال	بررسی	طرح	هایی	برای	
تدوین	قوانین	برخورد	با	خشونت	علیه	زنان	و	مسائل	مبتلا	

به	بانوان	بر	اساس	شریعت	اسلامی	هست.	
وی	با	اشاره	به	پیشرفت	های	بانوان	در	زمینه	های	
مختلف	پس	از	پیروزی	انقلاب	اسلامی	گفت:	بیش	از	
7۰	درصد	جامعه	زنان	در	روستاها	و	9۰	درصد	در	جامعه	
شهری	در	سال	های	پس	از	انقلاب	باسواد	شدند	که	
نسبت	به	پیش	از	آن	پیشرفت	قابل	توجهی	داشته	است.	
معاون	رییس	جمهوری	در	امور	زنان	و	خانواده،	با	
اشاره	به	موضوع	طلاق	در	جامعه	افزود:	لوایح	مختلفی	
توسط	دولت	جمهوری	اسلامی	در	حال	تدوین	است	تا	
این	قوانین	بر	اساس	فقه	اسلامی	به	حمایت	از	بانوان	در	

جامعه	کمک	کند.	
وی	یکی	از	چالش	های	موجود	را	روابط	بین	زنان	و	
مردان	در	جامعه	اسلامی	دانست	و	اظهار	داشت:	چالش	
های	زیادی	با	دنیا	مدرن	در	این	زمینه	مواجه	هستیم	
که	تبدیل	زن	به	عنوان	یک	کالا	در	جوامع	غربی	یکی	از	

چالش	های	مهم	پیش	روی	زنان	است.	

رئیس پلیس راهور:

رانندگان خطرساز در ایام نوروز اجازه رانندگی ندارند

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده: 

خانواده نباید فدای فعالیت اجتماعی بانوان شود

محمد قلی یوسفی

مصطفی هاشمی طبا



3 یکشنبه -دوازدهم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4761
اقتصادی

اطلاعیه بانک مرکزی:

بانکهاوموسساتمالینظامیدربانکسپه
ادغاممیشوند

بانک مرکزی اعلام کرد: بر اساس مصوبات شورای پول و اعتبار و شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی )سران سه قوه( بانک ها و موسسه اعتباری وابسته به نیروهای مسلح در بانک 
سپه ادغام می شوند به گزارش ایرنا، بانک مرکزی در اطلاعیه روز شنبه خود تاکید کرد: این 
کار با اتخاذ تمهیدات مناسب و اطمینان بخش برای مشتریان، سپرده گذاران، سهامداران، 
کارکنان و سایر ذینفعان مد نظر قرار گرفته و پس از انجام بررسی های کارشناسی گسترده با 
حضور نمایندگان دستگاه های ذی ربط، برنامه ای جامع، هماهنگ و مؤثر در مسیر اصلاح 
نظام بانکی کشور و ساماندهی بازار پول تدوین شده است. این اطلاعیه می افزاید: بر 
این اساس، با هدف متمرکز کردن توانمندی و ظرفیت  بانک های انصار، قوامین، حکمت 
ایرانیان، مهر اقتصاد و موسسه اعتباری کوثر در قالب یک بانک واحد با ثبات و کارآمدتر و 
به منظور ارائه خدمات بهتر به خانواده نیروهای مسلح و عموم مردم، بانک ها و موسسه 
اعتباری یادشده در بانک سپه به عنوان نخستین بانک ایرانی و یکی از بانک های معتبر 
دولتی در عرصه بانکداری کشورمان ادغام می شوند. بانک مرکزی در اطلاعیه خود با 
هدف اطلاع رسانی شفاف به آحاد جامعه، به ویژه ذینفعان اصلی شامل سپرده گذاران، 
سهامداران و کارکنان، موارد زیر را مطرح کرد: 1. ارایه خدمات بانکی به همه مشتریان 
اعم از سپرده گذاران و تسهیلات گیرندگان توسط بانک ها و موسسه اعتباری یادشده، با 
مدیریت و راهبری بانک سپه طبق روال عادی قبلی به قوت خود ادامه می یابد و مشتریان 
می توانند این خدمات را مانند گذشته در چارچوب قراردادهای سپرده گذاری، تسهیلاتی و 
سایر قراردادهای منعقده قبلی دریافت کنند. 2. به منظور حفظ و ایفای حقوق سهامداران 
بانک ها و مؤسسه اعتباری تحت ادغام و با توجه به بررسی های کارشناسی همه جانبه و 
هماهنگی انجام گرفته با سازمان بورس و اوراق بهادار، چارچوب مدونی برای این مهم 
تنظیم شده و طبق برنامه، هر یک از بانک ها و مؤسسه اعتباری یادشده نسبت به تعیین 
تکلیف وضعیت سهامداران مرتبط با خود اقدام می کنند و به تمامی سهامداران اطمینان 
داده می شود کلیه حقوق آن ها کارسازی و ایفا خواهد شد. 3. کارکنان شاغل در بانک ها 
و مؤسسه اعتباری موضوع این فرآیند همانند گذشته مشغول به فعالیت بوده و همه 
حقوق و مزایای آنان مطابق قراردادهای منعقده قبلی برقرار است. 4. بی تردید، اصحاب 
رسانه، کارشناسان، مدیران و صاحب نظران نظام بانکی در راستای تشریک مساعی جهت 
دستیابی به اهداف مدنظر این تکلیف مهم، نقش انکارناپذیری داشته و مددکار مسئولان 
و عوامل این مأموریت عظیم هستند. بانک مرکزی در اطلاعیه خود تاکید کرد: این فرآیند 
به عنوان گامی مهم در راستای حفظ ثبات و سلامت نظام بانکی محسوب شده و همراهی 
در اجرای موفق آن برای ارائه خدمات بهتر به آحاد جامعه مورد انتظار است. بانک مرکزی از 
هموطنان خواست اخبار و اطلاعات مربوط به این طرح ملی را تنها از طریق اطلاعیه های 

رسمی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران یا بانک سپه پیگیری کنند.

نوبخت خبر داد

واریزپیشازموعدحقوقهاویارانهاسفند
رئیس سازمان برنامه و بودجه از پرداخت زودتر از موعد حقوق کارکنان و واریز یارانه ها در 

اسفند ماه خبر داد.
محمدباقر نوبخت در حاشیه چهاردهمین همایش سراسری رؤسا و مدیران پلیس 
راهنمایی و رانندگی ناجا که صبح دیروز در ستاد مرکزی ناجا برگزار شد، با حضور در 
جمع خبرنگاران درباره اینکه تمهیدات سازمان برنامه و بودجه در شب عید برای حمایت 
که  می شود  انجام  بسیاری  بازدیدهای  و  دید  نوروز  در  گفت:  چیست؟  شهروندان  از 
معمولًا این دید و بازدیدها همراه با پذیرایی از میهمان است. ما نیز در این خصوص پیش 
بینی های لازم را انجام داده و برای تأمین میوه مورد نیاز مردم در شب عید اقداماتی را انجام 
داده ایم و در مورد خرید سیب و پرتقال پیش بینی های لازم انجام شده است. وی افزود: 
همچنین تصمیم گرفته شده پرداخت حقوق همکاران اداری نیز زودتر از ماه های دیگر 
در اسفند انجام شود و یارانه ها نیز که 2۶ هر ماه واریز می شود، این ماه زودتر واریز شود. 
نوبخت در پاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی بر این که سال گذشته در همین همایش از 
پیش بینی وضعیت خوب اقتصادی در سال 13۹۷ خبر داده بودید، گفت: بنده از سال 
13۹2 تاکنون توفیق حضور در این مراسم را داشتم و هر سال وضعیت رشد اقتصادی ما 
بهتر و نرخ تورم ما کمتر از سال قبل بود. اما اتفاق نامبارکی در کشور رخ داد و آن تحریم 
اقتصادی و آغاز جنگ غیر انسانی اقتصادی از سوی آمریکا و خروج از برجام بود. متأسفانه 
تحریم های ظالمانه بر شاخص های اقتصادی تأثیر گذاشت که امیدوارم مجدداً برای تأمین 
نیازهای مردم اقدامات بیشتری انجام داده و از این وضعیت عبور کنیم. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه درباره مطالبات نیروی انتظامی از سازمان برنامه و بودجه نیز اظهار کرد: با 
توجه به اینکه کار تولید، تأمین امنیت جاده ها و مسافران و ارتقای سلامت آنان است؛ از 
این رو آنان دو درخواست را از سازمان برنامه و بودجه داشتند. یکی تسهیل برای واگذاری 
1۵۰۰ دستگاه خودروی گشت و بکارگیری 4۰۰۰ نیروی خدماتی برای همراهی با پلیس 
که این موارد از سوی سازمان برنامه و بودجه مورد بررسی قرار گرفت و اقدامات خوبی انجام 
شد. نوبخت با تاکید بر اینکه باید برای تأمین نیازهای بودجه ای پلیس اقدام کنیم، اظهار 
امیدواری کرد که بتوانیم از خانواده بزرگ ناجا اعم از پلیس راهور و دیگر بخش ها پشتیبانی 
خوبی همچون سنوات گذشته داشته باشیم. وی درباره درخواست پلیس برای نصب 
۶۰۰۰ دوربین ثبت تخلفات در جاده ها گفت: در لایحه بودجه امسال که روزهای آخر 
بررسی اش را در مجلس سپری می کند، پیش بینی شده که برای کاهش نقاط حادثه خیز 

در جاده ها اقدام شود. همچنین در مورد دوربین ها نیز تمهیداتی پیش بینی شده است.

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی:

بایدراهارتباطصنعتودانشگاهبازشود
رئیس پژوهشکده پولی و بانکی گفت: راه برای ارتباط صنعت و دانشگاه باید باز شود تا 
در نهایت فارغ التحصیلان بتوانند در داخل کشور فعالیت کنند. اگر تعامل مناسبی میان 

صنعت و دانشگاه شکل نگیرد، فارغ التحصیلان به خارج از کشور مهاجرت می کنند.
علی دیواندری با اشاره به اینکه دانشگاه ها در مقابل جامعه مسئولیت اجتماعی دارند، 
تأکید کرد: اهالی دانشگاه باید برای انجام مسئولیت اجتماعی خود و برقراری ارتباط 
میان صنعت و دانشگاه محصولات و مدل های علمی جذاب تولید کنند، ارائه راهکار به 
نهادهای اجرایی مسوولیت اجتماعی دانشگاه است. دیواندری درباره ظرفیت دانشگاه 
ها برای برقراری ارتباط با صنعت اظهار کرد: در حالی که دانشگاه ها و اهالی صنعت باید 
تعامل بیشتر با یکدیگر داشته باشند اما تاکنون غفلت های بسیاری انجام داده اند. وی 
افزود: کاربردی تر از علم و مدل های علمی برای سیاستگذاری ها و روند های علمی 
وجود ندارد، از این رو تمامی محیط های اجرایی اعم از سازمان های دولتی، شرکت 
های صنعتی و کسب و کارها به علم و مدل های علمی احتیاج دارند. رئیس پژوهشکده 
پولی و بانکی با اشاره به اینکه میان مدل های علمی و محیط های اجرایی فاصله وجود 
دارد، یادآورشد: دانشگاه های موفقی در کشور وجود دارند که می توانند در حوزه فکری، 
آموزشی و برنامه ریزی ایران را از وابستگی به خارج دور کنند. به گفته دیواندری، ایران در 
حوزه تکنولوژی به سایر کشورها وابسته است اما اندیشمندان داخلی می توانند کشور را 
در حوزه های فکری از خارج بی نیاز کنند. وی با اشاره به اینکه دانشگاه ها باید در جهت 
کاربردی تر شدن علوم تلاش کنند، افزود: دانشگاهیان باید در جهت نزدیک شدن به 
کسب و کارها و ارائه راهکار برای حل مشکلات آنها تلاش کنند. دیواندری با اشاره به توان 
استادان دانشگاه در ارائه مشاوره به شرکت های صنعتی و نهادهای اجرایی گفت: باید 
برای مشاوره و سیاستگذاری مانند استفاده از کالاهای ایرانی از اندیشمندان داخلی بهره 
برد. وی این موضوع را نیز گفت که سایر کشورها از محصولات دانشگاهی کشور یعنی 
همان فارغ التحصیلان موفق ایرانی در دانشگاه ها و شرکت های خود بهره مند می شوند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد

نبایدبگذاریمکارگریبیکارشود
 وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه باید تلاش کنیم تا کارگری بیکار نشود، 
گفت: از هر ظرفیتی که در بودجه برای تولید وجود دارد استفاده می کنیم، ایدرو و ایمیدرو 

هم در این مسیر کمک خواهند کرد.
رضا رحمانی در جلسه ستاد تسهیل شهرستان گچساران گفت: امروز در جنگ اقتصادی 
هستیم که دشمن هدفش تعطیلی واحدهای تولیدی و اقتصاد ملی است و هرکسی در هر 
جایگاهی بتواند از تعطیلی واحدی جلوگیری کنند، رزمنده این جنگ است. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با بیان اینکه حتی حفظ یک شغل هم باید برای مسوولات مهم باشد، 
گفت: وقتی واحدی نیروهایش را تعدیل می کند، این افراد در معرض انواع آسیب ها قرار 
میگیرند و ما در این رابطه مسوول هستیم. رحمانی با تاکید بر اینکه شرایط امروز کشور را 
باید درک کرد، افزود: اگر واحدی بدهکار است و توانایی بازپرداخت ندارد، بانک ها حق 
تعطیلی آن واحد را ندارد. او با بیان اینکه اگر تولید را حفظ کنیم، بازار هم حفظ می شود، 

گفت: در جایی که تولید مشکل دارد، بازار آن محصول نیز با مشکل مواجه است.

بوده  چگونه  روحانی  و  احمدی نژاد  دولت های  در  اقتصادی  سیاست گذاری 
رابطه  این  در  نظام  اقتصادی  کارگزاران  از  مظاهری  طهماسب  روایت  است؟ 

خواندنی است.
در بخش اول گفت وگو با طهماسب مظاهری، مسیری را که اقتصاد ایران از 
پیروزی انقلاب تا پایان دولت هشتم پشت سر گذاشت، مرور کردیم. تغییر رژیم، 
جنگ، همزمانی بازسازی، اصلاح سیاست های اقتصادی و توسعه زیربنایی و پس 

از آن، سیاست  های جبرانی؛ گام هایی بود که اقتصاد ایران در 2۷ سال برداشت.
در بخش دوم این گفت وگو، اقتصاد ایران از سال 1384 تا کنون را از نگاه وزیر 
اسبق اقتصاد و رئیس کل پیشین بانک مرکزی بررسی می کنیم. مظاهری با تأمل 
به دنبال عبارتی مناسب می گردد و پس از مکثی کوتاه، در نهایت با انتخاب عبارت 
»تدابیر کم مایه و ناپخته« در توصیف این دوره، صحبت های خود را ادامه می دهد.

*گفتند بورس قمارخانه است و باید دو نفر را در آن اعدام کنیم
کنترل مرکزی که از آن به عنوان اقتضای دوران جنگ یاد کردید، رفته رفته 
کنار گذاشته می شد و همچنین سیاست های جبرانی که در غیاب آن ها 
تورم های سنگین دوران سازندگی را تجربه کرده بودیم، در دوره اصلاحات 
به کمک اقتصاد ایران آمدند. دولت های بعدی چگونه این مسیر را ادامه 

دادند؟
از  بسیاری  ناپخته،  و  کم مایه  تدابیر  مجموعه  احمدی نژاد،  آقای  دولت  در 
دستاوردهای دولت های قبل را کم رنگ کرد و از بین برد. به عنوان مثال، از اولین 
اظهارنظرهای ایشان درباره مسائل اقتصادی این بود که بورس، قمارخانه است 
و اگر بخواهیم بورس را اصلاح کنیم باید دو نفر را در بورس اعدام کنیم. سؤال 
این است که وقتی رئیس جمهوری این نگاه را به مسائل اقتصادی داشته باشد، 

سیاست های اقتصادی در هشت سال بعدی، چگونه پیش می رود؟
قانون اصلاح بازار سرمایه که در سال آخر دولت آقای خاتمی به مجلس تقدیم 
شده بود، در سال اول دولت آقای احمدی نژاد تصویب شد. اما با وجود این دیدگاه 
منفی، استفاده مطلوبی از این قانون نشد. آقای احمدی نژاد در اواخر دوران 
فعالیت خود توجیه شد که بازار سرمایه قمارخانه نیست و نباید کسی را در آن 

اعدام کرد.
بازار سرمایه، به این صورت بود که به عنوان منبع  البته تغییر دیدگاه درباره 
جدیدی برای دولت تأمین مالی دولت با استفاده از اوراق، در نظر گرفته شد که این 
نگاه در دوره آقای روحانی خیلی بیشتر شد. در دوره آقای احمدی نژاد، بیشتر از 

منابع بانکی و فروش ارز در بازار برای تأمین مالی دولت استفاده می شد.
*ریشه تسهیلات معوق در زمان حاضر

چنین دیدگاه هایی درباره سایر بخش های اقتصادی هم وجود داشت؟
به طور مشابه، دیدگاه نادرستی درباره مسائل بانکی هم وجود داشت و جلساتی با 
مدیران بانک ها برای تخصیص منابع بانکی به موارد مد نظر دولت مثل انواع وام ها 
از جمله وام های زودبازده گذاشته می شد و از طرف دیگر، قانون کاهش بدهی 
دولت بابت تسهیلات تکلیفی با وجود اجرای موفقت آمیز در سال های اولیه اجرا، 
متوقف شده بود. توقف اجرای این قانون، افزایش شدید حجم تسهیلات تکلیفی 
بانک ها را به دنبال داشت و تسهیلات دستوری و اجباری هم در این دوره باب شد.
در تسهیلات تکلیفی، مجلس اجازه می داد دولت برای تأمین کالاهای اساسی، 
سقف  نو،  انرژی های  همچنین  و  دورافتاده  و  محروم  نقاط  در  سرمایه گذاری 
مشخصی از تسهیلات را تضمین کند که در برنامه سوم پیش بینی شده بود حجم 
این تسهیلات سالانه 1۰ درصد کاهش پیدا کند. در تسهیلات اجباری و دستوری، 
دولت بدون داشتن مجوز از مجلس به بانک ها دستور پرداخت تسهیلات می داد و 

ضمانتی هم بابت بازپرداخت از طرف دولت داده نمی شد.
این موضوع، یکی از ریشه های تسهیلات معوق در در زمان حاضر است. دولت، 
تعهدی برای بازپرداخت این تسهیلات ندارد، چون ضمانتی نداده است. بانک ها 
این تسهیلات را به عنوان بدهی دولت به خود تلقی می کنند، زیرا پرداخت ها با 
دستور دولت انجام شده است. افرادی هم که از این تسهیلات استفاده کردند 
این طور تفسیر می کنند که ما به دولت بدهکار هستیم، نه به بانک ها. این مسئله 

حل  نشده، رقم قابل توجهی از معوقات بانکی را تشکیل می دهد.
*تغییر شبانه هیئت مدیره 6 بانک دولتی

این نحوه تعامل دولت با منابع نظام بانکی، بدون واکنش بود؟
البته در همان دوران، هیئت مدیره بانک ها که بنا بر قانون بانکداری بدون ربا، 
مسئولیت وکالت سپرده گذاران را بر عهده دارند و باید در تخصیص منابع دقت و 
نظارت کافی را اعمال کنند، در مقابل برخی از این دستورات که منجر به افزایش 
فعالیت های غیرمفید می شد،  در  بانکی  نظام  منابع  از  استفاده دولت  شدید 
مقاومت کردند که در نتیجه این مقاومت ها، هیئت مدیره حدود ۶ بانک دولتی در 

یک جلسه شبانه تغییر کردند.
این شیوه استفاده از منابع بانکی، از عوامل مؤثر افزایش نرخ تورم بود. دولت به 
بانک ها دستور می دهد پرداخت های خود را به امور مشخصی تخصیص دهند و 
در نتیجه، میزان پرداخت تسهیلات بر اساس دستور دولت از منابع و سپرده های 
بانک افزایش پیدا می کند. بانک ها برای عمل به این تکالیف، از منابع بانک مرکزی 
به صورت اضافه برداشت و خط اعتباری استفاده می کنند که پایه پولی را افزایش 
می دهد و پایه پولی با ضریبی که در آن  سال ها برابر با ۶ بود، به نقدینگی تبدیل 

می شود و این نقدینگی رشد یابنده، عامل تورم است.
*کنترل تورم با استفاده از منابع ارزی

شما در این دوره ریاست بانک مرکزی را به عهده داشتید. بانک مرکزی 
به عنوان سیاست گذار پولی، تلاشی برای متوقف کردن دولت در ایجاد 

نقدینگی و کنترل تورم نداشت؟
در دو سال اول دولت آقای احمدی نژاد، نقدینگی که ظرف حدود ۵۰ تا ۶۰ سال 
از ابتدای تأسیس بانک مرکزی با وجود شرایط مختلف کشور، مثل افزایش نرخ 
نفت از دو دلار به 12 دلار در سال 13۵2 پس از تأسیس اوپک، یا انقلاب و بعد از 
جنگ و بازسازی تعدیل اقتصادی و اصلاحات ساختاری، به طور انباشته ۷۰هزار 
میلیارد تومان شده بود، به14۰ هزار میلیارد تومان رسید. یعنی در دو سال، معادل 

حدود ۵۰ سال، افزایش نقدینگی داشتیم و سازوکار آن همانی بود که ذکر شد.
البته من در سال 138۶ در بانک مرکزی تلاش کردم این سازوکار را متوقف کنم 
که در اذهان عمومی با عبارت سه قفله کردن چاپخانه پول بانک مرکزی، مطرح 
شد. با این تعبیر برای مدت یک سال از 138۶ تا 138۷ آرامش نسبی به وجود 
آمد، اما از آنجایی که این سیاست مورد پسند آقای احمدی نژاد و دولت نبود، 
سیاست های قبلی تکرار شد و در نهایت، دولت با نقدینگی ۶۰۰ هزار میلیارد 

تومانی تحویل آقای روحانی شد.
خطای دیگر این بود که از یک طرف با افزایش نقدینگی و هزینه های کنترل 
نشده از طریق منابع بانک مرکزی و بانک ها به تنور تورم دمیده می شد و از طرف 
دیگر، برای کنترل اثرات تورم، کالاهای مختلف اعم از مصرفی، اساسی و عمومی 
با ارز ارزان وارد می شد و سیاست سرکوب نرخ ارز در پیش گرفته شد و در واقع با 

استفاده از منابع ارزی، سعی در کنترل تورم داشتند.
*بازگشت ارز چندنرخی

و  توم کنترل نشد  ارز،  نرخ  با وجود سرکوب  ولی همان طور که دیدیم 
حتی کنترل نرخ ارز هم سیاست موفقی نبود. علت این عدم توفیق در 

سیاست گذاری ها چه بود؟

این سیاست، دو نتیجه روشن و ابتدایی داشت. اول اینکه نظام نرخ ارز تک نرخی 
که بعد از چند سال در دولت آقای خاتمی به ثمر رسیده و کشور از منافع آن 
منتفع شده بود، از بین رفت و با بازگشت نظام نرخ های چندگانه، تمام آسیب ها 
و صدمه های نظام چند نرخی، دوباره به اقتصاد ایران وارد شد. در واقع با وجود 
تورم، نرخ واقعی ارز بالا می رفت ولی با دستور دولت، از نرخ پایین تری برای واردات 
انواع کالاها استفاده می شد. تولید داخل نیز با تورم حدود 4۵ درصدی مواجه بود.
اولین نتیجه سرکوب نرخ ارز، از بین رفتن قدرت رقابتی کالای ایرانی با کالای 
خارجی شد و واحدهای تولیدی ترجیح دادند کالای ساخته  شده وارد کنند و 
آن را بفروشند. نتیجه دوم، رشد قاچاق بود. وقتی کالای وارداتی با ارز ارزان وارد 
می شود، قیمت آن عدد مشخصی است. قیمت کالای تولید داخل با تورم واقعی 
نیز عدد مشخصی بود که مابه التفاوت این دو به اندازه ای بود که به تولید داخل 
صدمه می زد. سرکوب نرخ ها فقط برای مدتی قابل اجرا است و بعد از یک دوره، 
جهش پیدا می کند. افزایش و جهش نرخ ارز در دولت آقای احمدی نژاد، علی رغم 
تذکراتی که داده شد، سه بار اتفاق افتاد. موضع اولیه ایشان این بود که دلار نباید 
مرز هزار تومان را رد کند. رقمی که در ابتدای دوره با حدود 82۰ تومان از دولت 
آقای خاتمی تحویل گرفته شد، یک  بار تا 14۰۰ تومان، بار دیگر تا 24۰۰ تومان 
و در نهایت تا 3۷۰۰ تومان جهش پیدا کرد که در هر سه مورد، تکرار یک تجربه 

مشابه بود.
*اشتباه برای جبران اشتباه

پس بار دیگر اقتصاد ایران با نرخ های ارز چندگانه مواجه شد، نمی توان 
قبول کرد که سیاست گذار از آسیب های نظام چند نرخی و آثار منفی آن 
بی اطلاع بوده و انتظار می رود برای جبران آن، اقداماتی را پیش بینی کرده 

باشد.
افزایش تعرفه گمرکی کالاهای وارداتی اشتباه دیگری بود که برای کنترل آثار 
منفی و مخرب نظام چندنرخی ارز صورت گرفت. در نظام تک نرخی، تقریبا غیر 
از کالاهای ممنوعه مثل مشروبات الکلی، اسلحه و مانند این، سایر کالاها با ارز 
تک نرخی و قیمتی قابل رقابت وارد می شدند و تقریباً سود بازرگانی نزدیک به صفر 
و تعرفه گمرکی حدود چهار درصد وجود داشت که در نتیجه، سرمایه گذاری و تولید 

در داخل یا صادرات، توجیه پذیر بود.
افزایش شدید تعرفه های وارداتی تصمیم نادرستی بود که برای جبران اشتباهی 
دیگر یعنی بازگرداندن نظام چندنرخی ارز و به نام حمایت از تولید داخلی، گرفته 
شد و در بعضی از کالاها به بیش از 1۶۰ درصد رسید و به طور متوسط حدود 4۰ 
درصد تعیین شد. وقتی کالایی با چنین تعرفه  گمرکی و سود بازرگانی مواجه 
است، این انگیزه ایجاد می شود که بخشی از سود بازرگانی و حقوق گمرکی به 
قاچاقچی ها داده شود و قاچاقچی ها با درصد پایین تری کالا را به داخل کشور 
بیاورند. مطمئناً یکی از عوامل جدی رشد قاچاق در کالاهایی غیر از مواد مخدر 
و کالاهای ممنوعه که تحلیل دیگری دارند، سیاست چندنرخی کردن ارز برای 

کنترل تورم و تعرفه گمرکی بالاست.
صاحب نظران چندین بار در این مورد به آقای احمدی نژاد تذکر دادند. بنده هم 
به آقای احمدی نژاد تأکید کردم که در این کشور با چندین هزار کیلومتر و تعدد 
نقاط ورودی گمرکی، امکان کنترل اینکه تمام کالاهای وارداتی، این سود بازرگانی 

بالا را بدهند وجود ندارد و قاچاق رشد می کند، ولی توجهی به این تذکرات نشد.
*سر باز زدن از پذیرش آثار هدفمندی یارانه ها

دولت آقای احمدی نژاد از هدفمندی یارانه ها به عنوان یکی از مهم ترین 
سیاست  این  اجرای  از  شما  ارزیابی  می برد.  نام  خود  اقتصادی  اقدامات 

چیست؟
حذف یارانه ها از دیگر مسائلی بود که در دوران آقای احمدی نژاد دنبال می شد. 
هدفمندی یارانه ها موضوع صحیحی است که امروز هم در اقتصادمان با آن روبرو 
هستیم و هنوز نتوانسته ایم برای آن راه حلی پیدا کنیم. در دولت آقای خاتمی، یک 
روش تدریجی اصلاح یارانه و هدفمندی یارانه ها دنبال می شد؛ مثلًا بنزین، سالی 
2۰ درصد افزایش قیمت داشت. این سیاست  در سایه نظام ارز تک نرخی، منطقی 

بود.
در دولت آقای احمدی نژاد موضوع هدفمندی با اعلام چند گزاره ادامه پیدا کرد. 
اینکه یارانه پرداختی، ناعادلانه است، اقشار مرفه بهره بیشتری از یارانه انرژی و 
یارانه مواد غذایی می برند، پرداخت یارانه کور منابع کشور را هدر می دهد و آثار 
منفی برای سرمایه گذاری و تولید دارد که باید اصلاح شود. این موارد، گزاره های 
درستی بودند. یکی از آثار اولیه اصلاح یارانه ها، افزایش قیمت کالاهایی است که 
دیگر از یارانه بهرمند نمی شوند. اشتباهی که در زمان هدفمندی یارانه ها صورت 
گرفت، جلوگیری از افزایش قیمت این کالاها بود. دولت، بعد از حذف یارانه انرژی 
و سوخت به واحدهای تولیدی ابلاغ کرد که اجازه افزایش قیمت محصولات خود 
را ندارند و اشتباه دیگر، پرداخت یارانه نقدی به صورت کور، به همه مردم بود که 

هنوز هم دولت نتوانسته این موضوع را حل کند که چه کسانی باید یارانه بگیرند.
نکته بارز در نظام هدفمندی یارانه ها نادیده گرفته شدن اصلاح سطح عمومی 
قیمت ها و اصلاح دستمزدها به تناسب سطح قیمت ها بود. یعنی هم یارانه حذف 
شد و هم قیمت ها ثابت ماند و واحد های تولیدی با تعزیرات رودررو شدند؛ در نتیجه 
نتوانستند به فعالیت خود ادامه دهند و کاهش تولید داشتند یا از کیفیت و کمیت 
کالاهای خود کم کردند. این از جمله مواردی است که در دولت فعلی هم حل 

نشده باقی مانده است.
*بدهی هایی که به دولت های بعدی رسید

مسائل دیگری هم وجود دارد که نشأت گرفته از سیاست های این دوره 
باشد و به دوره های بعد منتقل شده باشد؟

از دیگر مواردی که تبعات منفی آن تاکنون ادامه پیدا کرده، کسری بودجه 
است. در این دوره، هزینه های دولت بدون اینکه درآمدی برای آن پیش بینی شود 
به شدت بالا رفت و منجر به بدهی های بالای دولت شد که در دولت آقای روحانی 
هم حل  نشده باقی مانده است. این بدهی ها ناشی از کسری بودجه های سنگین 
و تعهداتی است که منابعی برای آن ها وجود نداشت. به عنوان مثال در یکی از 
سال های دولت اول آقای احمدی نژاد، پس از تصویب بودجه در مجلس، دولت به 
دستگاه های اجرایی ابلاغ کرد هر دستگاهی بتواند بودجه عمرانی سالانه خود را 
در ۶ ماه اول سال، مصرف کند، برای ۶ ماه دوم، بودجه معادل کل سال را دریافت 

خواهد کرد.
وزارتخانه هایی که بودجه عمرانی بالایی داشتند، سعی کردند بودجه مصوب 
خود را در ۶ ماه ابتدایی سال هزینه کنند و مشخص است پروژه ای که باید در یک 
سال اجرا شود، نمی توان ۶  ماهه به سرانجام رساند و نتیجه این شد که برای جذب 
بودجه های عمرانی و گرفتن معادل همان بودجه در شش ماهه دوم، طرح های 
جدید شروع شد و پس از ۶ ماه مشخص شد منابع این گفته ناپخته، قابل تأمین 
نیست و بدهکاری وزارتخانه ها به پیمانکارها از اینجا شروع شد و این مسئله هنوز 
هم به طور کامل حل نشده و این بی مبالاتی در تدابیر، چنین مشکلی را به وجود 

آورد.
*مدیریت اقتصاد کلان با قوانین اقتصاد خرد

بحث دیگری که در این دوره مطرح است، دستکاری چندباره نرخ های 
سود بانکی با هدف کنترل تورم است، اما گفته می شود تغییر در نرخ سود 
بانکی یکی از عوامل ایجاد تورم در این دوره است. استدلال شما در این مورد 

چیست؟
آقای  دولت  در  بود.  آکادمیک  و  نظری  اشتباه  یک  دوره،  این  دیگر  اشتباه 
احمدی نژاد با قوانین و مقررات حاکم بر اقتصاد خرد، برای شاخص های اقتصاد 
کلان تصمیم گرفته می شد. به عنوان نمونه، برای کنترل تورم، غیر از سرکوب نرخ 

ارز، از کاهش نرخ سود بانکی به عنوان ابزار کاهشی استفاده شد.
تصمیم برای کاهش نرخ سود بانکی تا ۹ درصد زمانی گرفته شد که تورم به 
حدود 24 درصد رسیده بود. افراد زیادی تذکر دادند که کاهش نرخ سود بانکی، 
تورم را افزایش می دهد. در واقع در چارچوب اقتصاد خرد و یک بنگاه اقتصادی، 
کاهش نرخ سود، قیمت تمام شده کالاها را کاهش می دهد. ولی این به معنای 
کاهش در قیمت بازار نیست. این در حالی است که در اقتصاد کلان با کاهش نرخ 
سود بانکی، تورم افزایش می یابد که البته رونقی هم ایجاد می شود. تلاش دولت، 
کاهش نرخ سود بانکی تا ۹ درصد بود که در نهایت به 12 درصد رسید و بعد از بروز 
آثار تورمی این تصمیم که در افزایش نرخ ارز و قیمت سکه و طلا نمود پیدا کرد، 
نرخ سود بانکی را به 21 درصد رساندند که این یک اشتباه نظری و آکادمیک بود. 
در نهایت دولت با تورم حدود 41 درصد، رشد اقتصادی حدود منفی چهار درصد، 
بدهی های سنگین به بانک ها، پیمانکاران و مردم و با یک نظام بانکی که بیش از 
منابع خود اعتبار داده بود و به بانک مرکزی بدهکار بود و معوقات سنگینی داشت، 

به آقای روحانی تحویل داده شد.
*اصلاحاتی که انجام نشد

با آگاهی از این میراث، فعالیت خود را آغاز کرد و  دولت آقای روحانی 
وعده هایی برای حل این مسائل از طرف ایشان مطرح شد. چه ارزیابی از 

تحقق این وعده  ها دارید؟
در زمان مبارزات انتخاباتی دولت یازدهم یکی از مباحث خیلی رایج و مورد 
استفاده همه نامزدها در مناظرات انتخاباتی و به خصوص آقای روحانی و سایرین 
که در طیف اصلاح طلب قرار داشتند، ارائه برخی شاخص های اقتصادی دوران 
هشت ساله گذشته و نابسامانی های این دوره بود. از جمله آن ها رشد اقتصادی 
منفی، بدهی های سنگین دولت و همه آن مواردی بود که پیش از این اشاره کردم 
و بعد از آن، وعده ها و تعهدات مبنی بر اصلاح این موارد بود که از طرف نامزدهای 
ریاست جمهوری شنیده می شد. از وعده های رایج این دوره از انتخابات ریاست 
جمهوری این بود که برای تأمین نیازهای مالی دولت از منابع بانک مرکزی استفاده 
نمی کنیم، کسری بودجه را به صفر می رسانیم، نظام ارزی را تک نرخی می کنیم، 
مقررات صادرات و واردات، تولید، اشتغال و سرمایه گذاری و فضای کسب وکار را 
اصلاح می کنیم. این ها جزو وعده های انتخاباتی آقای روحانی نیز بود، اما در 
دولت اول آقای روحانی و در طول مدتی که از آغاز دولت دوم ایشان می گذرد، 

اصلاحات کامل و صحیحی در موارد کلیدی و سرنوشت ساز انجام نشده است.
استفاده از منابع نظام بانکی و تسهیلات تکلیفی با همان روند، ادامه پیدا کرده 
است. نقدینگی تقریباَ با همان شیوه اما با شیب کمتری در حال رشد است. حجم 
نقدینگی ۷۰ هزار میلیارد تومانی که دولت آقای احمدی نژاد تحویل گرفت و ۶۰۰ 
هزار میلیارد تومانی که به دولت آقای روحانی تحویل داده شد، به 1۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان رسیده، یعنی رشد بیش از 22 درصدی در سال داشته و با همان 

ترکیب ناسالم، ادامه پیدا کرده است.
*غیاب هماهنگ کننده تیم اقتصادی دولت

اما ترکیب کابینه، حداقل در رابطه با اعضای اقتصادی، مردم را امیدوار 
می کرد که این افراد، با استفاده از تجارب و تحصیلات خود می توانند در حل 
مسائل اقتصادی کشور، عملکرد مثبتی داشه باشند. چرا به عقیده شما این 

اتفاق نیفتاد؟
قبل  دولت  از  را  کابینه  و  بود  روحانی مطرح  آقای  اول  دولت  در  که  نکته ای 
متمایز می کرد، حضور افراد با تحصیلات اقتصادی و دارای نظرات دانشگاهی 
در حوزه اقتصاد بود. از وزیر اقتصاد، آقای طیب نیا تا رئیس دفتر رئیس جمهور 
آقای نهاوندیان، در رشته اقتصاد تحصیل کرده بودند، اما مسئله این است که 
هماهنگی لازم بین این افراد ایجاد نشد و هر کدام از قطب های اقتصادی یعنی 
وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه که در رأس هر کدام افرادی با 
دانش اقتصادی حضور داشتند، نظریات خاص خودشان را دنبال می کردند. سایر 
اعضای دولت هم مانند وزیر راه، معاون اول و رئیس دفتر رئیس جمهور نیز ایده های 
اقتصادی داشتند یا نظرات مستقلی داشتند که هر کدام با یکی از آن سه قطب، 

هماهنگی بیشتری داشت و یکپارچگی بین آن ها وجود نداشت.
ارکان  این  بتوان عدم رهبری  را  روحانی  آقای  اول  اصلی دولت  شاید ضعف 
دانست. نمونه ای از این عدم هماهنگی را می توان در بحث لایحه تحول نظام 
بانکی مشاهده کرد. در بانک مرکزی و وزارت اقتصاد این اعتقاد وجود داشت که 
نظام بانکی به اصلاحاتی نیاز دارد. در رأس هر دو نیز افراد توانمند و صاحب نظر 
با دو دیدگاه مختلف، حضور داشتند و دولت نتواست در چهار سال دوره  اما 
خودش، هماهنگی لازم را برای تنظیم این لایحه ایجاد کند. نتیجه این شد که 
در غیاب هماهنگی بین وزارت اقتصاد و بانک مرکزی، مجلس در یک واکنش 
طبیعی و خیرخواهانه، طرحی را تدوین کرد که البته روش اصولی این نیست. زیرا 
قوانین مادر، بدون بهره برداری از ظرفیت کارشناسی دستگاه های اجرایی مرتبط، 
نمی توانند قانون جامع و کاملی باشند. در نهایت هم با سه طرح مواجه شدیم که 
از وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و مجلس برای اصلاح نظام بانکی، ارائه شده بود. 
این مثالی است که غیاب یک هماهنگ کننده در داخل دولت را به روشنی نشان 

می دهد.
*دولت نتوانست نرخ ها را بیشتر از این کنترل کند

یعنی دولت از توصیه های خارج از مجموعه خود نیز استفاده نکرد؟
از روزهای اول دولت یازدهم، تذکراتی توسط افراد مختلف نسبت به سیاست های 
سرکوب نرخ ارز و تورم با لنگر نرخ ارز داده شد مبنی بر اینکه در صورت تداوم این 
سیاست ها اتفاقات دولت قبل تکرار خواهد شد و روزی خواهد رسید که نمی توانید 
سرکوب را ادامه دهید و با overshoot مواجه می شوید و تمام دستاوردهایی که با 
سرکوب نرخ تورم و نرخ ارز به دست آمده، با این جهش از بین خواهد رفت. در واقع 
تورم با استفاده از ارز ارزان و دولتی و واردات کالا به هشت درصد رسید و بدیهی 
است کالایی که با ارز ارزان وارد می شود، باقی مانده ظرفیت و توان تولید را از بین 
می برد و تعبیری در جامعه مطرح شد که کاهش تورم، به قیمت پذیرش رکود در 

جامعه اتفاق افتاده است.
من هم در این ارتباط نامه ای را از طریق آقای ترکان به آقای روحانی رساندم 
و تذکر دادم که روزی خواهد رسید که یا نخواهید خواست یا نخواهید توانست 
این نرخ ها را پایین نگه دارید و با جهش مواجه خواهید شد و این جهش، همه 
دستاوردهای شما را از بین می برد، اما این تذکرات مورد توجه واقع نشد و پایین 
نگه داشتن مصنوعی نرخ ارز به قیمت حراج کردن ذخایر ارزی کشور ادامه پیدا 
کرد و با این روش، قیمت کالاهای مختلف را کنترل کردند و اسم آن را کاهش تورم 
گذاشتند. البته با وجود اینکه برخی می گویند دولت نخواست نرخ ها را کنترل 
کند و دولت را مقصر می دانند، من اعتقاد دارم که دولت نتوانست کنترل بیشتری 
داشته باشد و جهش بهمن 13۹۶ رخ داد که تا امروز ادامه دارد و ارز به نرخ هایی 
بیش از مقدار واقعی خود رسیده و تمام دستاوردهای تورمی که تک رقمی اعلام 
شده بود از دست رفته است. حتی ممکن است تورم سنگینی به وجود آید که رکورد 

دوره آقای احمدی نژاد را هم بشکند.
*ساختار بودجه با اصلاح رفتار دولت، اصلاح می شود

اگر بخواهید مهم ترین مسئله حال حاضر اقتصاد ایران را شناسایی کنید، 
به چه موضوعی اشاره خواهید کرد؟

جدی ترین مسئله کسری بودجه دولت است که به هیچ وجه اصلاح نشده و 
امسال علی رغم تصویب کلیات بودجه 13۹8 در مجلس، می بینیم تنظیم بودجه 
مشکلات جدی دارد تا حدی که رهبری دستور اصلاح ساختار بودجه را دادند. 
این در حالی است که مشکل ساختاری بودجه، از ارقام آن نیست بلکه ناشی از 
رفتار دولت و هزینه و درآمد دولت است. بحث دیگر، شیوه جدید تأمین کسری 
بودجه دولت بود که ایده آن در دولت اول مطرح و در دولت دوم آقای روحانی 
اجرا شد. سازمان برنامه و بودجه با عدم توجه به اصل اصیل توازن در درآمدها و 
هزینه ها، هزینه هایی را برای دولت ایجاد کرد که باعث تشدید کسری بودجه شد 
و دولت به ناچار علاوه بر استفاده از نظام بانکی و تسهیلات تکلیفی به استفاده 
از ابزارهای مالی رو آورد که قرار بود برای تعیین تکلیف بدهی دولت به کار گرفته 

شوند، اما به ابزاری برای تأمین هزینه های جاری دولت تبدیل شدند.
تیم  و  رئیس جمهور  به  خطاب  تلویزیونی  برنامه  یک  در  زمان  همان  در  من 
اقتصادی دولت گفتم که نترسید از اینکه بدهی های دولت را بدهید، بترسید از 
اینکه بدهی های دولت را ندهید. بدهی های دولت بنا بر گفته وزیر اقتصاد وقت، 
۷4۰ هزار میلیارد تومان عنوان شده بود که دولت اوراق را به عنوان ابزار مالی 
جمع آوری منابع از بازار سرمایه و پرداخت بدهی های قبلی خود پیش بینی کرد، 

اما از آن برای تأمین کسری های سالانه بودجه دولت استفاده شد.
از  بتوان گفت اگر کسری بودجه واقعی دولت را محاسبه کنیم، یکی  شاید 
بزرگ ترین کسری بودجه های تاریخ سال های بعد از انقلاب را خواهیم داشت. 
در واقع مقایسه درآمدهای دولت، پس از کسر عواید حاصل از صادرات نفت 
خام، اوراق و بدهی های دولت، با هزینه ها، یکی از بزرگ ترین کسری بودجه های 

سال های پس از انقلاب را نشان  می دهد.

درگفت وگو با طهماسب مظاهری بررسی شد

نسخه مهرورزی و تدبیر برای اقتصاد ایران
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علیرضا فغانی:

 بعید می دانم VAR به دربی برسد
علیرضا فغانی، داور بین المللی فوتبال کشورمان احتمال اینکه در دربی پیش روی 

شهر تهران از سیستم VAR استفاده شود را بعید می داند.
علیرضا فغانی، داور بین المللی فوتبال کشورمان در گفت وگو با برنامه رادیویی »تهران 
ورزشی« درباره تست VAR اظهار داشت: در دو مرحله ای که سیستم آفلاین را داشتیم 
بیشتر تست انجام شد، البته ایراداتی وجود داشت. با این حال سعی ما بر این است 
که این ایرادات برطرف شود تا اگر مسئولان فیفا بخواهند این سیستم را کنترل کنند، 

مشکلی نباشد.
ورژن  با  بوده است؟«، گفت: قطعاً  زیاد  »ایرادات  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
اصلی اش خیلی تفاوت دارد، ولی باید از طرف صداوسیما و فدراسیون هم حمایت 
لازم صورت گیرد تا این کار عملی شود. مطمئناً ایراداتی وجود دارد که البته بیشتر به 
دوربین ها و اپراتور برمی گردد. در جلسه ای که آقایان فتاحی و رفعتی هم در آن حاضر 

بودند، موارد لازم را گوشزد کردم که امیدوارم هرچه زودتر عملی شوند.
داور بین المللی فوتبال کشورمان درباره این موضوع که آیا سیستم VAR به دربی 
می رسد، عنوان کرد: بعید می دانم این سیستم به صورت آنلاین به دربی برسد. دوستان 
قول داده اند که به دربی می رسد، ولی باید مسئولان فیفا نظر بدهند و تست کنند بعد 

از آن استفاده شود.
فغانی درباره مزایای سیستم VAR تصریح کرد: فلسفه این سیستم این است که داور 
بتواند صحنه های تأثیرگذار بازی را در کوتاه ترین زمان بازبینی کند. این شانس برای داور 
در این سیستم وجود دارد که او صحنه ها را بازبینی کند. البته ما با توجه به امکانات همان 

چیزی را که مردم می بینند،  داریم و امیدوارم در آینده این سیستم به ما نیز کمک کند.
وی در پایان گفت: یکی از ایراداتی که در بُعد فرهنگی وجود دارد این است که رفتار 
بازیکنان ما در جام ملت ها و جام جهانی درست نبود که این موضوع نشأت گرفته از خلق 
و خو و رفتار مربیان ما بود.  ضربه اش را هم خوردیم و در مهمترین بازی ممکن مقابل ژاپن 
آن اتفاقات افتاد. امیدواریم تصمیماتی که در داوری اتخاذ می شوند، به عدالت نزدیک 
شود، البته من به همکارانم هم گفته ام با شرایط موجود باید تمرکزمان روی کار خودمان 

باشد تا به مشکل برخورد نکنیم.

در مهم ترین دیدار گروه؛

کرانچار مجوز انجام یک بازی
 در آزادی را گرفت

حمید استیلی مدیر تیم امید ایران اعلام کرد توافق برای انجام دیدار تیم امید ایران و 
عراق در استادیوم آزادی انجام شده است.

به گزارش "ورزش سه"، رقابت های تیم امید ایران برای رسیدن به المپیک 2020 
توکیو از فرودین ماه امسال و در مرحله مقدماتی با حضور چهار تیم ایران، عراق، 

ترکمنستان و یمن به میزیانی ایران برگزار می شود.
برای میزبانی از بازی های تیم امید، تیم فوتبال سایپا به استادیوم شهدای شهر 
قدس نقل مکان کرد تا در فاصله باقی مانده تا آغاز رقابت ها که دوم فرودین ماه است، 
ورزشگاه پاس قوامین مورد بازسازی واقع شود ولی انتشار عکس هایی از چمن این 
ورزشگاه طی روزهای اخیر نشان می دهد که شاگردان کرانچار کار سختی برای انجام 
بازی روان در چمنی که شرایط مناسبی ندارد، پیش رو دارند و تلاش برای انتقال بازی 

ها به ورزشگاه آزادی آغاز شد.
پیش از این قرار بود تمام بازی ها با موافقت مسئولان ورزشگاه آزادی در این ورزشگاه 
برگزار شود، اما فشردگی بازی ها و آغاز رقابت های لیگ از دهم فرودین ماه با دربی 

پایتخت سبب شد تا با این درخواست مخالفت شود.
 با این حال تلاش برای بازی در ورزشگاه آزادی ادامه داشت و حمید استیلی مدیر تیم 
امید ایران، امروز به صورت رسمی اعلام کرد که یکی از بازی های تیم امید که سومین 
دیدار شاگردان کرانچار و البته حساس ترین آنها برابر عراق در آزادی برگزار خواهد شد؛ 
البته این اتفاقی تازه نیست و قبلا هم مسئولان ورزشگاه آزادی با برگزاری یکی از بازی 
های تیم امید در این استادیوم آزادی موافقت کرده بودند که این موضوع با مخالفت 
مسئولان تیم امید مواجه شده بود. گفتنی است دیگر دیدارهای ایران برابر ترکمنستان 
و یمن که دو بازی ابتدایی شاگردان کرانچار طی روزهای دوم و چهارم فرودین ماه 
خواهد بود، در استادیوم پاس قوامین در اکباتان برگزار خواهد شد و بازی سوم که به 
احتمال فراوان تعیین کننده تیم صدرنشین گروه خواهد بود، در استادیوم آزادی برگزار 
خواهد شد. گفتنی است پس از برگزاری تمام بازی ها، تیم اول به صورت مستقیم می 
تواند به مرحله بعدی برای کسب جواز حضور در المپیک 220  توکیو برود و تیم دوم 
باید منتظر نتایج سایر گروه ها باشد تا در صورت کسب امتیازات بیشتر در مقایسه با تیم 

های دوم دیگر، به دور بعدی راه پیدا کند.

»تاج« کاندیدای نایب رئیسی AFC و شورای 
فیفا شد

رئیس فدراسیون فوتبال ایران در دو بخش نامزد نایب رئیسی و عضو شورای فیفا 
کنفدراسیون فوتبال آسیا شد.

انتخابات ریاست و بخش های دیگر کنفدراسیون فوتبال آسیا برای سال های 20۱۹ تا 
202۳ در بیست و نهمین کنگره کنفدراسیون فوتبال آسیا صورت خواهد گرفت و مهدی 

تاج نیز در دو بخش نامزد شده است.
در  رئیسی  نایب  نامزد  اینکه  بر  علاوه  ایران  فوتبال  فدراسیون  رئیس  تاج  مهدی 
کنفدراسیون فوتبال قاره آسیاست، در بخش شورای فیفا کنفدراسیون فوتبال آسیا نیز 

نامزد شده است.
در حال حاضر علی کفاشبان از ایران نایب رئیس AFC است.

هم چنین در مهمترین بخش یعنی ریاست شیخ سلمان، رئیس فعلی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، سعود المهندی از قطر و محمد خلفان الرمیثی از امارات کاندیداهای 

ریاست AFC برای دوره چهار ساله از 20۱۹ تا 202۳ هستند.
کنگره  نهمین  و  بیست  در   )۹۸ فروردین   ۱۷( آوریل   ۶ تاریخ  در  انتخابات  این 

کنفدراسیون فوتبال آسیا در مالزی برگزار می شود.

رحمتی ممنوع الخروج شد
تیم فوتبال استقلال تهران در حالی به 
سمت قطر پرواز کرد که کاپیتان این تیم 
به دلیل بدهی مالیاتی نتوانست تیمش را 

همراهی کند.
در حالی که کاروان تیم فوتبال استقلال 
تهران در فرودگاه امام خمینی )ره( برای 
پرواز به سمت قطر و برگزاری بازی اول 
خود در لیگ قهرمانان آسیا حضور دارد 
سید مهدی رحمتی، دروازه بان این تیم 

به خانه برگشت.
گویا به دلیل بدهی مالیاتی رحمتی، 
در آخرین سفرش با استقلال و هنگامی 
در  پاسپورتش  بود،  برگشته  ایران  به  که 
و  )ره( ضبط شد  امام خمینی  فرودگاه 
ظاهراً کسی دنبال این ماجرا را نگرفت تا 
قضیه حل شود. به همین دلیل رحمتی نمی تواند امروز به همراه تیمش به قطر سفر 
کند. هنوز مشخص نیست که آیا این مشکل تا قبل از بازی استقلال بر طرف می شود 

یا نه.

ذوب آهن - الزورا؛

 بازی بدون تمرین در فولادشهر!
تیم های ذوب آهن و الزورای عراق فردا آخرین تمرین خود پیش از بازی را در ورزشگاه 

ملت برگزار میکنند.
سبزپوشان اصفهانی روز دوشنبه مقابل الزورای عراق به میدان می روند و در اولین بازی 
آسیایی میزبان خواهند بود. تیم الزورا نیز با تمام نفرات راهی اصفهان شده و دو جلسه 

تمرینی هم در این شهر خواهد داشت.
آن ها در ورزشگاه ملت اصفهان تمرین می کنند و تیم ذوب آهن نیز در همین ورزشگاه 
تمرین خود را انجام میدهد. تمرینات تیم های ذوب آهن اصفهان ۱۵ تا ۱۷ و الزوراء عراق  

۱۷:۳0 تا ۱۹  امروز عصر در ورزشگاه ملت برگزار می گردد.
این در حالی است که معمولا تیم های آسیایی پیش از مسابقات یک جلسه تمرین در 

فولاد شهر انجام می دادند.

قائدی تنها ملی پوش استقلال در تیم امید
سه بازیکن استقلال در اردوی این تیم در دوحه حضور خواهند داشت.

 با تصمیم شفر سه بازیکن امید استقلال در سفر به دوحه این تیم را همراهی می کنند. 
مهدی نوراللهی، رضا آذری و امید نورافکن در سفر به دوحه در کاروان استقلال حضور 

دارند تا به اردوی تیم امید و به جمع شاگردان کرانچار اضافه نشوند.
شفر تنها به مهدی قائدی مجوز حضور در اردوی تیم امید را داده و این بازیکن در کنار 

دیگر بازیکنان تیم امید حضور دارد.
صیادمنش دیگر بازیکن استقلال است که به دلیل مصدومیت در تیم امید یا استقلال 

قطعا حضور نخواهد داشت.

مخالفت شدید با تغییر زمان دیدار با نساجی

برانکو: دیگر فیفا دی مهم نیست
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اعلام کرد که حاضر به تغییر 
روز بازی تیمش با نساجی نیست. برانکو ایوانکوویچ، سرمربی 
تیم فوتبال پرسپولیس اظهار کرد: دوباره به هوادارانمان این 
امکان را می دهیم که از تماشای بازی های پرسپولیس در لیگ 
قهرمانان لذت ببرند. ما طوری کار می کنیم که گزینه برد در 

بازی ها باشیم. فرقی هم نمی کند حریف ما چه کسی باشد.
* چرا بازی را اول یا دوم فروردین نگذاشتند؟

او درباره تغییر تاریخ بازی نساجی و پرسپولیس هم بیان کرد: 
ما طوری که برنامه ریزی شده با نساجی بازی خواهیم کرد. 
تعجب می کنم که چرا بازی را اول یا دوم فروردین نگذاشتند؟ 
این گونه نیست که هر تاریخی اعلام کنند ما بازی کنیم. ما در 
همان تاریخ قبلی با نساجی بازی می کنیم. برنامه را آن طوری که 
خودشان می خواستند تنظیم کردند. چرا الکی توپ را در زمین 
ما می اندازند. گفتند این برنامه است و من پرسیدم آیا می شود 

عوضش کرد؟ به من گفتند نه نمی شود.
* کدام هماهنگی؟

مربیان  با  هماهنگی  جلسه  یک  می گویند  اینکه  درباره  او 
برگزار شد هم گفت: کدام هماهنگی؟ چرا می گویند بازی ها با 
موافقت ما بوده است؟ اگر امکانش هست الان چرا نمی توانند 
تغییر بدهند؟ چون روز ۵ فروردین تیم ملی باید اردو می داشت. 
قرار بود ظاهراً با چین بازی کند. ما سال قبل وقتی در فینال 
لیگ قهرمانان بازی کردیم و ظاهراً همه برنامه ها را به هم ریختیم 
چون به این فکر نکرده بودند اگر ما به نیمه نهایی و فینال برویم 
چه خواهد شد یا اگر قهرمان می شدیم و به جام باشگاه های 

جهان می رفتیم آن موقع چه می شد.
* دیگر فیفا دی مهم نیست

برانکو در ادامه گفت: ما پذیرفتیم که در جام حذفی بدون 
ملی پوشانمان بازی کنیم و این را من امضا کردم. با پیکان هم 
در روزهای فیفادی بازی کردیم که من با آن مخالف بودم و به ما 
تحمیل شد. توپ را به زمین ما نیندازند. بله درست است که همه 

تیم های ایران در لیگ قهرمانان آسیا به مشکل خواهند خورد. 
ما الان باید در هفت روز سه بازی انجام دهیم. در اینجا بحث 
مصدومیت به وجود می آید و کلًا برای بازیکنان مضر است. ما 
پروسه تمریناتمان را با برنامه تنظیم می کنیم و الان دیگر فیفادی 

هم مهم نیست و قبلًا مهم بود.
* جمعه بازی می کنیم!

سرمربی پرسپولیس درباره اینکه گفته می شود تغییر روزهای 
با  قهرمانان  لیگ  در  حاضر  ایرانی  تیم  سه  هفته  این  بازی 
درخواست خودشان انجام شده است هم بیان کرد: ما جمعه 
را یک  برنامه ام  نداریم. من  بازی می کنیم چون وقت دیگری 
ماه پیش مشخص کردم. بازی در تعطیلات مشکلاتی خواهد 
داشت و بعد از آن هم بلافاصله بازی داربی است. او در مورد بازی 
با پاختاکور هم گفت: کامیابی نیا وضعیتش خوب است و احتمالًا 

مصلح به بازی نمی رسد. بقیه هم خوب هستند. سید جلال 
مقداری حالت سرماخوردگی دارد. نادری هم همین طور ولی 

تا سه شنبه به جز ماهینی، مصلح و انصاری بقیه آماده هستند.
* دلیل جریمه هواداران را نمی دانم

برانکو در خصوص ارزان شدن بلیت طبقه دوم ورزشگاه آزادی 
هم اظهار کرد: هواداران ما عالی هستند و در فینال هم خیلی 
عالی بودند. نمی دانم می خواهند پرسپولیس را چه جریمه ای 
بکنند. هواداران ما عالی بودند و عالی رفتار کردند و به حریف 
هم تبریک گفتند. نمی دانم دلیل جریمه چیست اما می دانم 
به خاطر هواداران نیست. بلیت ارزان تر شد تا افرادی بیشتری 

بیایند و همه با هم لذت ببریم.
او در خصوص بازی با السد هم گفت: السد پارسال یکی از 
مهم ترین گزینه های قهرمانی آسیا بود و الان هم تقویت شده اند 

و یک تیم عالی هستند اما ما سه شنبه با پاختاکور بازی داریم. 
برانکو در خصوص وضعیت زمین تمرین تیمش هم بیان کرد: 

قرار است از ایام عید ترمیم بشود.
قائم مقام نساجی: موش آزمایشگاهی نیستیم

قائم مقام باشگاه نساجی قائمشهر اعلام کرد که تیمش در 
روزی به غیر از ۱۷ اسفند با پرسپولیس بازی نمی کند.

در  قائمشهر  نساجی  باشگاه  مقام  قائم  کاظمی،  مهران 
گفت وگو با ایسنا، درباره اینکه سازمان لیگ اعلام کرده است 
بازی این هفته نساجی و پرسپولیس لغو و به یکی از روزهای 
ششم یا هفتم فروردین ماه موکول می شود، بیان کرد: موضع 
باشگاه ما کاملًا مشخص است و ما به هیچ وجه در روزی به جز 

جمعه ۱۷ اسفند با پرسپولیس بازی نمی کنیم.
او ادامه داد: ما که موش آزمایشگاهی نیستیم که هر کاری 
دوست داشتند انجام دهند. برنامه بازی ها از قبل مشخص شده 
است و ما نیز برای این بازی برنامه ریزی خواهیم کرد و نمی شود 
با چند خط مصاحبه این برنامه ریزی را بر هم زد. AFC از دو 
ماه پیش روزهای برگزاری لیگ قهرمانان آسیا را مشخص کرده 
بود و حتی تعیین کرده بود که تیم هایی که در پلی آف هستند 
برای  پس  می کنند.  بازی  روزهایی  چه  در  صعود  صورت  در 
برنامه ریزی لیگ باید حدس می زدند که ذوب آهن یا استقلال 
و یا پرسپولیس قرار است در چه روزهایی در لیگ قهرمانان آسیا 
بازی کنند. کاظمی اضافه کرد: زمانی که برنامه ریزی لیگ را 
انجام می دادند می توانستند مشخص کنند که روز بازی های 
این تیم ها متعاقباً اعلام خواهد شد. من یک سوال دارم اگر 
قضیه برعکس بود و نساجی در لیگ قهرمانان بود آیا باز هم 
باشگاه  مقام  قائم  نمی افتاد.  قرآن  به  رخ می داد؟  اتفاق  این 
نساجی قائمشهر در پایان اظهار کرد: من در حال ارسال یک 
نامه به بهاروند، رئیس سازمان لیگ هستم و در آن موضع باشگاه 
نساجی را مشخصاً اعلام می کنم که ما به هیچ قیمتی حاضر به 

تغییر روز بازی با پرسپولیس نیستیم.

اصغر حاجیلو، سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: وقتی موهای گادوین منشا را 
کشیدند، آیا انتظار داشتند او تشکر کند؟!

اصغر حاجیلو در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، درباره برتری ۳ بر یک 
استقلال مقابل فولاد خوزستان در هفته بیستم لیگ برتر فوتبال، اظهار داشت: از بازی با 
پیکان که شروع مان در نیم فصل دوم بود، شرایط تیم تغییر کرد. در دیدار برابر تراکتورسازی 
تبریز نیز مستحق شکست نبودیم و به خاطر یک اشتباه، بازی را واگذار کردیم. تیمی 
که پس از شکست برابر تراکتورسازی، دوباره همه بازی هایش را می برد، قابل ستایش 
است. اگر مقابل تراکتورسازی نتیجه می گرفتیم، الان شرایط بهتری در جدول داشتیم. 
فولاد  و  اصفهان  ذوب آهن  جم،  جنوبی  پارس  مقابل  دیدار،  این  از  پس  خوشبختانه 

خوزستان پیروز شدیم.
استقبال از استقلال در اهواز عجیب بود

وی با اشاره به استقبال تماشاگران اهوازی تصریح کرد: وقتی استقلال خوب نتیجه 
نگیرد، هواداران استقبالی نمی کنند. در دیدار قبلی که به خوزستان رفته بودیم، استقبال 
کمی از ما صورت گرفت، اما در این بازی از فرودگاه گرفته تا هتل و ورزشگاه به خوبی از 
استقلال حمایت کردند. شور و شعف عجیبی در بین هواداران دیده می شد و اهواز دوباره 
خانه دوم استقلال شد. زمانی که در تاج سابق بازی می کردیم، اهواز خانه دوم ما بود و 
هیچ نگرانی بابت داشتن طرفدار در استان خوزستان نداشتیم. واقعاً دم مردم اهواز گرم. 
خوشحالم با پیروزی مقابل فولاد پاسخ محبت شان را دادیم. باور کنید آنقدر از ما استقبال 
کرده بودند که نمی دانیم چطور از آنها تشکر کنیم. پس از بازی، شهر به هم ریخته بود و 
همه خوشحال بودند. امیدوارم با این روحیه ای که داریم، در بازی با الدحیل در قطر، یکی 

از بازی های خاص استقلال را شاهد باشیم و با امتیاز به تهران بازگردیم.
بازیکنان ذخیره پایین تر از بازیکنان اصلی نیستند

سرپرست تیم فوتبال استقلال در رابطه با عملکرد خوب پاتوسی، گادوین منشا و ایسما 
گونکالوس، سه بازیکن خارجی آبی پوشان گفت: حضور این سه بازیکن در تیم تأثیرگذار 
بوده است، اما سایر بازیکنان هم به فرمت خوبی رسیده اند. در دیدار با ذوب آهن اصفهان، 
روزبه چشمی همه کاره وسط زمین بود. با اضافه شدن بازیکنان جدید، دست وینفرد 
شفر برای انتخاب ارنج باز شده است. بازیکنانی که بیرون می نشینند، کمتر از بازیکنانی 
که داخل زمین بازی می کنند، نیستند. معمولًا بازیکنان ذخیره یک سطح پایین تر از 
بازیکنان اصلی هستند، اما در استقلال تنها ۱۱ بازیکن خوب نداریم و 22 بازیکن خیلی 
خوب داریم. به بازیکنانی چون مرتضی تبریزی، روح الله باقری و ...نگاه کنید. اینها کمتر 

از بازیکنان اصلی نیستند.
طوری موهای منشا را کشیدند که از کوره در رفت

حاجیلو در واکنش به درگیری گادوین منشا با یک هوادار در اهواز خاطر نشان کرد: 
متأسفانه برخورد با منشا بد بود و حتی یکی دو نفر وینفرد شفر را در فرودگاه اذیت کرده 
بودند. وقتی هواداران زیادی به استقبال تیم می آیند، یکی دو نفر مغرض پیدا می شوند و 
شما نمی توانید آنها را میان جمعیت تشخیص دهید. در فیلمی که در مورد درگیری منشا 
منتشر شده است، همه چیز مشخص نیست. در این درگیری، یک نفر چنان موی منشا 
را کشید که او از کوره در رفت. موهای منشا طوری است که قابل دسترس است! منشا از 
اتفاقی که برایش افتاد، خیلی ناراحت بود و عنوان می کرد چرا باید او را اذیت کنند. نه تنها 

برای منشا، برای چند بازیکن هم اتفاق مشابه در فرودگاه افتاد که ناجور بود.
انتظار داشتند منشا از کسی که او را اذیت کرده، تشکر کند؟

وی در واکنش به اینکه برخی افراد عنوان می کنند مهاجم نیجریه ای استقلال به دلیل 
رفتاری که از خود نشان داده است، باید محروم شود، گفت: وقتی یک نفر را می زنند، طرف 
باید چه کار کند؟ آیا منشا باید از طرف تشکر می کرد و به او می گفت ممنون که موهایم 
را کشیدی؟ منشا در دیداری که تحت فشار بالا بازی کرد، پس از این رفتار باید چه کار 
می کرد؟ درست است که بازیکن باید حرفه ای و صبور باشد، اما این مسئله برای داخل 

زمین است و بیرون زمین نمی تواند به خاطر هر رفتاری صبور باشد.
چرا هر زمان استقلال نتیجه می گیرد، یکسری شیطنت می کنند؟

حاجیلو ادامه داد: چرا می گویند منشا باید محروم شود؟ نمی دانم چرا هر زمان استقلال 
نتیجه می گیرد، یکسری شیطنت هایی می کنند. متأسفانه شرایط را طوری پیش می برند 
که تیم به حاشیه برود. آقایان! استقلال برای این مملکت است و در آسیا بازی مهمی پیش 

رو دارد و فکر نکنید این کارتان انسانی است که تیم را به حاشیه می برید.
به خاطر شرایط حساس فرودگاه اهواز، شفر را خیلی زود از گیت رد کردم

سرپرست تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این سؤال که چرا او، مسئولان استقلال و نیروی 
انتظامی در بطن ماجرا حضور نداشتند تا چنین اتفاقی نیفتد، گفت: جمعیت آنقدر زیاد 
بود که از دست نیروی انتظامی هم خارج شده بود. باور کنید در فرودگاه آنقدر ازدحام زیاد 
بود که بدون اینکه کارت بازیکنان و عوامل تیم را بدهم، آنها را از گیت فرودگاه رد کردیم. 
شرایط آنقدر حساس شد که شفر هم از رفتار یک نفر اذیت شده بود و او را خیلی زود از 
گیت رد کردم. نیروی انتظامی و یگان ویژه باید پیش بینی این شرایط را می کرد که وقتی 
تیم پرطرفدار بازی را می برد، در فرودگاه ازدحام خواهد شد. در میان طرفداران هم، چند 
نفر مغرض می آیند و کارهایی می کنند که نباید انجام دهند. شما نمی توانید آدم ها را از 

یکدیگر تفکیک کنید.
شایعه دوپینگ باقری بامزه بود!

حاجیلو در ادامه گفت وگوی خود درباره راه انداختن بحث شایعه دوپینگ روح الله باقری 
عنوان کرد: خیلی خنده دار است و این مورد هم از حواشی جالبی بود که راه انداختند. 

نمی دانم چرا هر بار که استقلال رو به جلو حرکت می کند، شیطنت ها زیاد می شوند. بحث 
دوپینگ روح الله باقری هم خیلی بامزه بود، بازیکنی که کمترین حاشیه را دارد و مهاجمی 
تمرینات  باشد،  اعتراضی داشته  اینکه  بازیکن بدون  این  آینده دار است.  و  ششدانگ 
حرفه ای خود را انجام می دهد. باقری یکی از بازیکنانی است که در دهه اخیر کمتر در 
فوتبال ایران دیده شده است. چرا باید برای این بازیکن چنین حواشی ایجاد کنند؟ اگر 
مشکل استقلال است، چرا باید این بازیکن را به حاشیه ببرند؟ بعدها چطور می خواهند 

جواب بدهند؟
کار بدتر حقیقی، به جان هم انداختن هواداران بود

وی در مورد درگیری علیرضا حقیقی با علی خطیر و شکستگی بینی معاون ورزشی 
باشگاه استقلال گفت: از کار حقیقی تعجب کردم. بدتر اینکه در فضای مجازی باشگاه ها 
و مردم را به جان هم انداخت که مثلًا خطیر به پرسپولیس توهین کرده است. او برای فرار از 
رفتاری که انجام داد، کار قشنگی نکرد. وقتی دو نفر در برخورد با هم لحن بدی دارند، دلیل 
نمی شود کار به درگیری فیزیکی کشیده شود. خودش گفته در گذشته اگر کسی کتک 
می خورد، در منزلش پنهان می شد، نه اینکه بگوید کتک خوردم. شما فقط برداشت این 
آدم را ببینید. طرف مقابلت معاون باشگاه استقلال است. ای کاش او )حقیقی( صادقانه 
می گفت که در شرایط روحی خوبی نبوده و به هم ریخته بوده است، نه اینکه طرف را بزند و 

سپس باشگاه ها و طرفداران را به جان هم بیاندازد.
سرپرست تیم فوتبال استقلال با تأکید بر اینکه قشنگ نیست پس از این اتفاق، مصاحبه 
کنیم و باشگاه ها را به جان هم بیاندازیم، ادامه داد: او )حقیقی( باید عذرخواهی می کرد 
و می گفت در شرایط روحی خوبی نبوده است. او برای اینکه کارش را توجیه کند، گفت 
به خاطر هواداران پرسپولیس چنین کاری کرده است. پسر خوب، تو زمانی گلر تیم ملی 
و پرسپولیس بودی. کار او خوب نبود که بگوید به خاطر پرسپولیس دست به چنین کاری 
رده است تا پرسپولیسی ها به دفاع از او و استقلالی ها به دفاع از معاون باشگاه پرداخته و 

به جان هم بیفتند.
افسر راهنمایی و رانندگی حق توهین به مجیدی را نداشت

حاجیلو همچنین در رابطه با درگیری فرهاد مجیدی با مأمور راهنمایی و رانندگی که 
باعث ناراحتی مربی استقلال شد، گفت: ما ساعت ۱2 شب به تهران رسیدیم و تا ساک ها 
را تحویل بگیریم ساعت نزدیک یک بامداد شده بود و با هم از پارکینگ بیرون آمدیم. 
اگر مجیدی با سرعت رانندگی کرده است، آن آقا می توانست او را جریمه کند. آن مأمور 
راهنمایی و رانندگی حق توهین کردن به مجیدی را نداشت. مجیدی که اصغر حاجیلو 
نیست که کسی او را نشناسد! آیا کسی هست که مجیدی را نشناسد؟ آن افسر باید حرمت 
افراد را حفظ کند. مجیدی در جاده شمال نبوده است که بگویند حتماً مشکلی داشته که 
این گونه رانندگی کرده است. مجیدی خسته از اهواز برگشته و در حال رفتن به منزلش بوده 
است. حتی اگر فرهاد مجیدی نه و فردی عادی بود، بازهم نباید افسر راهنمایی و رانندگی 
چنین دیالوگی به کار می برد. همیشه افسران نیروی انتظامی در صحبت های شان تأکید 
دارند که باید با مردم خوب رفتار کنند. مجیدی هم در پستی که گذاشت اشاره کرده بود که 

لحن صحبت کردن آن افسر چگونه بوده است.
وی در پایان به تسنیم گفت: نمی دانم چرا هر زمان استقلال می خواهد در آرامش نتیجه 
بگیرد، این حواشی را ایجاد می کنند. ما باید رفتارهای مان را درست کنیم. متأسفانه در 
فضای مجازی اتفاقات بدی می افتد و همه به جان هم افتاده اند. فضای مجازی در همه 

جای دنیا وجود دارد، اما ما از قسمت بد آن استفاده می کنیم.

 اصغر حاجیلو:
 انتظار داشتند منشا پس از کشیدن موهایش تشکر کند؟!

سعید فتاحی، رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ تأکید کرد که دربی شهر تهران در 
همان تاریخ اعلام شده قبلی، دهم فروردین ماه ۹۸ برگزار خواهد شد.

سعید فتاحی: دربی در همان تاریخ قبلی برگزار می شود/ احتمال برگزاری دیدارهای ۳ 
تیم در روزهای ششم و هفتم فروردین

 سعید فتاحی درباره این موضوع که برخی  روزنامه ها اعلام کردند شورای تأمین استان 
تهران برای تغییر تاریخ دربی در روز دهم فروردین ۹۸ جلسه ای برگزار می کند، اظهار 
داشت: نمی دانم روزنامه ها از چه منبعی این خبرها را می زنند! این مسائل بار امنیتی 

دارد و شورای تأمین برخورد می کند. البته دوستان خودشان می دانند و روزنامه های شان. 
امروز جلسه شورای تأمین برای بازی های آسیایی استقلال و پرسپولیس برگزار می شود. 
جلسه تعیین تکلیف دربی هم هفته گذشته برگزار شد و بازی قطعاً در همان زمان مقرر 
یعنی دهم فروردین ماه ۹۸ برگزار خواهد شد. وی ادامه داد: ببینید وقتی روزنامه ها 
خبر را منتشر می کنند، بحث امنیتی است و شورای تأمین و استانداری ورود می کنند. 
ما برای باشگاه های استقلال، پرسپولیس، ذوب آهن در هفته بیست ویکم بین دو بازی 
آسیایی شان بازی گذاشته بودیم، چون ما براساس بازی های تیم ملی برنامه ریزی کرده 
بودیم. این سه باشگاه نامه زدند که بازی ها لغو شود و ما هم از آقای تاج درخواست کردیم 
که کمک کنند و این زمان در اختیار لیگ قرار بگیرد و با توافق فدراسیون فوتبال ما در 

تاریخ های ششم و هفتم فروردین ماه بازی ها را برگزار می کنیم.
فتاحی همچنین افزود: درباره مخالفت آقای گل محمدی و باشگاه پدیده هم باید بگویم 
که بحث ملی است. اگر تیم ذوب آهن با توان بیشتری در لیگ قهرمانان شرکت کند و موفق 
باشد ما امتیاز بیشتری کسب می کنیم و برای سال آینده چهار سهمیه خواهیم داشت. 
با این وضعیت تیم پدیده هم شانس کسب سهمیه اش بیشتر می شود. نمی دانم چرا 
دوستان این تصمیمات را شخصی می بینند! این طور نیست که برای ذوب آهن بخواهیم 
کار کنیم. ما برای نمایندگان ایران که در آسیا حضور دارند تصمیم گیری می کنیم. ما به 
خاطر اردوی تیم ملی برنامه ریزی کرده بودیم، الان هم به خاطر اینکه فیفادی در اختیار 
سازمان لیگ قرار گرفته است می خواهیم فشار را از روی این تیم ها برداریم تا بتوانند در 

آسیا موفق باشند و برای سال آینده سهمیه بیشتر و بهتری کسب کنیم.
مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر افزود: ما تاریخ بازی های هفته بیست ویکم سه تیم 
استقلال، ذوب آهن و پرسپولیس را اگر خودشان بخواهند، تغییر می دهیم و بازی ها را 
ششم یا هفتم فروردین ۹۸ برگزار می کنیم. بازی های هفته بعد از آن را هم جابه جا 
می کنیم. باز هم می  گویم به خاطر اینکه نمایندگان ما در آسیا نتایج بهتری بگیرند این 

کار را می کنیم.
فتاحی که با برنامه تهران ورزشی ادامه داد: اگر زمان بازی های هفته بیست ویکم تغییر 
کند و استقلال، پرسپولیس ششم فروردین بازی کنند، برای برگزاری دربی در دهم 
فروردین مشکلی وجود ندارد. ما سعی می کنیم هر کاری که انجام می دهیم برای اینکه 

مشکلی پیش نیاید از طریق اداری و نامه نگاری به باشگاه ها اطلاع دهیم.
وی درباره این موضوع که پیش از این گفته شده بود او از برنامه های تیم امید اطلاعی 
نداشته است، گفت:  من پیش از این نگفته بودم که از برنامه بازی های تیم امید اطلاعی 
ندارم. ما درباره بازی های سال آینده و تقویم تیم امید هم با آقای کرانچار صحبت کردیم. 
من گفته بودم چون زمان اردو را اعلام نکرده بودند ما برنامه ریزی مان  را براساس فیفادی 

گذاشتیم.
مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر درباره این موضوع که اگر باشگاه ها این تغییرات 
را قبول نداشته باشند، تصریح کرد: بحث این نیست که قبول نداشته باشند، بحث 
لیگ کشور ماست. این قضیه به نفع خود پدیده هم است که سال آینده شانس کسب 
سهمیه اش هم بیشتر می شود. اگر استقلال، پرسپولیس و ذوب آهن خوب نتیجه نگیرند، 
ما قطعاً سهمیه مان کم می شود. نتایج سال گذشته به ما کمک کرد که امسال سهمیه 2+2 

را داشته باشیم، وگرنه همه می دانند که ما در آسیا سه سهمیه داشتیم.
فتاحی درباره اتفاقی که پیش از بازی فولاد خوزستان - استقلال برای گادوین منشا 
افتاد، عنوان کرد: اتفاقی که برای منشا افتاد مقابل هتل بود. البته در این موضوع مردم 
هم باید رعایت کنند. متأسفانه هواداران رعایت نمی کنند و بازیکن را دوست دارند و 
می خواهند عکس بگیرند. خود آقای شفر هم وقتی کسی می خواهد با او عکس بگیرد 
عکس العمل نشان می دهد. من در این اتفاق حق را به منشا نمی دهم و اگر کاری کرده 
باشد، قطعاً با او برخورد خواهد شد، چون در بیرون از ورزشگاه این اتفاق رخ داده خود 

باشگاه باید برخورد کند و در حیطه ما نیست.

 سعید فتاحی:

 دربی در همان تاریخ قبلی برگزار می شود

او و  احمد نواللهی، هافبک تیم فوتبال پرسپولیس مدعی شد 
دیگر بازیکنان این تیم با وجود خستگی و حتی مصدومیت برای 

سرخپوشان بازی می کنند.
فوتبال  تیم  )شنبه(  امروز  تمرین  حاشیه  در  نوراللهی  احمد 
پرسپولیس گفت: روز سه شنبه بازی بسیار مهمی را مقابل پاختاکور 
پیش رو داریم. در گروه سختی همراه با تیم های قدرتمند السد و 
الاهلی عربستان قرار گرفته ایم که به سه امتیاز بازی روز سه شنبه 
خیلی نیاز داریم به این خاطر باید تمام تمرکزمان را روی این بازی قرار 

بدهیم تا به هدف مان برسیم.
وی در پاسخ به این پرسش که با توجه به حضور پرسپولیس در 
فینال لیگ قهرمانان آسیا در حال حاضر همه هواداران این تیم 
فقط انتظار قهرمانی مسابقات پیش رو را دارند، اظهار داشت: فصل 
پیش با وجود خیلی از مشکلاتی که داشتیم تا فینال پیش رفتیم. 
این فصل هم مطمئناً می خواهیم موفقیت های گذشته خود را تکرار 

کنیم. کارمان سخت است و برای اینکه دوباره موفقیت های مان را 
تکرار کنیم نیاز به همدلی و همکاری بازیکنان، کادر فنی، باشگاه و 
هواداران است. همه ما هدف مان کسب موفقیت های بیشتر است و 

ان شاءالله بتوانیم با نتایج خوب دل هواداران را شاد کنیم.
نوراللهی با انتقاد از وضعیت زمین تمرین سرخپوشان یادآور شد: 
همان طور که می بینید زمین تمرین ما کیفیت خود را از دست داده 
است. پرسپولیس از جمله تیم هایی است که فوتبال را روی زمین 
خیلی خوب بازی می کند و متأسفانه ما فقط در زمین ورزشگاه آزادی 
چمن خوب می بینیم. این وضعیت قطعاً در بازی های آسیایی هم 
وجود خواهد داشت و تیم های رقیب ما از زمین باکیفیتی برخوردار 
خواهند بود. با این شرایط لازم است برای ادامه فصل حتماً یک زمین 
تمرین خوب داشته باشیم که مدیریت باشگاه قول هرگونه همکاری 

در این مورد را به ما داده است.
وی در واکنش به پرسش یکی از خبرنگاران در ارتباط با اینکه چرا 

او بعد بلافاصله بعد از جام ملت ها برای همراهی پرسپولیس در بازی 
سپیدرود اعلام آمادگی کرد و فکر نمی کرد این فشرده بازی کردن 
باعث مصدومیتش شود، گفت: بعد از جام ملت ها ما بازی سختی را 
مقابل سپیدرود داشتیم و یکی دو بازیکن مهم تیم هم محروم بودند، 
به این خاطر خودم به برانکو زنگ زدم و گفتم مشکلی برای بازی با 
سپیدرود ندارم. به هرحال من حتی یک درصد هم بتوانم به تیم کمک 
کنم، از این کار دریغ نخواهم کرد. هافبک تیم فوتبال پرسپولیس 
ادامه داد: ما 44 روز در اردوی تیم ملی بودیم و با وجود خستگی زیاد 
رفتم رشت و بازی کردم و خدا را شکر پرسپولیس سپیدرود را برد. الان 
هم در مرحله نیمه نهایی جام حذفی قرار داریم. نه من، بلکه همه 
بازیکنان با درد و مصدومیت در بازی ها حاضر می شویم. همان طور 
که می بینید مسابقات هم فشرده است و هر چهار روز یک بار انجام 
می شود. به هر صورت امیدواریم تا پایان فصل بتوانیم خوب ریکاوری 

کرده و کمترین مصدومیت را برای بازی ها داشته باشیم.

 نوراللهی:

 با وجود خستگی شدید برای پرسپولیس بازی کردم



5 یکشنبه -دوازدهم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4761



بسیاری از کاربران اینستاگرام می خواهند تیک آبی تایید هویت در برابر نام آنها نمایش 
داده شود و عده ای از هکرها از همین مساله برای سرقت اطلاعات افراد وکنترل حساب 

کاربری آنان سواستفاده کرده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سی ان ان، هکرها این بار ایمیل هایی را برای 

کاربران اینستاگرام ارسال کرده و مدعی شده اند که عضو تیم تایید هویت اینستاگرام 
هستند و کاربران می توانند برای دریافت تیک آبی تایید هویت درخواست خود را ثبت 
کنند. بررسی های شرکت امنیتی ترندمیکرو نشان می دهد بسیاری از کاربران فریب 
این ایمیل های قلابی و دروغین را خورده و با کلیک بر روی لینک دریافتی، نام کاربری، 
کلمه عبور، آدرس ایمیل، تاریخ تولید و برخی اطلاعات دیگر را وارد می کنند. در نتیجه 

حساب کاربری این افراد هک شده و به دست هکرها می افتد.
در برخی موارد هکرها، کاربران را تهدید به پاک کردن حساب فرد می کنند و از او می 
خواهند برای جلوگیری از این مساله مبلغی را به عنوان باج پرداخت کند. در مواردی هم 

هکرها خواستار دریافت فیلم یا ویدئوی برهنه از فرد قربانی شده اند.
هکرها معمولا حتی در صورت دریافت پول یا پذیرش پیشنهادات غیراخلاقیشان هم 
حساب کاربری فرد را به حالت عادی بازنمی گردانند و تا به امروز برخی حساب ها را که 
از ۱۵ تا ۷۰ هزار تعقیب کننده داشته را نیز هک کرده اند. افراد قربانی این حمله هکری 
بسیار متنوع بوده و از بازیگران زن تا خوانندگان، صاحبان شرکت های تجاری و استارت 

اپ ها و غیره را در برمی گیرند.
هنوز مشخص نیست، چه فرد یا گروهی در پس این حملات قرار دارد، اما برخی منابع 
امنیتی می گویند آنها به زبان ترکی استانبولی با هم تبادل اطلاعات کرده اند. ترندمیکرو 
می گوید اطلاعات خود را در این زمینه در اختیار اینستاگرام و فیس بوک قرار داده، اما 

آنها هنوز واکنشی از خود نشان نداده اند.

هوشمندسازیپخشصدا

»تونل صدا« محصولی از فناوران ایرانی است که با تولید آن ایران در جایگاه پنجم 
کشورهای دارای این فناوری قرار گرفت.

 »تونل صدا« ایده ای جالب و هیجان انگیز است که توسط گروهی استارت آپی به 
محصول تبدیل شد. این محصول نوعی اسپیکر است که صدا را تنها در یک جهت ارسال 
می کند. به این معنا که اگر دستگاه به سمت شما باشد صدای آن را می شنوید اما افراد 

دیگری که تونل صدا به سمت آنها نیست صدایی نمی شنوند.
رضا منتظری، مدیر این استارت اپ درباره »تونل صدا« گفت: در توسعه این محصول 
از فناوری فراصوت استفاده شده به گونه ای که صدا در هوا و نزدیکی گوش مخاطب 

تولید شود.
منتظری عنوان کرد: کاربرد این دستگاه در مکان های نیازمند صدا است اما آلودگی 
صوتی را باید حذف کرد؛ پس در فضایی همچون نمایشگاه می توان صدا را تنها در مکان 

های مدنظر پخش کرد و از ایجاد سر و صدا در سایر مکان ها خودداری کرد.
به گفته وی، این دستگاه فناوری جدیدی است که پیش از این در امریکا، لهستان، 
فرانسه و چین تولید شده است. پس با این اقدام فناوران ایرانی ایران در جایگاه پنجم 
دارندگان این فناوری قرار گرفت. تجاری سازی »تونل صدا« از مهرماه سال جاری آغاز 

شده است.
این استارت آپ در مجتمع خدمات فناوری شریف مستقر است.

تولیدبلندگوازپلاستیکهایغیرقابلبازیافت
 

محققان روشی برای تولید محصولی جدید از پلاستیک های غیرقابل بازیافت ابداع 
کرده اند.

 در حالی که برخی از انواع پلاستیک به شکلی نسبتا ساده بازیافت می شوند، برخی 
دیگر برای سال های متمادی در طبیعت باقی مانده و به هیچ وجه تغییر شکل نمی دهند.

یک شرکت انگلیسی به نام گومی از این پلاستیک های غیرقابل بازیافت برای تولید 
بلندگوهای بی سیم قابل حمل استفاده کرده که امکانات قابل قبولی دارند.

این بلندگوی های بلوتوث از استحکام کافی نیز برخوردار هستند و در هر یک از آنها از 
مواد پلاستیکی که معادل با ۱۰۰ کیسه پلاستیکی است استفاده شده است. این کیسه 
ابتدا گرم شده و ذوب می شوند. سپس برای فشرده سازی و قالب گیری آنها به منظور 

تهیه بلندگوی بی سیم استفاده می شود.
تولید این بلندگوها بر اساس سفارشات مشتریان و به شکل شخصی سازی شده نیز 
ممکن است. ابعاد هر یک از این بلندگوها ۱۳۸ در ۲۷۰ در ۸۰ میلیمتر بوده و با فناوری 
بلوتوث ۴ نیز سازگاری دارند. با هر بار شارژ باتری می توان از این بلندگوها به مدت ۱۸ 
ساعت استفاده کرد.باتری ۲۰ هزار میلی آمپری، پرت های USB-C، USB و پرت شارژ 
سریع USB ۳.۰ از جمله دیگر امکانات این بلندگو است. قیمت این محصول که از ماه 

نوامبر آینده به بازار می آید ۲۶۰ دلار است. 

راهجدیدهککردناینستاگرامبهوسیلهتیکآبی

علمیوسلامت

مدیر درمانگاه تخصصی پوست ومو ایرانیان:

بابهتریندرمانگاههایتخصصیزیباییکشور
آمادهرقابتهستیم

مدیر درمانگاه تخصصی پوست ومو ایرانیان گفت:باتوجه به اینکه برخی از بهترین 
از بهترین  درمانگاه فعال در امور زیبایی در تهران قرار دارند،ما به علت بهره گیری 
متخصصان در زمینه پوست مو وزیبایی،آماده رقابت با این مراکز زبایی  در تهران وکشور 

هستیم.
سید محمد حسن طاهایی ظهر روزچهارشنبه  در گفتگو با اصحاب رسانه استان قم 
با اشاره به نزدیکی شهر قم به تهران اظهار کرد: نزدیکی این شهر به پایتخت کشور یک 
شمشیر دولبه است، این مساله موجب شده است که پزشکان زیادی از شهر تهران به قم 
بیایند و این پزشکان گاهی یک یا دو روز در هفته در این شهر باشند، این عدم ثبات را در 
مراکز درمانی استان شاهد بودیم اما ما در درمانگاه تخصصی پوست ومو ایرانیان قم همه 

روزه  از ۸ونیم صبح تا ۱۰شب از بهترین متخصصان در این زمینه بهره می بریم.
وی  گفت:باتوجه به اینکه برخی از بهترین درمانگاه فعال در امور زیبایی در تهران قرار 
دارند،ما به علت بهره گیری از بهترین متخصصان در زمینه پوست مو وزیبایی،آماده 

رقابت با این مراکز زبایی  در تهران وکشور هستیم.
دکتر طاهایی  با اشاره به اینکه در حال حاضر ۱۶پزشک وفوق تخصص جراحی، 
پلاستیک و پوست و مو در کلینیک ایرانیان حاضر هستند، اظهار داشت: این مسئله 
باعث شده تا ثبات خوبی در کلینیک حاکم شود یعنی هر فردی در هر لحظه از شبانه روز 

که بخواهد پزشک متخصص در کلینیک حاضر می باشد.
وی ادامه داد: امروز در جامعه در خصوص متخصص زیبایی بسیار صحبت می شود 
در حالی که چیزی به نام متخصص زیبایی وجود ندارد؛ در این عرصه فقط دو متخصص 
پوست و مو که باید تخصص داشته باشد و جراح پلاستیک و ترمیم که باید فوق تخصص 

داشته باشد در این زمینه می توانند فعالیت کنند.
مدیر  درمانگاه تخصصی ایرانیان با اشاره به بازارمکاره در بحث پوست و مو، گفت: امروز 
به راحتی برخی پزشکان عمومی با جذب برخی سلبریتی ها از طریق آنها در فضای 
مجازی تبلیغات می کنند و در این عرصه در حال کسب درآمد می باشند در حالی که 

تخصص این نوع فعالیت ها را ندارند.
وی بیان داشت: در اولین مرحله کسی که می خواهد برای انجام اقدامات زیبایی 
مراجعه کند باید به دو متخصص گفته شده مراجعه کند و در مرحله دوم هم مردم نباید 

فریب برخی تبلیغات را بخورند.
طاهایی با اشاره به اینکه برخی اقدامات اشتباه باعث عوارض جبران ناپذیری است، 
ابراز داشت: مردم باید به مراکزی مراجعه کنند که مجوزهای لازم را از مراکز معتبر داشته 

باشند.
وی اضافه کرد: کلینیک ایرانیان تندیس برترین درمانگاه پوست و موی کشور را از 
دانشگاه علوم پزشکی تهران دریافت کرده است که این مسئله افتخاری برای شهر قم 

می باشد.
مدیر  درمانگاه تخصصی ایرانیان با اشاره به اینکه در ۵سال اخیر فعالیت کلینیک تا 
کنون حتی یک مورد شکایت هم نداشته ایم، گفت: ما برای اولین بار مسئله بیمه کاشت 
مو را در کشور مطرح کردیم و در حال حاضر هم این را انجام می دهیم و هر فردی که 

از کاشت موی خود راضی نبودمی تواند با مراجعه به بیمه هزینه خود را دریافت کند.
وی عنوان داشت: برای اولین بار در کشور وام قرض الحسنه و بدون بهره خدمات 

زیبایی را به بیماران خود پرداخت می کنیم.
طاهایی در ادامه با اشاره به راه اندازی کلینیک لاغری در استان ، خاطرنشان کرد: 
چاقی هم از نظر زیبایی و هم از نظر سلامتی مشکلاتی را برای فرد ایجاد می کند که 

امروز کاملترین پکیج لاغری در استان را برای شهروندان ایجاد کرده ایم.
وی افزود: توریسم درمانی یکی از مسائل مهمی است که در کشور با این مسئله بصورت 
شعاری برخورد می شود در حالی که قم دومین شهر توریسم مذهبی در کشور را دارد و 

سومین شهر شیراز می باشد اما شیراز در مسئله توریسم درمانی بسیار فعال می باشد.
مدیر درمانگاه تخصصی ایرانیان ادامه داد: اگر مسئولین اندکی از ما حمایت معنوی 
کنند ما هم می توانیم در این عرصه حرفی برای گفتن داشته باشیم در حالی که امروز قم 

در این زمینه عملکرد ضعیفی دارد.

چهکسانیبهجایشامبایدسالادبخورند؟
 دکتر مینا محبی متخصص طب سنتی در پاسخ به این سؤال که »آیا از نظر طب 
سنتی مصرف سالاد به جای وعده شام توصیه می شود یا خیر؟« گفت: وعده شام باید 
در ابتدای شب بین ساعت ۶ تا ۸ مصرف شود و این وعده باید حتماً ۳ ساعت قبل از 

خواب خورده شود.
وی افزود: بعضی افراد به دلیل الگوی ناصحیح زندگی، معده سرد و تر دارند و مصرف 
سالاد این سردی را تشدید می کند. کسانی که معده سرد و تر دارند می توانند سالاد 
را بعنوان ناهار میل نمایند اما اگر فردی مزاج گرم دارد می تواند از سالاد به جای شام 

استفاده کند. 
محبی مشخصات معده سرد و تر را اینگونه بیان کرد: تأخیر در هضم غذا، آروغ ترش، 
تجمع آب در دهان و عدم احساس تشنگی، همچنین این افراد با خوردن غذاهای سرد 

مثل خیار دچار تشدید علائم گوارشی می شوند.
 این متخصص طب سنتی اضافه کرد: افراد دارای مزاج خشک، می توانند از شیربرنج 
استفاده کنند این غذا رطوبت رسان ملایم بدن است و عمر را طولانی می کند و می تواند 
کمک به چاق شدن در افراد خیلی لاغر نماید. خصوصا اگر این غذا همراه با شیره انگور 

مصرف یک غذای کامل است.
 وی در ادامه گفت: سالمندانی که آروغ ترش و ریفلاکس معده ندارند شیربرنج را به 
عنوان یک غذای کامل استفاده کنند .البته می توانند مقداری گل سرخ هم به آن اضافه 

کنند.
 محبی نشانه های مزاج سردوخشک را اینگونه بیان کرد: این افراد معمولًا به راحتی 
چاق نمی شوند پوست خشک و رنگ چهره کدری دارند، تیرگی و فرورفتگی زیر چشم 
داشته و آدم های بسیار دقیق و سخت گیر هستند. معمولا در فصل پاییز دچار تشدید 

بیماریهایی مثل بواسیر، ترک لب و تشدید خشکی پوست می شوند.

معجزهیپوستگردوبرایلثه
 مالیدن پوست گردوی تازه موجب تقویت لثه ها می شود و PH محیط دهان را تغییر 
می دهد و مانع عفونت می شود و بهتر است هفته ای چند بار پوست گردوی تازه را به 

لثه ها مالید.
 نفخ و ریفلاکس خود عامل بوی بد دهان است, باید دانست که کسی که مشکل معده 
دارد , بوی بد دهانش با مسواک از بین نمی رود. افرادی که دچار ترشحات پشت حلق 

هستند نیز دهانشان بوی بد می دهد.
دکتر مقیمی گفت: وجود بلغم و صفرای متعفن در معده خود عاملی برای بوی بد دهان 
است که معمولا اگر صفرای متعفن در معده باشد, بوی بد دهان بعد از غذا خوردن از 
بین می رود و اگر بلغم متعفن در معده باشد, بوی بد دهان با غذا خوردن از بین نمی رود.
وی بیان داشت: در بروز بیماری از دیدگاه طب سنتی باید گفت که اگر عضوی از بدن 
ضعیف شود مواد زائد در آن عضو تجمع بیشتری می کند و آن عضو را بیمار کرده و برای 

رفع بیماری باید عضو ضعیف را تقویت کرد.
این دستیار تخصصی طب سنتی ایران عنوان کرد: مالیدن پوست گردی تازه موجب 
تقویت لثه ها شده و PH محیط دهان را تغییر داده و مانع عفونت می شود بهتر است 

هفته ای چند بار پوست گردوی تازه را به لثه ها بمالند.
اثرات مفید ترکیب سقز, کندر و عسل برای معده و دندان

دکتر مقیمی خاطرنشان کرد: جوشانده گلنار به همراه “مورد” لثه ها را تقویت کرده و از 
ترکیب سقز, کندر و عسل می توان آدامس تهیه کرد و بعد از غذا آن را جوید که موجب 

تقویت معده بهبود هضم و تقویت دندان می شود.

دردسرهای شگفت انگیز برای قلب!

وزن اضافه شرایط کاری قلب را دشوار می سازد. چربی اضافه شکم ممکن است 
بدن را برای تولید هورمون ها و مواد شیمیایی که می توانند فشار خون را افزایش 
داده و اثر منفی بر رگ های خونی و سطوح کلسترول داشته باشند، تحریک کند.
ما برای زندگی و ادامه حیات خود به خون حاوی اکسیژن و مواد مغذی وابسته 
هستیم و وظیفه گردش خون در بدن انسان بر عهده عضوی ماهیچه ای به نام 
قلب است. بر همین اساس حفظ سلامت قلب از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

موارد شگفت انگیزی که به سلامت قلب آسیب می زنند
به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "وب ام دی"، می دانیم که یک رژیم 
غذایی بد و ورزش نکردن می توانند به سلامت قلب آسیب برسانند. اما منابع 
پنهان بسیار دیگری نیز وجود دارند که می توانند به بیماری قلبی منجر شوند. در 
ادامه با برخی از موارد شگفت انگیز که می توانند برای سلامت قلب انسان مضر 

باشند، بیشتر آشنا می شویم.
مشکلات دهان و دندان

آیا برای رعایت بهداشت دهان و دندان به انگیزه بیشتری نیاز دارید؟ افراد مبتلا 
به بیماری لثه احتمال بیشتری دارد به بیماری قلبی نیز مبتلا شوند. به گفته، 
برخی کارشناسان، باکتری های مضر در دهان ممکن است وارد جریان خون 
شده و به التهاب در رگ های خونی و مشکلات قلبی دیگر منجر شوند. هر شش 
ماه یک بار برای بررسی شرایط دهان و دندان های خود به دندانپزشک مراجعه 
کنید. در صورت مشاهده قرمزی یا احساس درد در لثه ها یا هر گونه تغییر در 

دندان ها بلافاصله به دندانپزشک مراجعه کنید.
شیفت کاری

بنابر پژوهشی که در دانشگاه غربی کانادا انجام شد، شیفت های کاری شبانه 
یا ساعات کاری نامنظم می توانند خطر حمله قلبی را افزایش دهند. به گفته 
پژوهشگران، تغییر در ساعات کاری اثر بدی بر ریتم شبانه روزی بدن یا ساعت 
داخلی بدن دارد و این شرایط می تواند برای قلب انسان مضر باشد. اگر ساعات 

کاری نامنظم دارید، اقداماتی مانند انجام ورزش، دنبال کردن یک رژیم غذایی 
متعادل و مراجعه منظم به پزشک برای کاهش خطر بیماری قلبی را مد نظر قرار 

دهید.
تاخیرهای ترافیکی

یک  نتایج  شود.  می  محسوب  استرس زا  شرایطی  ترافیک  در  شدن  گرفتار 
پژوهش نشان داد که تنها یک ساعت گرفتار شدن در ترافیک نیز می تواند 
احتمال حمله قلبی را افزایش دهد. سطوح بالای سر و صدا نیز با بیماری قلبی 
پیوند خورده است. اگر نمی توانید از ساعات پر ترافیک پرهیز کنید، با اقداماتی 
مانند گوش دادن به یک موسیقی آرامش بخش یا صحبت کردن با همراه خود از 

افزایش استرس پیشگیری کنید.
یائسگی زودرس

اگر یک زن هستید و پیش از ۴۶ سالگی وارد دوران یائسگی شده اید، احتمال 
این که با یک حمله قلبی یا سکته مغزی مواجه شوید دو برابر بیشتر از زنانی است 
که این شرایط را بعدا تجربه می کنند. کاهش سطوح استروژن، هورمونی که آثار 

دوستدار قلب دارد، ممکن است در این زمینه نقش داشته باشد.
خروپف

اگر با خروپف منظم مواجه هستید به پزشک مراجعه کنید زیرا ممکن است به 
شرایط جدی به نام »آپنه خواب« مبتلا باشید. این شرایط زمانی رخ می دهد 
که مسیر هوایی مسدود شده و موجب وقفه هایی در تنفس فرد می شود. این 
اختلال با فشار خون بالا، ضربان قلب نامنظم، سکته های مغزی، و نارسایی 
قلبی پیوند خورده است. روش های درمانی آپنه خواب می توانند به تنفس 

راحت تر و کاهش خطر ابتلا به بیماری قلبی کمک کنند.
C هپاتیت

اگر به این عفونت کبدی مبتلا هستید، احتمال بیشتری دارد دارای سطوح 
کلسترول و فشار خون پایین تر نسبت به افرادی باشید که به این بیماری مبتلا 

نیستند. با این وجود، همچنان در معرض خطر بیشتری برای بیماری قلبی قرار 
دارید. به گفته پژوهشگران، هپاتیت C ممکن است موجب التهاب سلول ها و 

بافت های بدن، از جمله قلب شود.
خواب ناکافی

زمانی که به طور نامنظم کمتر از شش ساعت در شب می خوابید، خطر ابتلا به 
فشار خون و کلسترول بالا را افزایش می دهید. این شرایط احتمال چاقی و ابتلا 
به دیابت را افزایش می دهد که هر دو به سلامت قلب آسیب وارد می کنند. البته 
این به معنای آن نیست که زمان زیادی را به خواب اختصاص دهید زیرا خواب 
شبانه بیش از 9 ساعت نیز می تواند احتمال ابتلا به دیابت و سکته مغزی، از 
عوامل خطرآفرین برای بیماری قلبی، را افزایش دهد. خواب شبانه بین ۷ تا 9 

ساعت را هدف گذاری کنید.
ازوداج ناشاد

یک ترکیب خوب در ازدواج می تواند به بهبود شرایط قلب کمک کند. مطالعه 
ای که در دانشگاه ایالتی میشیگان انجام شد، نشان داد، افراد مسن که از ازدواج 
خود راضی هستند، در مقایسه با افراد ناراضی با خطر کمتر بیماری قلبی مواجه 
هستند. دلیل احتمالی استرس است. زمانی که استرس دارید، احتمال بیشتری 
دارد انتخاب های بد غذایی و موارد دیگری که به قلب آسیب می رسانند را داشته 
باشید. همچنین، هورمون های استرس ممکن است اثر منفی بر قلب داشته 

باشند.
تنهایی

وقت گذراندن با فرد یا افراد مورد علاقه می تواند به کاهش استرس و فعال باقی 
ماندن کمک می کند. افراد تنها با احتمال بیشتر ابتلا به بیماری قلبی مواجه 
هستند. اگر به اعضای خانواده یا دوستان خود دسترسی ندارید، می توانید یک 
گربه یا سگ را به سرپرستی گرفته یا در گروه های حمایتی شرکت کنید تا از اثر 

منفی تنهایی بر قلب بکاهید.
چربی شکم

وزن اضافه شرایط کاری قلبی را دشوار می سازد. چربی اضافه شکم ممکن 
است بدن را به تولید هورمون ها و مواد شیمیایی که می توانند فشار خون را 
افزایش داده و اثر منفی بر رگ های خونی و سطوح کلسترول داشته باشند، 
تحریک کند. اگر یک زن هستید، اندازه دور کمر بیش از ۸9 سانتیمتر و اگر مرد 
هستید بیش از ۱۰۱ سانتیمتر می تواند خطر بیماری قلبی را افزایش دهد. با 
پزشک خود درباره ارائه یک برنامه رژیم غذایی و ورزشی مناسب صحبت کنید. 
پژوهش ها نشان داده اند که یوگا و تمرینات اینتروال با شدت بالا روش های 

خوبی برای کاهش اندازه دور کمر هستند.
وقت گذرانی بیش از حد مقابل تلویزیون

افرادی که زمان زیادی را مقابل تلویزیون سپری می کنند، نسبت به آنهایی 
که این زمان را محدود می کنند، احتمال بیشتری دارد به مشکلات قلبی مبتلا 
شوند. هر ساعت که در برابر تلویزیون سپری می کنید، بر مبنای روزانه ممکن 
است خطر بیماری قلبی را تقریبا ۲۰ درصد افزایش دهد. نشستن مقصر اصلی به 
نظر می رسد. نشستن بیش از حد با مشکلاتی مانند فشار خون بالا پیوند خورده 

است.
ورزش بیش از حد در یک جلسه

ورزش روشی عالی برای تقویت سلامت قلب است، اما اگر از تناسب اندام 
خوبی برخوردار نیستید یا گاه به گاه ورزش می کنید، بهتر است فعالیت های 
ورزشی خود را به آرامی و با شدت کم آغاز کنید و به تدریج استقامت خود را 
افزایش دهید. زمانی که در یک جلسه بیش از حد طولانی یا بیش از حد شدید 
ورزش می کنید، این می تواند شما را در معرض خطر حمله قلبی و مشکلات 
سلامت دیگر، مانند آسیب دیدگی قرار دهد. فعالیت بدنی خود را می توانید 
با پیاده روی آغاز کنید. اگر در معرض خطر بالا برای بیماری قلبی قرار دارید با 
پزشک خود مشورت کنید و هنگام ورزش از یک دستگاه نظارت بر شرایط قلب 

استفاده کنید.

محققان طی تحقیقاتی موفق شدند تأثیر روغن ماهی 
و ویتامین E را بر کیفیت و مقاومت اسپرم در برابر سرما 
اثبات کنند. به گزارش خبرنگار مهر، انجماد و ذخیره 
اسپرم چه در مصارف پزشکی و چه در دامداری حائز 
اهمیت است. یکی از انواع حساس به سرمای اسپرم که 
امکان ذخیره آن را به ۲۴ ساعت محدود می کند، اسپرم 

خروس است.
علاوه بر این، سرما باعث آسیب جدی به این اسپرم ها 
می شود و نتایج تلقیح با اسپرم سرد شده خروس مطلوب 

نیست.
به منظور بررسی اثر تغذیه با روغن ماهی و ویتامین E بر 
کیفیت و مقاومت اسپرم در برابر سرما، محققان پژوهشی 
را طراحی کردند که طی آن به رژیم غذایی خروس ها 
دو درصد روغن ماهی و ۲۰۰ میلی  گرم در هر کیلوگرم، 

جمع   آن ها  اسپرم های  سپس  شد.  افزوده   E ویتامین 
آوری شد و پس از ۴۸ ساعت ذخیره سازی، مورد بررسی 
قرار گرفت. نتایج این پژوهش که در مجله بین  المللی 
می دهد،  نشان  است،  رسیده  چاپ  به   Cryobiology
تغذیه خروس ها با جیره حاوی دو درصد روغن ماهی و 
۲۰۰ میلی  گرم/کیلوگرم ویتامین E ، کیفیت اسپرم سرد 
شده را به وسیله حمایت چندین شاخص کیفی اسپرم از 
طریق کاهش پراکسیداسیون لیپیدی، بهبود می بخشد.

نتایج این پژوهش نشان می دهد، مصرف روغن ماهی 
و ویتامین E می  تواند کیفیت و مقاومت اسپرم را در برابر 
این تحقیقات توسط رضا صفری  افزایش دهد.  سرما 
اصل، محسن شرفی، دکتر شاهوردی و همکارانشان در 
پژوهشگاه رویان و دانشگاه تربیت مدرس انجام گرفته 

است.

تأثیرروغنماهیوویتامینEبرباروری

پژوهشگران دانشگاه "ام.آی.تی" در بررسی جدیدی دریافتند که می توان برای 
ساخت عضلات رباتیک، از "ابریشم عنکبوت")spider silk( استفاده کرد.

به گزارش ایسنا و به نقل از ام. آی. تی نیوز، شاید ابریشم عنکبوت که در حال حاضر 
به عنوان یکی از قوی ترین مواد شناخته می شود، برای ساخت عضلات مصنوعی یا 

عمل گر مکانیکی رباتیک نیز کاربرد داشته باشد.
گروهی از پژوهشگران دانشگاه "ام. آی. تی" )MIT( در بررسی جدیدی دریافتند که 
این الیاف انعطاف پذیر، نسبت به تغییر در رطوبت واکنش نشان می دهند. این الیاف 
در برابر سطح خاصی از رطوبت، منقبض می شوند و پیچ و تاب می خورند و نیروی کافی 
را اعمال می کنند؛ در نتیجه می توانند رقیب خوبی برای مواد دیگری باشند که برای 

ساخت عملگرهای مکانیکی به کار می روند.
پژوهشگران اخیراً دریافته اند که الیاف باریک ابریشم عنکبوت می توانند در مواجهه 
با تغییر رطوبت، به طور ناگهانی کوچک شوند. این الیاف منقبض می شوند، پیچ و تاب 

می خورند و یک نیروی محرک قوی ارائه می دهند.
"دابیائو لیو")Dabiao Liu(، از نویسندگان این پژوهش گفت: من و همکارانم این 
موضوع را به طور تصادفی متوجه شدیم و تصمیم گرفتیم تأثیر رطوبت را بر ابریشم 

عنکبوت مشاهده کنیم.
در  را  آن  و  آویختند  ابریشم  از  آونگ  مانند  را  وزنه ای  کار،  این  برای  پژوهشگران 
محفظه ای قرار دادند تا بتوانند رطوبت داخل را کنترل کنند. لیو افزود: با افزایش 

رطوبت محفظه، آونگ شروع به چرخش کرد.
این گروه پژوهشی، بسیاری از مواد دیگر از جمله موی انسان را نیز برای این کار 
آزمایش کردند اما نهایتاً هیچ حرکت چرخشی مشاهده نشد. در هر حال آنها باور دارند 

که می توان از این پدیده برای ساخت عضلات مصنوعی استفاده کرد.
از  و  تی  آی.  ام.  دانشگاه  استاد   ،)Markus Buehler("بوهلر "مارکوس  پروفسور 

پژوهشگران این پروژه گفت: این پدیده، برای فناوری رباتیک بسیار جالب خواهد بود و 
می تواند روش جدیدی برای کنترل حسگرها یا ابزار کنترل کننده باشد. کنترل حرکات 

ربات ها با کمک کنترل رطوبت، ایده بسیار جالبی است.
"پوپا گیلبرت" )Pupa Gilbert(، استاد فیزیک، شیمی و علوم مواد در این باره گفت: 
این پژوهش، کشف بزرگی به شمار می رود. پیچشی که در ابریشم عنکبوت وجود دارد، 
بسیار قابل توجه است و به حرکت طنابی شباهت دارد که می تواند با توجه به میزان 
رطوبت هوا، به خود پیچ و تاب بدهد. مهار مکانیسم مولکولی که منجر به این عملکرد 

مهم می شود، می تواند به ساخت ربات های نرم یا الیاف هوشمند کمک کند.

ساختعضلاترباتیکباکمکابریشمعنکبوت!
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اجتماعی

روز جمعه از سوی فرهاد مجیدی، فوتبالیست مشهور 
و یکی از سلبریتی های فضای مجازی که قریب به ۱.۵ 
میلیون نفر فالوور در شبکه اجتماعی اینستاگرام دارد، در 
قالب یک پست، فیلمی منتشر شد که نشان می داد وی 
هنگام برخورد با ایست پلیس گشت راهور با ماموران این 
نیرو در بحث و جدل قرار گرفته است. این بازیکن که در 
سوابق حرفه ای وی بازی برای تیم های مطرح داخلی 
و خارجی فوتبال دیده می شود، در توضیح این فیلم 
در صفحه شخصی اش ضمن قدردانی از ماموران ناجا، 
ماجرا را به این شکل شرح داده بود که بعد از رسیدنش 
به فرودگاه مهرآباد تهران در یکی از اتوبان ها به سمت 
منزلش می رفته است که پلیس او را متوقف می کند و با 
برخوردی بی ادبانه و توهین آمیز از او می خواهند تست 

الکل بدهد.
مطالبه گری یک سلبریتی

مجیدی ادامه داده است که تست الکل هم داده و بعد 
از معرفی خودش در حالی که قصد توضیح داشته است با 
ادبیات نامناسب از سوی مامور مواجه می شود و به او می 
گویند که سرعت زیادی داشته است. بنابراین مجیدی 
هم ضمن احترام به قانون از گفت و گویش با ماموران 

پلیس فیلمی تهیه می کند تا به مراجع مربوطه بدهد.
البته به نظر می رسد این بازیکن فوتبال قبل از اینکه 
این فیلم را در اختیار مراجع قانونی بدهد اقدام به انتشار 
آن می کند، چرا که روز تهیه و انتشار این فیلم جمعه 
فیلم  آن  با  قانونی  اقدام  امکان  عمل  در  و  است  بوده 
هنوز فرانرسیده بود. با این حال مجیدی در پست خود 
از سردار حسین رحیمی، فرمانده انتظامی تهران بزرگ 
خود می خواهد با کلیه مامورانی که در لباس پلیس رفتار 
بی ادبانه ای دارند، برخورد شود. چند ساعت بعد از اولین 
پست مجیدی، او پست دیگری منتشر می کند که این 
بار عکس سردار رحیمی با نگاهی به لنز دوربین عکاسی 
در حال سلام نظامی منتشر شده است. مجیدی هم با 
توضیحاتی که بی شباهت به پست اولش نیست اما این 
بار رنگ و بوی انتقادی بیشتری به پلیس دارد متنی را 
منتشر کرد که هم نشان دهنده احترام وی به قانون و 
شان پلیس بود و هم تلاش می کرد به پلیس گوشزد 
کند عکس العمل مامورانش زیر ذره بین مردم قرار گرفته 

است.
واکنش مخاطبان به فیلم مجیدی

در حالی که مجیدی طی چند ساعت با پست های 
خود به سرعت در کانون توجه مخاطبان صفحه شخصی 
اش و مردم قرار گرفت. هشتگ هایی هم در این خصوص 
تولید شد که اغلب دربردارنده بخش هایی از اسم این 
بازیکن بود. برخی مخاطبان هم در شبکه های مختلف 
اجتماعی همچون توئیتر و اینستاگرام به بحث، گفت و 
گو و حتی مجادله پیرامون این عملکرد وی در خصوص 
انتشار فیلم پرداختند. در بعضی کانال های تلگرامی هم 
جوک هایی ساخته شد که اغلب نشان می داد اقدام 
فرهاد مجیدی مورد قضاوت منفی مخاطبان قرار گرفته 

است.
توضیحات رسانه ای شده پلیس

معاون اجتماعی پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا هم 
موضع  شده  منتشر  ویدئوی  خصوص  در  داد  ترجیح 
گیری رسمی تری داشته باشد. به همین خاطر سرهنگ 
عین الله جهانی در گفت و گو با خبرگزاری ایسنا، اعلام 
کرد با افسر گشت مربوطه تماس گرفته است و زمان و 

مکان این ماجرا مشخص شده است.
جهانی که تاکید داشت عملکرد مامور پلیس گشت 
راهور درست بوده است با تاکید بر برابری همه در برابر 
مامور  قانون  برابر  دهد:  می  توضیح  طور  این  قانون، 
دستگاه  در  تا  کرده  درخواست  راننده  از  راهور  پلیس 
از  مجیدی  آقای  متأسفانه  کند،  فوت  سلامت  تست 
پذیرش درخواست مامور پلیس راهور خودداری کرده و 
به این دلیل که فوتبالیست مطرحی است این کار را انجام 
نمی دهد و شروع به فیلم گرفتن از مامور پلیس راهنمایی 
خودروی  سرعت  مورد  در  وی  است.  کرده  رانندگی  و 
مجیدی با بیان اینکه او با سرعت ۱۳۰ کلیومتر بر ساعت 
رانندگی می کرده در حالی که در اتوبان مدرس سرعت 
مجاز ۸۰ کیلومتر در ساعت است، از انتقال خودروی 
وی به پارکینگ صحبت می کند. در حالی که سرهنگ 

جهانی افسر پلیس گشت راهور را مقصر نمی داند.
کارکردهای مثبت شبکه های اجتماعی

تا اینجا شرح آنچه بود که از بعد از ظهر جمعه از طریق 
رسانه ها و شبکه های اجتماعی منعکس شد و متعاقب 
خود افکار عمومی را تحت تاثیر قرار می داد. از نگاه برخی 
فرهاد مجیدی انتظار نا به جایی داشته است و به محض 
مطیع  چرا  و  چون  بدون  باید  پلیس  مامور  درخواست 
او را همچون  آنها می شده است. برخی هم  خواست 
بسیاری سلبریتی های دیگر فردی مغرور و خودخواه 
می دانستند که خود را فراتر از قانون می دانند. البته در 
مقابل این دو دسته طیفی هم با او همدل بودند و شاید بنا 
به تجربه های شخصی معتقد بودند که در میان ماموران 
پلیس برخی رفتارهای بی ادبانه ای دارند. بنا به همین 
دیدگاه ها فیلمی که فرهاد مجیدی منتشر کرد مورد 

قضاوت قرار گرفت.
اینکه قضاوت های  از  به گزارش مهر،اما صرف نظر 
شخصی در مورد این فیلم چه باشد، کل این بازه تهیه 
فیلم، انتشار آن، واکنش مخاطبان، واکنش رسانه ها و 
در نهایت واکنش پلیس را می توان یک اتفاق خوب و از 
جمله کارکردهای مثبت شبکه های اجتماعی در مطالبه 

گری و دریافت پاسخ در نظر گرفت.
دو نکته مثبت در تولید این فیلم

نکردن  مقاومت  فیلم  این  تهیه  در  مثبت  نکته  یک 
ماموران پلیس برای فیلم برداری با گوشی تلفن همراه 
است. چرا که اگر یکی از آنها مقاومت می کردند، امروز 
این فیلم تهیه نشده بود و عملکرد پلیس در نیمه های 
شب مورد قضاوت نمی گرفت. نیروهای پلیس به این 
دلیل که می توانند در مواقع لزوم از قوه قهریه استفاده 
کنند همواره عملکردشان دارای حساسیت است. گاهی 
یک  مردم  و  پلیس  بین  متقابل  پلیس  نیروهای  رفتار 
کشور ملاک پذیرش و نپذیرفتن نظام سیاسی حاکم در 
کشوری از جانب مردم است. این فیلم فرصت مناسبی 

برای همین قضاوت ها فراهم کرد.
نکته مثبت دیگر در تهیه این فیلم را می توان از این زاویه 
ارزیابی کرد که یک چهره شناخته شده و البته محبوب با 
طرفداران میلیونی در یکی از شبکه های اجتماعی هم 
ممکن است فیلمی را تهیه کند اما نباید انتظار داشته 
باشد که به طور حتم با واکنش مثبت حتی طرفدارانش 
مواجه می شود. همان طور که کامنت های زیر پست 
مجیدی نشان می دهد حتی هواداران تیم فوتبالی که 
وی برایش بازی کرده است نیز تنها به این دلیل که او 
فوتبالیست در آن تیم بوده است مورد استقبال قرار نداده 
اند. به نوعی رفتار مخاطبان مجیدی و البته افکار عمومی 
بیش از آنکه جلوه احساسی داشته باشد برگرفته از قوه 

استدلال و ارزیابی شان بود.
درس هایی که این فیلم به بقیه شهروندان می دهد

باید توجه داشت که کارکنان دولت، ماموران نیروهای 
نظامی و انتظامی و حتی صاحبان مشاغل آزاد )بخش 
باید  و  دارند  وظایف خطیری  اینکه  خصوصی( ضمن 
مسئولیت خود را به درستی انجام دهند، نیاز به نظارت 
دارند. امروز علاوه بر اینکه بعضی ساز و کارها برای نظارت 
بر رفتار افراد شاغل در یک سمت پیش بینی شده است. 
استفاده درست از ابزار آلات تکنولوژی همچون دوربین 
عکاسی و فیلم بردای تلفن های همراه و امکانات ضبط 
صدا دستگاه های تلفن در صورتی که درست و به جا 
معضلات  بسیاری  حل  در  توانند  می  شوند،  استفاده 

اجتماعی کمک کنند.
البته باید توجه داشت که تهیه عکس، فیلم و فایل صوتی 
از یک کارمند دولتی و یا فرد غیر شاغل خارج از دولت 
دارای محدودیت ها و به عبارت های بهتر ملاحظاتی 
به راحتی نمی توان هرجا که  به این معنی که  است. 
ماموری مرتکب قصوری می شود با تصویربرداری توسط 
دوربین فیلم برداری عکس العمل او را تحت تعقیب قرار 
داد. در وهله اول تصویربرداری نباید حریم خصوصی 
کسی را نقض کند، به عنوان مثال همان طور که اجازه 
نداریم داخل خانه افراد را ببینیم، حق فیلم برداری از 
خانه آن فرد را هم نداریم. نکته بعدی نقض نکردن امنیت 
ملی است، به این معنی که تهیه فیلم از اماکنی که جنبه 
امنیتی، نظامی و دفاعی دارند و تهیه آن فیلم می تواند 

اطلاعاتی به دشمنان کشور بدهد، ممنوع است.
هرچند هدف این گزارش اشاره به ظرفیت های بالقوه 
ای است که ابزارهای تکنولوژی برای نظارت همگانی و 
عملکرد افراد شاغل در یک جامعه فراهم کرده است.  اما 
اشاره به این نکته خالی از لطف نیست که تهیه فیلم و 

عکس از کودکان که قادر به تشخیص حقوق خود نیستند 
بدون اجازه والدین و سرپرست آنها عمل درستی نیست و 

در بعضی کشورها اقدامی مجرمانه است.
اگر تهیه فیلم و ثبت و ضبط اطلاعات در برخی اماکن 
عمومی و نقاطی که افراد شاغلی آنجا هستند با رعایت 
محدودیت ها به یک عمل پذیرفته شده تبدیل شود. 
بازهم باید توجه داشت که استفاده از چنین فیلم هایی 
در شبکه های اجتماعی به عنوان راه حل آخر است. به 
خصوص برای شهروندان معمولی جامعه؛ چرا که هدف 
از تهیه این فیلم ها نباید بر اساس انتقام شخصی باشد. 
از سویی هم افراد معمولی اغلب در شبکه های اجتماعی 
اشتراک  به  صورت  در  بنابراین  دارند،  کمی  مخاطب 
گذاشتن محتوایی همچون فیلم هم شانس زیادی برای 

جریان سازی ندارند.
شهروند خبرنگار باشید

بنابراین بهترین پیشنهاد این است که شهروندان فیلم 
ها و سایر محتوایشان را که جنبه مستندات پیدا کرده 
معتبر  های  رسانه  اختیار  در  فقط  اول  وهله  در  است 
از دلایلی که  داخلی )و نه خارجی!( قرار دهند. یکی 
همکاری با رسانه های خارجی به شهروندان معمولی 
توصیه نمی شود، اهداف مغرضانه آنهاست که گاهی تا 
زمینه چینی برای جاسوسی در داخل هم پیش می رود. 
به این ترتیب شهروندان یک جامعه با در اختیار گذاشتن 
محتوایشان از کاستی هایی که در جامعه وجود دارد یا 
کم کاری مسئولان نقش مهم شهروند خبرنگاری را ایفا 

خواهند کرد.
سراغ ناظران قانونی جامعه رفتن

در گام بعدی شهروندانی که از پیچ و خم های اداری 
سر در می آورند، یا با پیچیدگی های اداری آشنا هستند، 
همچون نهادهای ناظر مرتبط با دستگاهی که در آن 
این  کم کاری مشاهده کردند مورد تماس قرار دهند. 
اقدام به این منظور است که آنها به نهاد ناظر گزارش 
دهند در زیرمجموعه آن دستگاه نواقصی دیده اند که 
به طور حتم  اقدام  این  برایش مستندات تهیه کردند. 
فراتر از انتقام گیری از شخص یا دستگاه است و با هدف 
رفع معضل است. اما این گام را می توان برای پیگیری 

مشکلات شخصی هم دنبال کرد.
در پایان باید یکبار دیگر تاکید کرد که تلفن های همراه 
هوشمند و اینترنت به عنوان پدیده های دوران جدید 
دگرگون  را  انسان  زندگی  توانستند  که  هستند  مطرح 
پیرامون  جامعه  فرهنگی  سیاستگذاران  شاید  کنند. 
مضرات شبکه های اجتماعی بسیار گفته اند. اما مد نظر 
قرار دادن این نکته مهم است که ابزارهای تکنولوژی و 
دستاوردهای آن تنها یک ابزار هستند، این نحوه استفاده 
کردن اعضای جامعه است که به آنها ارزش می دهد یا از 
ارزش آن می کاهد. شاید همان طور که در یک صحنه 
دارند،  کمک  به  نیاز  مصدومان  که  هنگامی  تصادف 
تماشاچی بودن و فیلم گرفتن اقدامی به دور از اخلاق و 
انسانیت است، بالارفتن سعه صدر مسئولان و فعال شدن 
شهروند خبرنگاران در جامعه یک گام به سمت پیشرفت 
مدنی جامعه و اصلاح نواقص آن با هزینه های خیلی کم 

است.

معاون شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور خبر داد؛

صرفه جویی 10 میلیاردی آبفای قم با اجرای 
نظام پیشنهادها

معاون منابع انسانی و بهبود مدیریت شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، آمار و 
اطلاعات شرکت آب و فاضلاب استان قم را در نظام پیشنهادها بالاتر از معدل های کشوری 
دانست و گفت: آبفای قم بیش از  ۱۰ میلیارد ریال از محل این پیشنهادها صرفه جویی 

داشته است.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر "رضا گیاهی" در چهارمین 
جشنواره نظام پیشنهادهای شرکت آب و فاضلاب استان قم سرانه پیشنهاد در صنعت آب و 
فاضلاب را ۱.7۸ پیشنهاد به ازای هر نفر اعلام کرد و گفت: در تلاش هستیم این عدد در 

سال 9۸ در صنعت پیشرفته آب و فاضلاب به دو پیشنهاد ارتقا یابد.
وی از حرکت پیشنهادها به سمت کیفی شدن خبر داد و اظهار داشت: نرخ مشارکت 
کارکنان در سال 96 نسبت به سال قبل از آن افزایش رفته و تعداد بیشتری از کارکنان در 

نظام پیشنهادها مشارکت داشته اند.
معاون منابع انسانی و بهبود مدیریت شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره به 
افزایش تعدادهای شرکت های آب و فاضلاب فعال کشور در نظام پیشنهادها از سال از 47 
شرکت در سال 94 به 66 شرکت در سال 96 ابراز داشت: در سال 96 بیش از ۱۰۳ میلیارد 

تومان از محل نظام پیشنهادهای صنعت آب و فاضلاب کشور صرفه جویی شده است.
از  بالاتر  را در نظام پیشنهادها  آمار و اطلاعات شرکت آب و فاضلاب استان قم  وی 
معدل های کشوری دانست و گفت: آبفای قم بیش از یک میلیارد تومان از محل این 

پیشنهادها صرفه جویی داشته است.
دکتر گیاهی در پایان سخنان خود بر لزوم توجه به منابع انسانی در شرکت های آب و 
فاضلاب سراسر کشور تأکید کرد و خواستار توجه بیشتر به نیروهای انسانی و نظام تشویقی 
در این شرکت ها پرداخت. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این جشنواره، 
اتمام پروژه های نیمه تمام، پرداخت به موقع ذی النفعان، بازسازی و نوسازی تأسیسات، 
توسعه فناوری های نوین، تمرکززدایی و اصلاح ساختار اداری، تسهیل در خدمت به مردم 
و توجه به مسائل فرهنگی را از جمله سیاست های شرکت آب و فاضلاب قم برشمرد. وی 
کاهش 2 درصدی هدر رفت آب، استفاده از پتانسیل خطوط انتقال آب برای ایجاد نیروگاه 
برقابی، احداث دو سایت انرژی خورشیدی با توان تولید 4۵ مگاوات و احداث نیروگاه 
خورشید ۱۰۰ کیلووات در مخازن سالاریه و ... را نیز از اقدامات شاخص شرکت آب و 

فاضلاب برشمرد.
دکتر "علی جان صادق پور" احداث تصفیه خانه فاضلاب محلی منطقه پردیسان، تکمیل 
پروژه فاضلاب شهرک قدس، اجرای ۸ هزار متر شبکه فرعی فاضلاب، احداث ۳۰ هزار متر 
شبکه اصلی و فرعی فاضلاب پردیسان، حفر و تجهیز دو حلقه چاه در شهر جعفریه، توسعه 
و اصلاح 44 کیلومتر شبکه آب، تکمیل زون فشاری و رینگ های آبرسانی شهر قم، ایجاد 
تأسیسات و توسعه شبکه فاضلاب شهری به طول 2۰ کیلومتر، اصلاح 6 هزار متر شبکه 

فاضلاب را از اقدامات شرکت آب و فاضلاب در سال جاری ذکر کرد.
بزرگترین  برای شهرهای قم، قنوات، کهک، برگزاری  آبها  وی اخذ مجوز تبصره سه 
گردهمایی حامیان آب در ورزشگاه شهید حیدریان، واگذاری پساب به بخش صنعت و 
کاهش مصرف آب شرب، اجرای تأسیسات فاضلاب مسکن مهر، توسعه فناوری های نوین 
از جمله تله متری تأسیسات، سامانه ۱22 و قرائت موبایلی و افزایش درگاه اینترنتی ارتباط 

با مشترکین را نیز از دیگر فعالیت های شرکت آب و فاضلاب قم در سال 97 عنوان کرد.

فرماندار قم:

ظرفیت پذیرش 150 هزار مسافر نوروزی در 
قم وجود دارد

فرماندار قم گفت: ظرفیت پذیرش بیش از ۱۵۰ هزار مسافر نوروزی در روز و در مکان 
های اقامتی قم از جمله، مدارس، بخش خصوصی، بقاع متبرک امامزادگان، بوستان ها، 

شبستان های حرم حضرت معصومه)س( و مسجد جمکران وجود دارد.
 رضا سیار افزود: با توجه به این که شب تحویل سال 9۸ مصادف با ولادت حضرت 
علی)ع( می باشد، پیش بینی شده تعداد مسافران ورودی به شهر قم نسبت به سال های 

گذشته افزایش چشمگیری داشته باشد.
وی اضافه کرد: سال گذشته آموزش و پرورش ظرفیت اسکان حدود ۵۰ هزار تَن را در 
نخستین شب نوروز فراهم کرد، ولی امسال اعلام نموده که ظرفیت اسکان را تا ۱4 هزار 
تَن کاهش داده است. وی با بیان این که از مسئولان آموزش و پرورش توقع داریم ظرفیت 
اسکان را برابر با سال گذشته فراهم نمایند، ادامه داد: اسکان زائر حتی در کلاس هایی که 
تجهیزات لازم مانند یخچال و تلویزیون نداشته باشد، از نظر امنیتی و رفاهی بهتر از بوستان 
های سطح شهر می باشد. سیار خاطرنشان کرد: ظرفیت تخت های بخش خصوصی از 
جمله هتل، هتل آپارتمان و مسافرخانه های قم نیز حدود ۱2 هزار تخت می باشد که البته 
در شرایط اضطراری مانند افزایش مسافران و برودت هوا، اجازه دارند تعداد را تا سه هزار 
تخت افزایش دهند. در حال حاضر 2۸7 واحد اقامتی شامل ۳۵ واحد هتل، 2۸ واحد هتل 
آپارتمان، ۵۸ واحد مهمانپذیر و ۱66 واحد خانه مسافر و همچنین ۱۰۰ مجتمع بین راهی 
و پذیرایی در استان قم پذیرای زائران و مسافران هستند. وی بیان کرد: ظرفیت مهمانسرای 
اداره های دولتی و بقاع متبرک از جمله امامزاده جعفر)ع(، امامزاده سید علی)ع( و 

امامزاده جعفر زواریون)ع( نیز یک هزار تَن می باشد.
به گفته وی، سه شبستان مسجد جمکران ظرفیت حدود ۱۵ هزار و شبستان حرم 
حضرت معصومه)س( نیز آمادگی اسکان ۸۰۰ تَن را دارد. فرماندار قم خاطرنشان کرد: 
سالن های ورزشی با مدیریت اداره کل آموزش و پرورش و بوستان های شهری با مدیریت 
شهرداری که مجهز به سرویس های بهداشتی و رفاهی است نیز از دیگر ظرفیت های 
اسکان مسافران در قم است که برای نوروز تدارک دیده شده است. وی افزود: به دلیل 
سرمای نسبی هوا در نوروز و به دلیل خطرهایی که روشن کردن وسایل گرمایشی مثل پیک 
نیک در فضای بسته دارد، تلاش می شود حتی المقدور از اسکان مسافران در چادرهای 

مسافرتی جلوگیری شود. 

سرپرست معاونت بهبود تولیدات دامی استان قم  خبرداد

تولید 40 هزار تن گوشت قرمز در استان قم
سرپرست معاونت بهبود تولیدات دامی استان قم از تولید 4۰ هزار تن گوشت قرمز در  

استان قم و بیش از نیاز استان خبر داد.
علی اصغر همت با اشاره به جایگاه استان قم در حوزه تولید و توزیع فراورده های پروتئینی 
اظهار داشت: استان قم به لحاظ قرار گرفتن در شاهراه مواصلاتی کشور به مرکز پرواربندی 
دام سبک و سنگین تبدیل شده و به عنوان یکی از باراندازهای  اصلی مرکز خریدوفروش 
دام در کشور شناخته می شود. وی از فعالیت 6 مجتمع دام پروری در استان قم خبر داد و 
افزود: از این 6 مجتمع دام پروری در حال تولید، 2 مجتمع در حوزه پرواربندی به نام های 
مجتمع دامشهر و دیگری به نام مجتمع گازران  و 4 مجتمع در زمینه تولید شیر به نام های 
مجتمع لبن ، مجتمع قنوات ، مجتمع معصوم آباد و مجتمع خلج آباد در حال فعالیت 
هستند. سرپرست معاونت بهبود تولیدات دامی استان قم مجتمع دامشهر قم را یکی از 
بزرگ ترین مجتمع پرواربندی کشور معرفی کرد و گفت: این مجتمع دارای ۱27۸ واحد 
شامل ۵7۱ واحد پرواربندی گوساله به ظرفیت ۳9 هزار و26۰ رأس و 7۰7 واحد پرواربندی 
گوسفند به ظرفیت ۱۳4هزار و ۱۰۰ رأس در هر دوره پروار است. وی از به بهره برداری 
رسیدن ۳42 واحد پرواربندی گوساله به ظرفیت 2۰ هزار رأس و 49۰ واحد پرواربندی 
گوسفند به ظرفیت 7۵ هزار رأس نیز خبر داد و تصریح کرد: در داخل مجتمع دامشهر ۳2 
واحد کاروانسرا و یک میدان بزرگ عرضه دام نیز جانمایی و احداث و در حال فعالیت است. 
همت تعداد واحدهای به بهره برداری رسیده دامشهر را یک هزار و ۱۱2 واحد اعلام کرد و 
ادامه داد: ظرفیت واحدهای فعال مجتمع دامشهر را ۱22 هزار و 2۳۸ رأس دام سبک و 
سنگین است که در حال حاضر یک هزار واحد با ظرفیت ۱۰6 هزار رأس در حال فعالیت 
و تولید هستند. وی تمام واحدهای داخل و خارج از روستاها را نیز فعال اعلام و تصریح 
کرد: استان قم در سال جاری موفق به تولید 4۰ هزار تن گوشت قرمز شده که به تفکیک 
۱2 هزار تن دام سبک شامل گوسفند و بز و 2۸ هزار تن دام سنگین شامل گاو و گوساله 
پروار و شتر است. سرپرست معاونت بهبود تولیدات دامی استان قم تولید قرمز استان را 
بیش از سرانه مصرف استان عنوان و خاطرنشان کرد: با لحاظ نمودن جمعیت استان و 
سرانه مصرف  گوشت قرمز استان که ۱۵ هزار تن است مازاد تولید استان شامل گوشت 
قرمز دام سنگین اعم از گوساله و گاو با اخذ مجوزهای لازم و قانونی به استان های هم جوار 

صادر می شود.  

یک مقام مسئول در شرکت آب و فاضلاب:

مدیریت مصرف آب را در خانه تکانی های 
عید فراموش نکنید

و  آب  و کاهش هدررفت شرکت  مدیریت مصرف، خدمات مشترکان  دفتر  مدیر کل 
فاضلاب کشوری در گفت و گویی به مردم توصیه کرد »مدیریت مصرف بهینه در شست و 

شوهای آخر سال مورد توجه جدی قرار دهند.«
علی سیدزاده افزود: آمارها نشان می دهد هر ساله و با توجه به اهتمام مردم برای انجام 
شست و شوهای آخر سال، میزان مصرف آب به طور چشمگیری افزایش می یابد؛ بر 
همین اساس به مردم توصیه می شود از روش هایی برای شست و شوها استفاده کنند 
که کمترین میزان مصرف آب را به خود اختصاص دهد. مدیرکل دفتر مدیریت مصرف، 
خدمات مشترکان و کاهش هدررفت شرکت آب و فاضلاب کشوری خاطرنشان کرد: مردم 
برای شست و شوی فرش های خود از شستن آنها در منازل به شدت پرهیز کرده و این نوع 
شست و شوها را به شرکت های فعال در این بخش واگذارند زیرا آنها از روش هایی استفاده 
می کنند که میزان مصرف آب کمتری دارد. سیدزاده تاکید کرد: استفاده از روش هایی که 
کمترین میزان مصرف آب را به خود اختصاص می دهد ضمن حفظ منابع کم آب، موجب 
تامین پایدار آب برای همه خواهد بود. وی به بحران کم آبی در کشور اشاره کرد و گفت: 

صرفه جویی در مصرف آب می تواند به کاهش این بحران کمک کند.

سرمست در نخستین همایش صنعت سنگ استان قم: 

خوشه های سنگ و انگشتر از اولویت های 
توسعه ای استان هستند 

استاندار قم برند سازی و تلاش برای جلوگیری از خام فروشی در صنعت سنگ را دو 
عنصر مهم و تاثیرگذار در توسعه و رونق بازار محصولات فراوری شده سنگ استان عنوان 

کرد. 
سخنانی  طی  استان  سنگ  صنعت  همایش  نخستین  در  سرمست  بهرام  دکتر 
اظهارداشت: آمارها و وضعیت صنعت سنگ استان بیانگر ظرفیت و پتانسیل بالای این 
صنعت در قم می باشد که این مزیت ها وظیفه مسئولان و بخصوص دست اندرکاران بخش 

خصوصی و فعالان این صنعت در استان را دوچندانی می کند. 
وی با بیان این که قدرت رقابتی محصولات فراوری شده سنگ قم نه تنها در کشور و بلکه 
در بازارهای بین المللی وجود دارد گفت: این وظیفه مسئولان استان است که با مطالعه 
و کار کارشناسی برای برنامه ریزی در چارچوب برنامه توسعه استان سیاستگذاری های 
مناسب را داشته باشند.  استاندار قم اضافه کرد: اقدامات به گونه ای باشد که در برنامه 
های حمایتی هم نیازها، مشکلات و انتظارات بخش خصوصی دیده شود و هم برنامه 
های حمایتی دولت در جهت ساماندهی و جهت دهی تولیدکنندگان برای توسعه استان 

را بدرستی تبیین کنند. 
وی در ادامه برند سازی را از نیازهای مهم و اصلی در توسعه بازارهای جدید و رونق تولید 
صنعت سنگ قم برشمرد و بیان داشت: برند سازی در طول زنجیره استخراج تا فراوری 
و عرضه سنگ به بازار می تواند در راستای افزایش ارزش افزوده و بالا رفتن مزیت های 
رقابتی در کنار تولید کنندگان ما قرار گیرد.  دکتر سرمست اختصاص 2 خوشه مهم کسب 
و کار قم به صنعت سنگ قم از ۱2 مزیت شناسایی شده در بخش تولیدات استان را بیانگر 
اهمیت و نقش صنعت سنگ در استان ارزیابی کرد و توضیح داد: دو خوشه کسب وکار 
سنگ های تزئینی و انگشتر در قم بعنوان مکمل هم در اولویت های توسعه ای استان 
قراردارند و بایستی این دو خوشه در کنار سایر مزیت های خوشه ای که مورد شناسایی قرار 
گرفته اند به صورت جد در دستور کار مسئولان استان قرار بگیرند تا ضمن برند سازی شاهد 

کامل شدن ظرفیت سازی انها باشیم. 
وی ورود بخش خصوصی و فعالان صنعت سنگ  جهت رونق این صنعت را بعنوان 
رسالتی مهم برای ذینفعان خوشه سنگ مورد تاکید قرار داد و گفت: در مرحله اول این 
ذینفعان هستند که بایستی با تخصص خود وارد عمل شده و با حمایت و پشتیبانی کامل 
دستگاه های دولتی در حوزه های آموزش، برندسازی، توانمندسازی، تامین مواد اولیه و 
توسعه بازار بتوانند آنگونه که شایسته است نقش آفرینی کنند.  استاندار قم نقش شرکت 
شهرك های صنعتی و بخصوص عامل توسعه خوشه کسب و کار سنگ در راهنمایی و 
هدایت فعالان این صنعت را کلیدی و تاثیرگذار دانست و یادآور شد: شرکت شهرك های 
صنعتی می بایست با فراهم آوردن زیرساخت های لازم در راستای تامین مواد اولیه، تولید، 
توسعه بازار و تامین زیرساخت های مورد نیاز ایشان و بخصوص ایجاد شهرك صنعتی 
تخصصی فعالان صنعت سنگ را در رسیدن به منافعشان یاری کند.  وی در بخش دیگری 
از سخنان خود، جلوگیری از خام فروشی را یکی دیگر از برنامه هایی دانست که دستگاه 
های حمایتی و خود فعالان صنعت سنگ بایستی بیش از گذشته مورد توجه قرار دهند 
و تاکید کرد: مشکل خام فروشی را نه تنها در صنعت سنگ بلکه در بسیاری از تولیدات 
استان و کشور شاهد هستیم و تا کنون نتوانسته ایم از نعمات و ذخایر الهی که در اختیارمان 
است به طور شایسته ای استفاده کنیم و منافع لازم را ببریم.لذا کمیته و کارشناسان مربوطه 
با فعال شدن در این بخش برنامه ها را به نتیجه برسانند تا شاهد خروجی مناسب در این 

بخش باشیم. 
*خوشه سنگ قم ظرفیت ارزآوری و اشتغالزایی بالایی دارد

مهندس شعاعی مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم نیز در حاشیه این همایش 
با اشاره به وظایف این شرکت در زمینه سازی توسعه صنعت استان اظهارداشت: یکی از 
برنامه های حمایتی سازمان صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران از توسعه صنعت و 

تولیدات استانی پیاده سازی مدل توسعه ای خوشه های کسب وکار است. 
وی پیاده سازی خوشه سنگ قم را بعنوان پروژه کشوری اقتصاد مقاومتی دارای مزیتهای 
و  ارزآوری  دارای ظرفیت  وکار  این خوشه کسب  و خاطرنشان ساخت:  برشمرد  فراوان 
اشتغالزایی بالایی برای استان می باشد.    مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم اضافه 
کرد: خوشبختانه فعالان صنعت سنگ قم با درك صحیح از پتانسیل های موجود و بهره 
گیری از توان داخلی توانسته اند دستاوردهای خوبی را بدست آورند.  وی ادامه داد: یکی 
از برنامه های راهبردی این شرکت در خوشه کسب و کار سنگ حضور جدی در بازارهای 
بین المللی است تا با شناسایی بازارهای هدف جدید این مهم بدست آید .  گفتنی است 
در ادامه این همایش ضمن رونمایی کتاب تلاشگران صنعت سنگ قم، از پیشکسوتان، 
فعالان برتر و صادرکنندگان صنعت سنگ استان قم توسط استاندار مورد تجلیل قرار 

گرفتند و لوح سپاس و تندیش همایش را دریافت کردند.

 شهردار قم :

زمان قطعی افتتاح پروژه متروی قم نامعلوم است
شهردار قم با اشاره به بودجه پروژه متروی شهر قم اظهار کرد: شهرداری برای این پروژه 
در گذشته ۳۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت فروخت و اکنون هم به دنبال اخذ مجوز برای 
انتشار ۳۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت دیگر برای پروژه متروی شهر قم است. از بودجه 
شهرداری، 7۰ میلیارد تومان برای این پروژه در نظرگرفته شده است و ۵۰ میلیارد تومان 

بودجه هم از منابع استانی قرار است که به این پروژه اختصاص پیدا کند.
سید مرتضی سقائیان نژاد ادامه داد: برای اخذ فاینانس برای خط نخست پروژه متروی 
شهر قم تلاش کنیم، البته برنامه ریزی شده بود که نخستین فاز این پروژه در  اوایل سال 
9۸ به بهره برداری برسد و تمام کوشش ما برای تحقق این وعده است، اما در زمینه تامین 

تجهیزات برای پروژه متروی شهر قم با مشکلاتی روبه رو هستیم.
وی تاکید کرد: بیشتر این تجهیزات باید از خارج کشور وارد شود و در زمینه باز کردن ال 

سی برای واردات تجهیزات متروی شهر قم مشکلاتی وجود دارد.
شهردار قم افزود: به دلیل نامعین بودن زمان حل مشکلات واردات تجهیزات مترو به شهر 

قم امکان تعیین زمان مشخص برای بهره برداری این پروژه وجود ندارد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم  :

*عاقبت پروژه های نیمه کاره برای متروی تکرار نمی شود 
حسین اسلامی سخنگوی شورای اسلامی شهر قم  نیز در گفت وگویی با اشاره به موضع 
شورای اسلامی شهر قم در خصوص پروژه متروی این شهر اظهار کرد: این شورا به هیچ 
وجه اجازه نمی دهد که این پروژه متوقف شود. پروژه متروی شهر قم پیشرفت خوبی داشته 
است و عاقبت پروژه های نیمه کاره برای متروی قم تکرار نمی شود و شهرداری حتی اگر 
بدهکار شود، این پروژه را متوقف نمی کند. وی ادامه داد: بخش اعظم پروژه متروی شهر 
قم در زیرزمین در حال اجرا است و به این دلیل مردم متوجه پیشرفت این پروژه نشدند. 
تونل  متروی شهر قم به سرعت حفر شد و اگر با مشکل تحریم ها در سال جاری مواجه 

نمی شدیم، بخشی از پروژه متروی شهر قم در سال 97 به بهره برداری می رسید.

رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی خبر داد؛

برگزاری همایش »امام علی)ع( الگوی عدالت و 
معنویت برای جهان امروز«

 رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی از برگزاری همایش بین المللی »امام علی)ع( 
الگوی عدالت و معنویت برای جهان امروز« در قم خبر داد و گفت: تا کنون ۳۰۵ مقاله به 

دبیرخانه همایش ارسال شده است.
حجت الاسلام نجف لک زایی ظهر شنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: از سال 
گذشته بحث پرداختن به سیره و زندگانی حضرت امام علی)ع( در نشست هایی متعددی 
مورد بحث قرار گرفت لذا پیگیری شد همایشی با سطح علمی بالایی برگزار و از بحث درباره 
سیره و زندگانی این حضرت که در همایش های گذشته تکرار شده جلوگیری و به بحث 
عدالت و معنویت حضرت امام علی علیه اسلام والگو قراردادن ایشان برای جهان امروز در 

این همایش با بهره گیری از بزرگان علمی استفاده شود.
وی افزود: هدف از برگزاری این همایش شناخت و تبین شخصیت علمی حضرت امام 
علی علیه اسلام در دو بعد معنویت و عدالت است تا با ارائه الگویی مناسب برای جامعه 

امروزی و حکمرانی عادلانه و عدالت اجتماعی مورد بحث قرار گیرد.
رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی افزود:  هم چنین ارائه راهکارهایی برای حل 
تعارض بین المللی و منطقه ای منطبق با سیره آن حضرت و تلاش برای رشد و گسترش 

اندیشه های امیرالمؤمنین از دیگر اهداف این همایش خواهد بود.
*بررسی ابعادمختلف عدالت علوی در همایش

وی بیان کرد: در این همایش محورهایی از جمله امام علی)ع( و حقوق انسانی، حقوق 
بشر از دیدگاه امام علی)ع(، حقوق شهروندی و فردی و هم چنین حقوق اقلیت ها و زنان در 

سیره زندگی امام علی)ع( مورد بحث خواهد گرفت.
حجت الاسلام لک زایی اظهار داشت: هم چنین در همایش »امام علی)ع( الگوی عدالت 
و معنویت برای جهان امروز« معنویت در دنیای امروزی و معنویت در عرصه حکمرانی و رابطه 
معنویت و عدالت، معنویت علوی در اندیشه عالمان غیر مسلمان مورد بحث قرار می گیرد.

وی گفت: در مجموع ۳۰۵ مقاله به دبیرخانه همایش ارسال شده است که 27۰ مقاله 
به زبان فارسی و ۳۵ مقاله به زبان عربی است و ۳۳ مقاله برتر انتخاب شده که قرار است 
در 4 پنل مختلف بررسی شود. رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی افزود: با توجه به 
ارسال دعوتنامه برای صاحب نظرانی از چند کشور خارجی اکنون ۸ نفر از کشور عراق و 

از کشورهای افغانستان و تاجیکستان برای حضور در این همایش اعلام آمادگی کردند.
وی افزود: قرار است از اندیشمندانی از جامعه المصطفی هم برای حضور در این همایش 
دعوت شود که دلیل حضور فقط چند کشور محدود به دلیل محدودیت مالی این پژوهشگاه 

برای تقبل هزینه حضور و رفت و آمد مهمانان خارجی است.
به گفته حجت الاسلام لک زایی، برای برگزاری این همایش 2۰ مرکز علمی کشور 
امام  دانشگاه  باقرالعلوم)ع(،  دانشگاه  مراکز  این  جمله  از  داشتند  مطلوبی  همکاری 

صادق)ع( و دانشگاه قم، دانشگاه الزهرا)س( و فردوسی مشهد را می توان نام برد.

آیا فضای مجازی می تواند به بلوغ رسانه ای برسد؟

روی دیگر سکه فیلم گرفتن مجیدی از برخورد با پلیس

هیفا پردل

زندگی و حیات هنرهای چند هزار ساله قم به وجود یک بازارچه دائمی وابسته است تا 
بتوانند تولیدات خود را به جامعه هدف، گردشگران و زائران این شهر معرفی کنند.

 چهارمین نمایشگاه منطقه ای صنایع دستی و دومین نمایشگاه تخصصی هنر اسلامی 
که فرصتی طلایی برای معرفی و بازاریابی و یا فروش محصولات هنرمندان صنایع دستی 
است چند روز قبل در قم برگزار شد که در مدت کوتاه فعالیت خود نتوانست فرصتی مناسب 

برای معرفی هنرهای صنایع دستی باشد.
این نمایشگاه در قالب 94 غرفه که 7۰ غرفه آن برای معرفی هنرهای صنایع دستی و 
24 غرفه دیگر آن برای هنرهای اسلامی در نظر گرفته شده بود هنرهای زیبایی مانند 
معرق چوب، رودوزی، زیورآلات سنتی، سفال و سرامیک و منبت و هم چنین هنرهایی 
مانند نقاشی و خرمهره و غیره را مانند یک کلکسیون هنری در معرض دید عموم گذاشت 
ولی نتوانست به طور مطلوبی هنرهای دستی هنرمندان را معرفی یا در سبد خرید مردم 
قرار دهد. در چند ساعت مانده به اختتامیه این نمایشگاه که تنها به مدت ۳ روز برگزار شد 
و در کنار آن یک نمایشگاه سوغات و مواد غذایی از دیگر استان های کشور قرار داشت 
گذری به گوشه گوشه این نمایشگاه زدیم زیبایی هنر این هنرمندان خیره کننده بود اما 
با گفت وگویی که با هرکدام از این فعالان عرصه صنایع دستی که سال هایی از عمر خود را 
صرف این هنر کرده اند شد از مرگ تدریجی هنر صنایع دستی قم به دلیل نبود حمایت و 

غفلت از وجود یک بازارچه دائم صنایع دستی پی بردیم.
هنری چندین هزار ساله مانند زیورآلات سنتی که برند آن به نام شهر مقدس قم است 
هنری زیبا مانند سفال و سرامیک که هنرمندانی به آن فعالیت داشتند امروز به دلیل 
بی توجهی تنها وارث این هنر هم که بیش از یک دهه در این هنر عمری را صرف کرده 

بی انگیزه شده و گویی باید روزی فاتحه هنر سفال و سرامیک را خواند.
شهر مقدس قم سالانه پذیرای 2۰ میلیون گردشگر داخلی و خارجی است که به قصد 
گردشگری مذهبی و سیاحت و زیارت وارد قم می شوند این شهر در شاهراه مواصلاتی 
۱7 استان مهم کشور قرار گرفته و در تمام فصل های سال گردشگرانی حتی برای چند 
ساعت محدود از این شهر گذری کوتاه خواهند کرد این مهم می توانست برای هنرمندان 
قمی فرصتی برای معرفی هنر صنایع دستی چندین هزار ساله باشد ولی به دلیل نبود یک 

بازارچه دائمی امروز از نگاه گردشگران خارج و رو به افول و فراموشی رفته است.
وجود نمایشگاه های متعدد استانیف ملی و یا بین المللی فرصتی را برای معرفی صنایع 
این  برپایی  برای  قم  استان  فرهنگی  میراث  رغم تلاش  به  ولی  فراهم می کند  دستی 
نمایشگاه به نظر می رسد هم زمانی نمایشگاه سوغات و مواد غذایی دیگر استان های کشور 
باعث شده مردم بیشتر به حضور و خرید از نمایشگاه سوغات رغبت داشته و از بازدید از 

کلکسیون هنری استان قم و دیگر استان های کشور محروم باشند.
آخرین رمق های حیات هنر سفال و سرامیک

به یکی از غرفه های صنایع دستی می رویم نمایش سفال و سرامیک و وجود غرفه ای به نام 
سفال و سرامیک قم آدمی را به وجد می آورد شاید قم را تنها با هنر انگشتر سازی و خرمهره 
و تسبیح فقط بشناسیم باب گفت وگو را با یک هنرمندی باز می کنیم که یک دهه از عمر 
خود را برای این هنر گذاشته است. وارث هنرمند سفال و سرامیک قم با اشاره به هنر سفال 
و سرامیک قم گفت: هنر سفال و سرامیک قم تاریخی چندین هزار ساله دارد و من این 
حرفه و هنر را از پدرم آموختم و قریب به ۵۰ سال در این هنر فعالیت دارم و این هنر جایگاه 
خوبی در کشور دارد و منبعی برای درآمد و حتی اشتغال زایی است. رضا سرکارپور افزود: 
در گذشته کارگاه هایی و هنرمندانی به این هنر فعالیت داشتند و این هنر شناخته شده 
بود ولی به دلیل بی حمایتی و بی توجهی بسیاری از هنرمندان دست از این هنر برداشته 
و با توجه به این که این هنر، هنر آبا و اجدادی من است و دهه ای از عمرم را برای این کار 

گذاشتم من دیگر انگیزه ای برای ادامه فعالیت هنری ندارم.
به گفته این هنرمند، در شهر گردشگر پذیر قم بازارچه ای برای فروش تولیدات خود نداریم 
کارگاه من هم مکانی دور از دید گردشگران است چگونه می توان این هنر قدیمی را معرفی 
کرد در حالی که صنایع دستی با کم ترین سرمایه بیشترین درآمدزایی و اشتغال را دارد ولی 

باید امروز شاهد افول و فراموشی این هنر باشیم.

چالش هنرمندان زیورآلات سنتی با نبود بازارچه و ضعف صادرات
یکی از هنرمندان هنر زیورآلات سنتی قم ، بیان کرد: هنر زیورآلات سنتی از هنرهای 
سنتی و تاریخی قم است و جزو تمدن و فرهنگ این شهر محسوب می شود در گذشته های 
دور این هنر بر روی فلزی مانند مس و برنج کار می شد و با رونق این هنر امروز بر فلزات 

گران بهایی مانند طلا و نقره هم کار می شود.
ابوالفضل ابراهیمی که ۱۵ سال در این هنر سررشته دارد و خود رئیس انجمن صنفی هنر 
زیورآلات سنتی قم است با اشاره به دغدغه های هنرمندان این صنعت افزود: در حالی که 
در قم ۸۰۰ کارگاه زیورآلات سنتی فعالیت دارند و نقشی در رونق اشتغال زایی دارد مهم ترین 

دغدغه هنرمندان این هنر نبود بازارچه دائمی صنایع دستی است.
به گفته وی، تنها در کارگاه من ۵۵ نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم شاغل هستند با 
توجه به رایزنی هایی که میراث فرهنگی برای ایجاد یک بازارچه با دیگر دستگاه های اجرایی 
داشت هنوز این مشکل وجود دارد. به گفته این هنرمند، اخیراً بازار کهنه هم که تنها امید 
هنرمندان قمی است به درهای آن به روی برای ورود وسایل نقلیه باز شده و این امر برای 
گردشگران و زائرانی که برای دیدن غرفه های صنایع دستی به این بازار می آیند مشکلاتی را 

ایجاد کرده است که باید استانداری برای حل این مشکل ورود کند.
ابراهیمی از انتخاب بازار شمسه در مجتمع الغدیر برای فروش و معرفی هنرهای دستی 
خبر داد و گفت: اکنون در حال پیگیری برای ایجاد بازارچه در این مجتمع هستیم ولی با 
توجه به بالا بودن هزینه اجاره غرفه های آن می تواند به چالشی برای هنرمندان تبدیل شود.

قلم زنی هنری اسلامی ولی بی فروغ در قم
از دیگر غرفه های مهم نمایشگاه صنایع دستی غرفه ای برای هنر »قلم زنی« بود که به طور 
مشترک با هنرهایی مانند انگشترسازی و تراش بر روی سنگ به نمایش گذاشته شده بود.

یکی از هنرمندانی که ۳۰ سال در این هنر فعالیت دارد به خبرنگار مهر، گفت: من ۳۰ 
سال در زمینه قلم زنی برمس و ۱۰ سال بر دیگر فلزات بر حسب نیاز مشتری فعالیت دارم 
این هنر در اصفهان با درخشش خوبی روبرو بوده و به کشورهای خلیج فارس و اروپایی 
صادر می شود هرچند ما هم با حمایت صنایع دستی قم صادرات ضعیفی هم داشتیم ولی 
این هنر به دلیل نوبد مکانی ثابت برای معرفی کم فروغ مانده است. حسن علایی بیان 
کرد: در کارگاه من برای ۱۵ نفر اشتغال زایی داشتم نمایشگاه فرصتی را برای معرفی این 
هنر فراهم کرد ولی زمان آن اندک و هم زمان با نمایشگاه سوغات ایرانی بود این هنر نیازمند 
معرفی و تبلیغ و بازاریابی است. در حاشیه نمایشگاه با هنرمندانی در رشته تراش بر روی 
سنگ و هم چنین هنرمندان جوانی که به هنر خرمهره فعالیت داشتند نیز گفت وگویی شد 

که همه آن ها از نبود بازاری برای فروش محصولات خود گلایه مند بودند.
غرفه ای برای فروش هنرهای زندانیان

یکی از غرفه هایی که بازدیدهای خوبی در این نمایشگاه داشت، غرفه هنرهای دستی و 
منبت زندانیان بود. مسئول این غرفه به خبرنگار مهر گفت: زندانیان با هدف درآمدزایی و 
توانمندسازی انواع رشته های هنری را آموزش دیده و به آن مشغول خواهند شد این غرفه 
حاصل هنر زندانیان است و ۱۵۰ زندانی به صنایع دستی مانند منبت کاری، بافتنی و تابلو 
فرش فعالیت دارند و ۵۰ درصد از درآمد فروش این محصولات به حساب خانواده های آن ها 

واریز خواهد شد.

خواسته ای که به رویا تبدیل شده است

هنرمندان قم در آرزوی بازارچه دائمی صنایع دستی
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تعیین تکلیف درمجمع تشخیص مصلحت یا همه پرسی 

سرنوشت لوایح FATF چه می شود؟
طولانی شدن روند بررسی لوایح باقی مانده الحاق به FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت، برخی را به فکر برگزاری همه پرسی عمومی در این زمینه انداخته تا شاید از 

این طریق بتوان گره کور مناسبات خارجی ایران را گشود. 
بار دیگر انتظارها برای اعلام نظر قطعی مجمع تشخیص مصلحت نظام در مورد 
لایحه عضویت جمهوری اسلامی ایران در کنوانسیون بین المللی پالرمو به عنوان یکی 
از لوایح چهارگانه مربوط FATF بی ثمر ماند و تعیین تکلیف آن برای بار چندم به 
روزهای بعد موکول شد؛ آینده ای نسبتا طولانی که پس تعطیلات نوروزی اعضای 
مجمع دوباره برای تصمیم گیری در خصوص این موضوع مهم روابط خارجی کشور 

گرد هم خواهد آمد. 
چهارمین جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام برای تعیین تکلیف لایحه ای که 
10 ماه از تصویبش در مجلس می گذرد نتوانست گره از کار دولت برای خارج کردن 

دائمی نام ایران از لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی یا همان FATF بگشاید. 
این در حالی است که گروه ویژه اقدام مالی در آخرین جلسه خود در ماه گذشته، 
برای چندمین بار با تعلیق اقدامات تقابلی علیه ایران موافقت کرد و تا تیر ماه 98 به 

کشورمان فرصت داد تا قوانین مبارزه با پولشویی را تصویب کند. 
با پایان یافتن فرصت گروه ویژه اقدام مالی و بدون تصویب قوانین مبارزه با پولشویی، 
نام ایران احتمالا این بار به لیست سیاه این نهاد بین المللی بازخواهد گشت. بازگشت به 
لیست سیاه، بار دیگر ایران را در زمره معدود کشورهای جهان با ریسک سرمایه گذاری 
بالا قرار می دهد؛ مساله ای که بر سر راه جذب سرمایه گذاری خارجی و مبادلات بین 

المللی مالی برای کشورمان موانعی جدی ایجاد خواهد کرد. 
نهادی که مهمترین دستور کارش حل اختلاف میان مجلس شورای اسلامی و 
شورای نگهبان در مورد تصویب قوانین است، خود مدت ها است برای تصمیم گیری 
در مورد دو لایحه مرتبط با FATF دچار اختلاف و دو دستگی شده و از تصمیم گیری 

در این خصوص بازمانده است. 
 FATF گروهی در زمینه رهایی از بلاتکلیفی در مورد تصویب یا رد لوایح مرتبط با
، برگزاری رفراندوم و جویا شدن نظر مستقیم مردم را پیشنهاد می دهند تا شاید گره 

از پیچیدگی های الحاق به کارگروه ویژه اقدام مالی بگشاید. 

* مسوولیت های مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اختلاف نظر مجلس و شورای نگهبان در خصوص دو لایحه از چهار لایحه مرتبط 
با الحاق به FATF ، گذر لوایح پالرمو و CFT را به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
انداخته است. اعضای مجمع تشخیص مصلحت که قرار است مصالح مردم و نظام را 
مبنای عمل خود قرار دهند، ماه ها است اندر خم بررسی این لوایح مانده اند و تصمیم 
گیری در مورد آن را به آینده ای نامعلوم موکول می کنند. از نگاه برخی ناظران، 
فشارهای سیاسی و جناحی بر اعضای مجمع یکی از مهمترین عواملی است که برای 

این تاخیر مطرح می شود. 
مخالفان، دلایل مخالفت خود را به آنچه »نظر رهبری« می خوانند، مرتبط می 
کنند. این گروه بدون ارایه مستنداتی قابل قبول، مخالفت با این لوایح را به رهبری 
نسبت می دهند. نکته قابل تامل اینکه موافقان، نظر رهبری به این لوایح را مثبت 
ارزیابی می کنند. برخی موافقان می گویند انتساب مخالفت ها با لوایح به رهبری، 

اقدامی ناروا نسبت به راس نظام و نوعی مسوولیت گریزی محسوب می شود. 
»حسن روحانی« رییس جمهوری هفته گذشته در پنجاه و هشتمین نشست 
مجمع عمومی بانک مرکزی این ادعای مخالفان را زیر سوال برد و گفت: تصمیم گیری 
در کشورمان یا با دولت یا با مجلس و یا با رهبری است و رهبری چندین بار به من 
گفته اند که با لوایح چهارگانه  مخالفتی ندارند. دولت و مجلس هم که مشکلی با آن 

ندارد، پس چه کسی مخالف است؟ 
همچنین اواسط مهرماه سال جاری بود که »علی لاریجانی« رییس مجلس با قرائت 
نامه ای از سوی دفتر رهبری خطاب به خود، از عدم مخالفت رهبری با بررسی این 

لوایح در مجلس خبر داده بود. 
با این تفاسیر، بسیاری از مسوولان و فعالان سیاسی، مسوولیت پذیری مجمع در 

مورد تبعات عدم تصویب این لوایح یا تاخیر در آن را یادآوری می کنند. 
چندی پیش بود که »مسعود پزشکیان« نایب رییس مجلس در گفت و گو با رسانه 
ها خواستار توجه مجمع به مسوولیت هایش در این خصوص شد. به گفته او، اگر 
مجمع تصمیم گرفت که پالرمو و CFT را تصویب نکنند باید بپذیرند که اگر مشکلی 

پیش آمد، جوابگوی تبعات آن باشند و نگویند که ما نبودیم. 
بسیاری از فعالان سیاسی هم نسبت به مسوولیت های مجمع در این خصوص 
هشدار داده اند. اشاره صریح چهره های شاخص سیاسی و نامه اخیر اصلاح طلبان 
خطاب به مجمع، از شکل گیری افکار عمومی در مسوولیت خواهی از مجمع نشان 

دارد. 
گروهی از اصلاح طلبان به تازگی در نامه ای به اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
از »معطل ماندن« روند تصویب پالرمو در مجمع انتقاد کرده و نسبت به تبعات آن 

هشدار داده اند. 
هفته گذشته هم شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با انتشار بیانیه ای طولانی شدن 
روند تصویب لوایح FATF در مجمع را مورد انتقاد قرار داده و نسبت به تبعات »خود 

تحریم« گونه آن هشدار داده بود. 

* همه پرسی؛ راه حل قطعی تصمیم گیری در مورد پالرمو؟ 
تعلل و تاخیر مجمع در تصویب پالرمو در حالی است که تاکنون حدود 180 
کشور جهان آن را تصویب کرده اند. نپیوستن به این کنوانسیون که مبارزه با جرایم 
سازمان یافته را هدف قرار داده، مناسبات اقتصادی و مالی کشورمان با این کشورها 
را مختل خواهد کرد. نکته قابل تامل اینکه بسیاری از کشورهایی که با ایران مراودات 
تجاری دارند، از جمله روسیه، چین، هند و ... به این کنوانسیون پیوسته اند. پذیرش 
این کنوانسیون از سوی کشورهایی که ملاحظاتی شبیه جمهوری اسلامی ایران دارند، 

استدلال مخالفان مبنی بر هدفگیری ضدایرانی آن را زیر سوال می برد. 
اصلاح طلبان عدم عضویت در گروه ویژه اقدام مالی را به مثابه فرصت دادن به 
آمریکا و رژیم صهیونیستی برای شکل دادن به یک اجماع جهانی دیگر علیه کشورمان 

برای مشروعیت بخشیدن به تحریم های نامشروع کنونی آنان می دانند. 
این گروه پیشنهاد کرده اند که اگر مجمع در حمایت اکثریت قاطع ایرانیان از 
پیوستن کشورمان به کنوانسیون مزبور تردید دارد، می توانند رد یا تأیید آن را به »همه 

پرسی« بگذارد. 
این پیشنهاد در شرایطی مطرح شده که از دید ناظران ممکن است فشارهای پیدا 
و پنهان سیاسی و جناحی، مانع از جمع بندی نهایی و تصمیم گیری اعضای مجمع بر 

اساس مصالح واقعی مردم و نظام شود. 
تشکیک هفته گذشته روحانی در مورد دلایل مخالفان برای پیوستن به پالرمو 
قابل تامل است. به گفته رییس جمهوری، تمام کشورهای دنیا در گروه مالی شرکت 
کرده اند. یعنی هیچ کدامشان عقل و تدبیر ندارند؟ دولت و مجلس و شورای نگهبان 
ایران تدبیر نداشته است. نمی شود کشور را دست 10، 20 نفر داد و گفت ما تابع 

تصمیمات آنها هستیم. 
اظهارات اخیر »عباسعلی کدخدایی« سخنگوی شورای نگهبان در واکنش به 
پیشنهاد برگزاری همه پرسی درباره تصویب لوایح پالرمو و CFT اما دورنمای روشنی 
از پذیرش این پیشنهاد به دست نمی دهد. کدخدایی امروز به رسانه ها گفت: کسی 
هراسی از رفراندوم ندارد ولی تا زمانی که مجامع قانونی هنوز وظایف خودشان را انجام 

نداده اند و مشغول انجام کار خود هستند، طرح همه پرسی را ضروری نمی دانیم. 
در مقابل، این دیدگاه مطرح است که برگزاری همه پرسی به عنوان ابزاری مشروع 
که در اصل 59 قانون اساسی به رسمیت شناخته شده، می تواند با مراجعه به آرای 
مستقیم مردم در مسایل بسیار مهم اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و ... کشور را از سد 
بن بست های اینچنینی عبور دهد و کشور را از هدر رفت فرصت ها مصون نگه دارد. 

نکتـه

فرزند ارشد آیت الله هاشمی رفسنجانی که نقش موثری در 
آوردگاه سیاست ایفا می کند و همچنان ریاست شورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی را در کنار ریاستش بر شورای شهر 
تهران پیش می برد. او با لیست امیدی ها به صندلی سبز شورای 
شهر تهران رسید و با اجماع همان امیدی ها در کرسی »رئیس« 
نشست؛ اما این اجماع انتهایش تا همین جا بود و علی رغم تمایلی 
که داشت از »بهشت« جا ماند.حالا حال و هوای رئیس شورای 
شهر تهران و رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی در 
میانه آوردگاه سیاسی، بعد از گذشت 19 ماه از مسئولیت خدماتی 
و شهری اش شنیدنی است؛ برای همین درخواست کردیم تا پای 
حرف های سیاسی او بنشینیم. سئوال مان را از عملکرد شورای 
شهر اصلاح طلب شروع کردیم؛ خواستیم ببینیم آیا او همان نظر 
سال گذشته خود را دارد که می گفت انتظارات مردم برآورده 
نشده است؟!، بله، او در همین روزها و بعد از حدود 1۳ ماه از اظهار 
نظر قبلی خود باز هم »تَکرار« می کند: مردم در انتخابات 1۳9۶، 
با آرایی بی سابقه و حدودا ۳ برابر دوره های قبل نمایندگان 
خود در شورا را انتخاب کردند اما توقعات مردم تاکنون برآورده 
نشده است.محسن هاشمی وقتی باد انتقاد را به عملکرد اصلاح 
طلبانه شورای شهر می گیرد یا در کسوت جایگاه حزبی خود با 
حزب اعتدال و توسعه کنش و واکنش می کند، قلم تحلیل ها را 
به سمت انتخابات ریاست جمهوری 1۴00 تغییر می دهد اما 
خودش می گوید: اصولا من به انتخابات ریاست جمهوری فکر 
نمی کنم که مواضعی برای آن داشته باشم.حتی در مورد رویکرد 
انتخاباتی حزب کارگزاران سازندگی به گونه ای سخن می گوید 
که انگار حزب متبوعش نگاهی به انتخابات ندارد؛ جایی که او در 
گفتگویش می گوید: حزب کارگزاران نیز در شرایط فعلی کشور 
دغدغه های بسیار مهمتری از انتخابات ریاست جمهوری دارد.در 

زیر مشروح گفت وگو با محسن هاشمی را می خوانید:
* آقای هاشمی شما به دلیل کمبودها و نقایص شورا 
عذرخواهی کرده اید؛ از سوی دیگر با توجه به انتقادهایی 
به  نسبت  کرباسچی  این غلامحسین  از  پیش  که  هم 
عملکرد شورا مطرح کرده بود، آیا این قصور به دلیل این 
برمی گردد که اصلاح طلبان نتوانسته اند فعالیت خوبی در 
نهاد اجتماعی شورا تاکنون از خود نشان دهند؟ کم کاری 
شورای شهر و شهرداری تهران چه تاثیری روی سبد رای 

اصلاح طلبان دارد؟  
عذرخواهی بنده منحصر به نقایص شورا نبود، بلکه مربوط به 
عدم تحقق انتظارات و مطالبات شهروندانی بود که در انتخابات 
1۳9۶، با آرایی بی سابقه و حدودا ۳ برابر دوره های قبل نمایندگان 
خود در شورا را انتخاب کردند و انتظار تحولات وسیع تری در 
حوزه مدیریت شهری داشتند، اما این سطح از توقعات مردم به 
سه دلیل تاکنون برآورده نشده است.اول شرایط اقتصادی عمومی 
کشور و تهران است که با تورم، رکود و کاهش ارزش پول ملی 
مواجه هستیم و این مسایل پیامدهای مهمی در درآمد و فرایند 
مدیریت شهری دارد. مساله دوم، رخدادهای ناخواسته و خارج 
از اراده شورا، در بی ثبات شدن مدیریت شهری با سه بار تغییر 
شهردار تهران و مدیران زیر مجموعه بوده است که استعفای آقای 
نجفی و بازنشستگی آقای افشانی، خارج از اراده شورا اتفاق افتاد.

مساله سوم هم عدم رعایت اولویت ها و سیاست های مدنظر 
شورا در مدیریت شهری بخصوص در حوزه حمل ونقل عمومی، 
ثبات در رده های مدیریتی و صرفه جویی وکاهش هزینه ها بوده 
است که تلاش می کنیم در بخش سوم در مدت باقیمانده از 
مسئولیت شورا، این نقایص را جبران کنیم و تصور می کنم وقتی 
با مردم صادق باشیم، آنها بدلیل آگاهی مناسب ودرک بالایی که 

از شرایط دارند بهترین تصمیم را خواهند گرفت.
* با توجه به اینکه شورای پنجم شهر تهران با دولت 
دوازدهم کاملًا همسو است، آیا در این مدت، مطالبات 
و بدهی های شهرداری از سوی دولت به مدیریت شهر 

پرداخت شده است؟  
اما حدود دو هزار میلیارد تومان از بدهی ها را تهاتر کرده ایم، 
البته تغییرات در مدیریت شهری و معاونت های زیرمجموعه هم 
در این روند اخلال ایجاد کرده است اما ما مصمم هستیم که 
بتوانیم با وجود شرایط نامناسب مالی دولت، تخصصیص اعتبارات 
مربوط به شهرداری تهران را انجام دهیم و مصوبات قانونی مجلس 
شورای اسلامی در حوزه کمک های دولت به حمل ونقل عمومی 

را نقد کنیم.
کارگزاران  حزب  دبیران  نشست  در  جنابعالی    *
سازندگی اعلام کرده بودید: باید به ایران ۱۴۰۰ فکر کنیم، 
اگر دورنمای تشکل متبوع خود را برای انتخابات ریاست 
جمهوری ترسیم کرده اید برای انتخابات ۹۸ چه برنامه ای 

دارید؟ 
این جمله به نوعی تحریف شده بود، منظور من از آینده ایران 
بود نه انتخابات ریاست جمهوری. البته انتخابات در ایران همیشه 
مهم وتاثیر گذار است اما به نظرم مسائلی مهمتر از انتخابات 
نیز وجود دارد، ما باید مشکل ناکارامدی و سومدیریت و اتلاف 
فرصت ها را از بین ببریم. اینکه دائما احزاب و شخصیت های 
سیاسی ما به انتخابات فکر می کند، نتیجه اش این می شود 
که وقتی در انتخابات پیروز می شویم برای اداره کشور و مسائل 
اجرایی برنامه، واقع گرایانه و موفقی نداریم.هر دوجناح ما دچار 
این آسیب هستند و هدف گذاریشان روی کسب قدرت متمرکز 
است، نه استفاده از قدرت برای اداره کشور. در حالی که قدرت 
نباید هدف باشد بلکه وسیله ای است برای تحقق اهداف ما و 
به نوعی در همه حوزه ها ما شاهد این ضعف هستیم.حالا در 
انتخابات مجلس آینده، این حدود صد عضو فراکسیون امید، 
ممکن است چند درصد اضافه یا چند درصد کم بشوند، ما برای 
مجلس و قوه تقنین چه برنامه ای داریم که افزایش یا کاهش در 
تعداد نمایندگان اصلاح طلب، در آن تاثیر بگذارد، اصولا آمده 
ایم معضلات اصلی کشور را که ریشه در کمبود، نقص یا اشکال 

قوانین دارد شناسایی بکنیم و برای رفع آن مسیر مناسبی را 
طراحی کنیم.

*  برخی موضع اعلامی شما را به منزله کاندیداتوری 
خودتان در انتخابات ۱۴۰۰ دانستند، آیا قصد کاندیداتوری 
در انتخابات ریاست جمهوری دارید؟ حزب متبوعتان در 

انتخابات ۱۴۰۰ کاندیدای حزبی معرفی می کند؟ 
اصولا من به انتخابات ریاست جمهوری فکر نمی کنم که 
مواضعی برای آن داشته باشم. حزب کارگزاران نیز در شرایط 
فعلی کشور دغدغه های بسیار مهمتری از انتخابات ریاست 
جمهوری دارد. ما در چهلمین سال انقلاب باید نسبت به عملکرد 
مجموعه مدیریت کشور در این دوره پاسخگو باشیم و بدانیم که 
مردم از مسئولان توقعاتی داشته اند که بخش قابل توجهی از آن 
برآورده نشده است. ناکارآمدی و عدم تامین معیشت ورضایت 
مردم، امروز مساله اول نظام است و همه باید برای حل این معضل، 

متمرکز شویم.
*  به نظر شما آیا اصلاح طلبان با حزب اعتدال و توسعه 
در انتخابات ۹۸ ائتلاف می کنند؟ اختلاف هایی ایجاد 
شده بین احزاب چه تاثیری روی ائتلاف های سال ۹۸ می 

گذارد؟
فضای حاکم بر احزاب و سیاسیون، با فضای واقعی جامعه 
متفاوت است. شما فکر می کنید، چند درصد از مردم احزاب 
را می شناسند، تفاوت زیادی بین اعتدال و توسعه، اتحاد ملت، 
کارگزاران و دیگر احزاب اصولگرا مانند جمعیت ایثارگران، موتلفه 
یا جمنا در این حوزه نیست، فقط بخش کوچکی از جامعه شاید 
در حد یک یا چند درصد، مخاطب و پیگیر مسایل سیاسی 
هستند و بقیه مردم به شخصیت ها و گفتمان عمومی حاکم بر 

جامعه اعتماد می کنند.
 الان بزرگانی نظیر  خاتمی، روحانی،  ناطق نوری و جناب 
سید حسن خمینی نماد یک نوع نگرش را که مبتنی بر میانه 
روی است، هستند  که به نوعی تداوم حرکت آیت الله هاشمی 
رفسنجانی در انتخابات سال 1۳92 و 1۳9۴ بود، اگر این تفکر 
بتواند اعتماد مردم را حفظ کند در قدرت تداوم می یابد، در 
این سطح اختلافات احزاب و گروه های سیاسی مسایلی جزیی 

وحاشیه ای است که نباید آن را بزرگ کرد وبه آن اهمیت داد.

با  ائتلاف  *  موضع حزب کارگزاران سازندگی برای 
حزب اعتدال و توسعه چیست؟ با توجه به نامه نگاری 
هایی که داشتید آیا جلسه ای برای رفع اختلاف ها با 

یکدیگر داشتید؟  
من خیلی این اختلافات را عمیق نمی دانم، بخشی از آنها 
مسایل شخصی و بخش دیگر اختلاف سلیقه است، ما در مورد 
مسایل اصلی کشور مانند سیاست خارجی، اقتصاد، فرهنگ و 
مسایل اجتماعی اختلاف مهمی با یکدیگر نداریم و تصور می کنم 
با کنار گذاشتن مسایل فرعی وحاشیه ای می توانیم به همدلی 

و وحدت برسیم.
*  تشکل متبوعتان ایده ای به نام مجمع ملی اصلاح 
طلبان را مطرح کرده است، این ایده به کجا انجامیده 
است؟ آیا ایده را با بزرگان اصلاحات و نهادهای اصلاح 
طلب مطرح کرده اید؟ جایگاه مجمع ملی اصلاح طلبان 
به شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان چگونه  نسبت 
تعریف می شود؟ نسبت مجمع ملی با پارلمان اصلاحات 

چیست؟ 
 شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان در انتخابات گذشته، 
متولی موضوع انتخاب لیست اصلاح طلبان در مجلس و شورای 
کلان شهرها بوده است، انتقادی به سازوکار تشکیل، انتخاب، 
سهمیه بندی ها و عملکرد این شورا وجود داشته است که برخی 
خواستار فرایندی مردم سالارانه و برخاسته از بدنه اجتماعی اصلاح 
طلبان در تشکیل این شورا شده اند که می توان نام آن را مجمع 
ملی اصلاح طلبان یا پارلمان اصلاحات گذارد، به هرحال باید برای 
انتخابات پیش رو به این انتقاد توجه کرد و نواقصی را که وجود 
دارد برطرف کرد تا سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان آسیب نبیند.

*  حزب کارگزاران با صدور بیانیه ای از عملکرد اقتصادی 
حزب  واکنش  با  تشکل  این  انتقاد  و  کرد  انتقاد  دولت 
اعتدال و توسعه روبه رو شد که گفته بود کارگزاران برنامه 
و پیشنهادی به دولت ارائه نمی دهند، آیا شخص شما و یا 
حزب متبوعتان دیداری با مسئولان و بخصوص معاون اول 

رئیس جمهور جهت ارائه پیشنهاد برگزار کرده اید؟ 
انتقاد حزب کارگزاران به رویکرد اقتصادی دولت، انتقادی در 
سطح کارشناسی بود و نباید به آن از منظر سیاسی نگاه کرد. 
طبیعتا بخشی از مسایل مطرح شده در آن بیانیه از دید مسئولان 
اقتصادی دولت پنهان نبوده اما موانعی برای تحقق آن وجود 
داشته است، روابط ما با آقای جهانگیری نزدیک و مثبت است 
اما طبیعتا او نیز برای اجرای برنامه ها وسیاست های مدنظر خود 
با محدودیت ها وموانعی مواجه است.در مجموع این سطح منازعه 
را بر سر مسایل و جزئیات کارشناسی به مصلحت دولت و اصلاح 
طلبان نمی دانم و معتقدم مسایل را باید با گفتگو و بحث های فنی 

و علمی حل کرد نه با منازعه رسانه ای.
از سوی شورای  نفره  در دوره جدید، مجمع ۵۱    *
تهران و نمایندگان تهران تشکیل شده است، آیا این 
جلسات هنوز تشکیل می شود؟ تاکنون چه مسائلی در 
این جلسات بررسی شده است؟ نتیجه بررسی ها به کجا 

رسیده است و چه نتایجی دارد؟ 
بله- مجمع امید جلسات متعددی را برگزار کرده است وهیئت 
رییسه مجمع نیز علاوه بر جلسات عمومی تشکیل جلسه می 
دهد، البته مجمع امید، ماهیتا نقشی مشورتی و غیررسمی دارد 
که در آن مسایل بصورت هم اندیشی به بحث گذارده می شود، 
عمده انتظار ما از این مجمع، پیگیری مسائل تهران در مجلس 
شورای اسلامی، جهت اختصاص اعتبارات وحل مشکلات مردم 

است.

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مجمع تشخیص به دنبال مصلحت 
عمومی مردم است و تا نظری را با امعان به دست نیاورد، طبیعتاً اقدامی نمی کند. 

آیت الله صادق آملی لاریجانی در ابتدای جلسه امروز مجمع تشخیص مصلحت نظام ، 
شبهه افکنی در مورد تصمیمات نهادهای برآمده از قانون اساسی را نادرست خواند و گفت: 
قانون اساسی میثاق ملی همه کشورها است و در جمهوری اسلامی، تبلور انقلاب اسلامی 

است و لذا نهادهای برآمده از قانون اساسی همه باید محترم باشند.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: در برخی از نهادها، مسئولین با رای 
مستقیم مردم انتخاب می شوند، مثل رئیس جمهوری و اعضای محترم مجلس خبرگان 

رهبری و مجلس شورای اسلامی و شوراها و در برخی دیگر با واسطه. 
وی با انتقاد از طرح برخی سخنان در روزهای اخیر گفت: رئیس جمهوری محترم، 
اخیرا در خصوص مجمع تشخیص مصلحت نظام مطالبی را به تعریض بیان کردند که 
لحن ایشان قابل قبول نیست و این تعبیر که ' 10 ، 20 نفر نشسته اند و برای مردم 

تصمیم می گیرند!' هم سخنی هضم ناپذیر است.
وی در ادامه افزود: متاسفانه نظیر این سخن در کلام برخی سیاسیون هم مورد 
استفاده قرار می گیرد. چه کسی گفته که نهادهای قانونی برآمده از رای مردم نیستند؟ 
فقهای شورای محترم نگهبان منصوب رهبر معظم انقلاب هستند، اما رهبری هم با 

تعیین مجلس خبرگان که منتخب مردم هستند برگزیده شده است و در تمام دنیا هم 
همین طور است که برخی نهادها و افرادی که مسئول هستند با واسطه توسط مردم 

تعیین می گردند.
آملی لاریجانی با اشاره به جایگاه مجمع تشخیص مصلحت نظام  به عنوان یک 
نهاد مهم برخاسته از قانون اساسی که انتخاب اعضا و نحوه اداره جلسات آن بر اساس 
اصل یکصد و دوازده همان قانون است، گفت: چرا مسئول عالی مقام نظام جمهوری 
اسلامی، که سوگند خورده پاسدار قانون اساسی باشد، باید این طور صحبت کند؟ اولا 
اعضای مجمع، 10، 20 نفر نیستند و این یک سخن خلاف است، دوم آنکه اگر یک 
نفر در قانون اساسی اختیارات و مسئولیت هایی دارد مانند خود رئیس جمهوری، آیا 
در هر موردی به آرای عمومی مراجعه می کند؟ اعضای دولت و وزرا که با رای مستقیم 
مردم انتخاب نشده اند، آیا در هر مورد که می خواهند تصمیم بگیرند به آرای عمومی 
مراجعه می کنند؟ این در حالی است که در بسیاری از موارد تصمیماتی هم که می 
گیرند به اتفاق آرا هم نیست، پس باید گفت 10 ، 20 نفر در دولت برای یک ملت 

تصمیم می گیرند؟
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: این سخن که »10، 20 نفر نمی 
توانند برای عموم مردم تصمیم بگیرند« واقعا سخن مغالطه آمیزی است و تعجب می 

کنم از آقای رئیس جمهوری که نسبت به مسائل حقوقی هم مطلع است ، چرا اینگونه 
سخن می گوید؟

وی در خصوص رسیدگی به لوایح مربوط به FATF با تاکید بر اجرای نص قانون 
اساسی گفت : مقام معظم رهبری در نامه شان به مجمع تاکید کرده اند که این مساله با 
امعان نظر بررسی شود، لذا مجمع تشخیص وقت مستوفایی اختصاص داده و کمیسیون 
ها و اعضا جلسات متعدد و بحث های کارشناسی مفصلی کرده اند که در این مباحث از 
نمایندگان دولت نیز در جلسات حضور دارند و نظرشان را اعلام می کنند و می شنوند. 
مجمع تشخیص به دنبال مصلحت عمومی مردم است و تا نظری را با امعان به دست 

نیاورد طبیعتاً اقدامی نمی کند.
آملی لاریجانی تاکید کرد: در هر حال مجمع تشخیص مصلحت وظیفه خودش را 
انجام می دهد و ما امیدوارم این گونه نباشد که مسوولان عالی رتبه کشور ، هر وقت 
باب میلشان مطلبی گفته می شود، بپذیرند و هر وقت خلاف میل ایشان باشد، بگویند 
10، 20 نفر نمی توانند تصمیم بگیرند، چرا که اگر این منطق باب شود ، فردا، مردم می 
توانند در مورد تصمیمات دولت هم این را بگویند و ما امیدواریم مطالب بیان شده دراین 

خصوص تصحیح و جبران شود.
آملی لاریجانی در ادامه از رویکرد برخی افراد و رسانه ها در القای یاس به کشور انتقاد 

کرد و افزود : متاسفانه علاوه بر اینکه دشمن در بیرون القای یاس می کند، در درون کشور 
هم برخی از رسانه ها و روزنامه ها و در فضای مجازی و کانال های اجتماعی در چارچوبی 
عمل می کنند که نتیجه آن القای ناامیدی است. در جمهوری اسلامی، در طول چهل 
سال انقلاب، پیشرفت های بسیاری به دست آمده اما عده ای می خواهند بگویند که بن 

بست حاصل شده است و در کشور وضع خراب است. 
وی تصریح کرد: چرا باید انسان چشم بر روی حقایق ببندد؟ این مقدار پیشرفت 
که در امور علمی، فنی و نظامی و بصیرت سیاسی مردم حاصل شده و این بصیرت 
و حضور مردم در صحنه که سرمایه عظیم اجتماعی برای نظام است چگونه می توان 

نادیده گرفت؟ 
آیت الله آملی لاریجانی ادامه داد : اینکه مردم در 22 بهمن میان کاستی ها و اصل 
انقلاب و نظام تفکیک قائل می شوند و حساب برخی کاستی ها و بی تدبیری ها را از اصل 
انقلاب و نظام جدا می کنند، یک نعمت بزرگ است اما عده ای تیشه گرفته اند که به 
ریشه انقلاب بزنند و حرف های غیر قابل قبولی را مطرح می کنند که باید به این ادعاها 

در جای خود پاسخ مناسب داده شود.
رییس مجمع تاکید کرد: مسئولین باید سعی کنند ، معیشت مردم را اصلاح کنند و 

مشکلات اقتصادی را برطرف نمایند و از ایجاد حاشیه های غیر لازم بپرهیزند.

محسن هاشمی:

بهریاستجمهوریفکرنمیکنم

آیت الله آملی لاریجانی: 

مجمعتشخیصبهدنبالمصلحتعمومیمردماست

سـفیر اسـبق ایـران در اردن تاکیـد کـرد: امـروزه بعضـی ارگان  هـا که در سیاسـت 
خارجـی دخالـت می  کننـد، حتی به نهادهای فرادسـتی ماننـد وزارت امـور خارجه که 
بـرای هماهنگی نهایی نهادی فرادسـتی محسـوب می شـود، هم امـر و نهی می کنند!

نصرت الله تاجیک در پاسـخ به این سـوال که اسـتعفا و بازگشـت به کار محمدجواد 
ظریـف تـا چـه انـدازه می توانـد موجـب کاهـش دخالـت در امـور سیاسـت خارجی و 
بازگشـت وزارت امـور خارجـه در راس تصمیم گیری ها مربوط به روابط خارجی شـود؟ 
گفـت: این مسـئله بسـتگی دارد مسـئولان تا چه اندازه جدی باشـند که همـه امور به 

مجـاری اصلی و روال خـود برگردد. 
وی بـا بیـان اینکه نظـام اداری کشـور به دلیل پوسـیدگی روش   هـای بروکراتیک و 
فسـاد آشـکار و پنهـان حـال و روز خوبی نـدارد و نمی تواند به وظیفه تاریخـی خود در 
ایـن شـرایط سـخت کشـور عمل کند، اظهار داشـت: اگـر این اقـدام وزیر امـور خارجه 
جدای از حواشـی فقط تلگنری باشـد برای فعال کردن نظام اداری و مسـئولان کشـور، 
بـه منظـور بازگردانـدن وزارت امور خارجـه به جایگاه اصلی خـودش اقدامی مفید بوده 

و کفایت امـر می کند.
این تحلیلگر مسـائل سیاسـت خارجـی با بیان اینکـه وزارت امور خارجه قسـمتی 
از نظـام اداری - اجرایـی کشـور اسـت که البته حساسـیت بیشـتری نسـبت به برخی 
از سـازمان های دیگـر دارد، تصریـح کـرد: در رویکرد سیسـتمی ارگان های مختلف نیز 
اهمیت دارند ولی مسائل شـان بیشـتر داخلی اسـت ولی وزارت امور خارجه دسـتگاهی 
اسـت که مسـئولیت تنظیم سیاسـت خارجی اعم از روابط خارجی با کشورها به شکل 

دوجانبـه، چندجانبه و همچنین نهادهای بین  المللی را برعهـده دارد. 
* وزارت خارجه در جریان بسیاری از امور خارجی قرار نمی گیرد

تاجیـک ادامه داد: مطابق ماده سـه قانون وظایـف وزارت امور خارجه برقراری هر نوع 
ارتبـاط بـا دول خارجی و انعقاد قرارداد و همکاری های فنی، اقتصادی، فرهنگی علمی و 
نظامی با کشـورهای خارج و سـازمان های بین المللی هماهنگی سیاسـی لازم با وزارت 
امـور خارجـه به عمـل آورند و این در حالی اسـت کـه این وزارتخانه نه تنهـا در جریان 
بسـیاری از امـور خارجـی قـرار نمی گیـرد، بلکه بایـد در داخـل و خارج کشـور تبعات 

اینگونه اقدامات را نیز پاسـخگو باشد!
وی در گفت وگـو بـا ایلنـا، با بیان اینکه متاسـفانه انسـجام مورد نیاز بـرای طراحی، 
اجـرا و مدیریـت رونـد و چالش های سیاسـت خارجی در کشـور وجـود نـدارد و از این 
بابت ما متحمل لطماتی شـده و می شـویم، خاطرنشـان کرد: امروزه بعضی ارگان  ها که 
در سیاسـت خارجـی دخالـت می  کنند، حتی به نهادهای فرادسـتی ماننـد وزارت امور 
خارجه که طبق ماده فوق برای هماهنگی نهایی نهادی فرادسـتی محسـوب می شـود، 
هم امر و نهی می کنند! در حالی که خوب اسـت و ضروری اسـت در کشـور به گونه   ای 
عمل شـود که از وزارت امور خارجه اسـتفاده ابزاری نشـده و فقط مسـئول روشـن نگه 
داشـتن ماشین دیپلماتیک نباشـد تا هر زمان هر کسی که تصمیم گرفت سوار چنین 

ماشـینی شـده و آن را کنار جاده رها کند! 
* تبییـن و ایجـاد فهـم جدیـدی از سیاسـت خارجـی ایـران ضرورتی 

است اساسـی 
این دیپلمات کشـورمان با بیان اینکه کشـورها در نظام بین الملل به دنبال کسـب 
حداکثر سـود و تامین منافع ملی خودشـان هسـتند، ابراز داشت: از آنجایی که کشورها 

بـه دنبـال حداکثر سـود هسـتند و این نظـام، پلیـس و دسـتگاه قضایی نـدارد، میان 
کشـورها عمومـا تزاحـم و تضـاد منافع ایجاد می  شـود و در چنین بسـتر آنارشیسـتی  
در نظـام بین الملـل، کار وزارت امـور خارجـه با حساسـیت های بسـیاری روبه رو اسـت. 
در چنین سیسـتمی، فعالیت دیپلماتیک غیرمنسـجم و افسارگسیخته با سازمان های 
درگیـر متعـدد، قـدرت زیـاد نیروهـای گریـز از مرکـز بـه منظـور عدم پاسـخگویی و 
محاسـبه   ناپذیری، تحمیـل نظـرات و دیدگاه   ها و تامین اهداف بخشـی کاری دشـوار و 

تا حدی ناشـدنی اسـت.
تاجیـک بـا بیان اینکه مدیریت سیاسـت خارجـی در چنین سیسـتمی آن هم در 
دورانی که نه تنها ایران و منطقه بلکه دنیا با بلبشـوی ناشـی از اقدامات یکجانبه   گرایانه 
ترامپ روبه  رو اسـت اگر کاری ناشـدنی نباشـد حتما سخت است، عنوان کرد: بلبشوئی 
بین  المللـی کـه هر آن مناطـق مختلف دنیا را ممکن اسـت در بحران و آشـوبی جدید 
فـرو بـرد. در چنیـن دورانی کار یا تمرین دیپلماتیک برای دور نگه داشـتن ایـران از این 
بلبشو، تبیین و ایجاد فهم جدیدی از سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران و ایمن 
کردن سـخت و نرم   افزای ایران با توجه به تغییرات، سـرعت و شـتاب صحنه سیاسـت 
خارجی و روابط بین  المللی ضروری اساسـی اسـت و این نیاز به حداکثرسـازی انسـجام 
در تعامـلات و تنظیمـات خارجـی دارد تا هم ضرر نکنیم و هم نقش تاثیرگذار داشـته 

باشـیم و از سرمایه  گذاری هایمان اسـتفاده و از منافع مان حفاظت کنیم!
* جزیره ای اداره کردن دستگاه دیپلماسی یک کشور مطلوب نیست

وی بـا تاکیـد بر اینکه جزیره ای اداره کردن دسـتگاه دیپلماسـی یک کشـور و آنکه 
هر ارگان مسـئولیت یک بخش از اقدامات خارجی کشـور باشـد و در حقیقت به نوعی 
اختیـارات و وظایـف وزارت امـور خارجـه تقسـیم شـود، مطلـوب نیسـت، یادآور شـد: 
جزیـره ای عمـل کـردن وزارت امور خارجه نتیجه ای جـز افزایش هزینه ها، ناهماهنگی 
میان بخش ها و تضاد منافع به همراه نخواهد داشـت که همسـو و منسـجم کردن آنها 

بسیار سـخت است.
ایـن کارشـناس مسـائل بین الملـل افزود: البتـه در کشـورهای غربی هـم نهادهای 
دیگری هسـتند که در سیاسـت خارجی فعال باشـند، ولی آنها عهده دار مسـئولیت ها 
و وظایـف وزارت خارجه هایشـان نیسـتند و تصمیم گیری و نظارت بـر امور هم برعهده 

وزارت خارجه   هایشـان است.
تاجیک در تشـریح علل این مسـئله بیان کرد: دلیل این امر آن است که دیپلمات ها 
تخصـص ایـن کار را دارند و به همیـن خاطر، بودجه دریافت کـرده و آموزش می بینند 
زیرا دیپلماسـی موثر و سـامان    یافته باعث تبدیل قدرت سـخت کشـور به قدرت نرم و 
تقویـت آن بـرای کسـب حداکثـری منافع ملی از طریق بهـا و اصالـت دادن به فعالیت 
دیپلماتیک، اعتماد به دیپلمات ها و تلقی دیپلماسی کشور به عنوان مغز متفکر تولید 

قدرت ملی اسـت.
وی بـا بیـان اینکـه مهم ترین عامل قـدرت ملی، کیفیت و نحـوه عمل دیپلماتیک 
تاثیرگذار اسـت، گفت: دیپلماسـی هنر مرتبط سـاختن عناصر تشـکیل   دهنده قدرت 
ملـی بـه موثرتریـن راه بـه آن دسـته از ویژگی هـا، اوضـاع سیاسـت خارجـی و روابـط 
بین المللی اسـت که به  طور مسـتقیم و موثر می تواند علاوه بر اینکه منافع ملی کشـور 
را تامین کند، باعث رضایتمندی شهروندان، افزایش اعتماد عمومی و بیمه شدن نظام 

سیاسـی و تقویت ثبات و امنیت کشـور شود.

* قـرار نیسـت وزارت خارجـه کار همـه دسـتگاه ها را در عرصـه روابط 
خارجـی انجـام دهد

سـفیر اسـبق ایـران در اردن دربـاره تاثیـر اسـتعفای ظریف هـم اظهار داشـت: اگر 
دلشکسـتگی وزیـر امـور خارجه، تلنگری به حسـاب آیـد کـه نظـام اداری و اجرایی را 
بـه فکـر انـدازد که چگونه بخش هـای مختلف و موثر در سیاسـت خارجـی را زیر چتر 
حاکمیتـی وزارت امـور حارجـه فعال نگه دارد و این فعالیت ها به شـکل مـوازی کاری یا 

خودسـرانه نباشـد، اقدام مفیدی است. 
تاجیـک اضافـه کـرد: البتـه قـرار نیسـت وزارت امـور خارجـه کار همه دسـتگاه ها 
را در عرصـه تعامـلات و روابـط خارجـی انجـام دهـد، بلکه وظیفـه وزارت امـور خارجه 
سیاسـت گذاری در عرصـه سیاسـت خارجـی، نظـارت و ایجـاد هماهنگی میان سـایر 
دسـتگاه های فعال در روابط خارجی اسـت. این مسـئله، هم در قانون اساسی آمده و هم 
در قانـون و اساسـنامه ایـن وزارتخانـه آمده اسـت. این امر اگرچه به تنظیمات دسـتگاه 
اداری کشـور و نحوه تعامل داخلی سـازمان های نظام بروکراتیک کشـور برمی گردد اما 
عـلاوه بـر تاثیر روحیات ایرانی که تشـکل  پذیر نیسـت و تمایل به زیسـت ژلـه   ای دارد، 
ریشـه در تفکر جاکمیت تفکر غیر سیاسـی بر روند سیاسی اجتماعی کشـور نیز دارد! 

* نیازمند به هماهنگی و تمرکز در عملیات اجرایی هستیم
وی با اشـاره به درخواسـت های انبوه از ظریف برای ادامه کار تصریح کرد: گذشـته از 
اسـتعفا یا قهـر آقای ظریف و لـزوم عمده نکردن نقش افراد در مقابل کارکرد سیسـتم 
کـه اصالتـش بر فرد ارجح اسـت، ما در سیاسـت خارجی در زمینه   هـای گوناگون دچار 
چالش هـای سـاختاری هسـتیم کـه دیر یـا زود باید بـه فکر حـل آنها باشـیم. اما بهر 
صـورت پـس از ایـن واقعـه، تعداد بسـیاری از مردم از طرق مختلف به ویژه شـبکه های 
اجتماعـی خواهـان ادامه کار وزیر امور خارجه   ای شـدند که معتقدند بـا روش ضدیت با 
جنـگ و تحریـم می توانـد منافع کشـور را بهتر تامین کند و لذا این مسـئله، بـا درایت 
مسـئولان ختـم بـه خیر شـد و دولت سـوریه هـم از ایشـان دعوت کرد که سـفری به 

این کشـور داشته باشد!
این تحلیلگر مسـائل سیاسـت خارجی ادامه داد: من بعد، این شـرایط بسـتگی به 
اراده مسـئولان کشـور دارد کـه صلاح بدانند چنـد صدایی در سیاسـت خارجی وجود 
داشـته باشـد یـا خیر؟ مـن کمـی شـک دارم ولـی از عمق وجـود علاقه   مندم بـه این 
وضعیـت کـه لطمات زیادی بر کشـور وارد کـرده، خاتمه داده شـود. البته چند صدایی 
در فکرسازی وتولید محتوا به منظور سناریوسازی در برابر پدیده  های سیاست خارجی 
برای تصمیم   سازی خوب است اما در مقام اجرا حتما نیازمند به هماهنگی و تمرکز در 
عملیات اجرایی برای نزدیک شـدن به اهداف، مسـئولیت  پذیری و پاسخگویی هستیم. 
تاجیـک بـا بیان اینکـه هم اکنون وضعیـت خوبـی را در عرصه سیاسـت خارجی و 
وجـود چنـد صدایی مخـرب در این عرصه نداریم، خاطرنشـان کرد: بایـد از این فرصت 
اسـتفاده کرد تا تنظیم، سیاسـتگذاری و نظارت بر امور در عرصه سیاسـت خارجی در 
اختیـار وزارت امـور خارجـه قرار بگیرد تا از اختیارات و ابزارهـای لازم برای انجام این کار 
لازم برخوردار باشـد ودر پی به وجود آمدن این شـرایط اسـت که می توان از وزارت امور 
خارجه انتظار مسـئولیت پذیری و پاسـخگویی را داشـت و وزیرش را برای پاسخ دادن به 

سـوالات نمایندگان بـه صورت واقعی و نه نمایشـی به مجلس فراخواند!

نصرت الله تاجیک :

نبایدازوزارتخارجهاستفادهابزاریکرد
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نیم نگاه

نامحـرمانه
کالاهای اساسی کوپنی می شود

نمایندگان مجلس شورای اسلامی مقرر کردند که کالا برگ الکترونیکی برای تامین کالاهای 
اساسی به مردم در سال 98 داده شود. نمایندگان در ادامه جلسه علنی روز شنبه مجلس با پیشنهاد 
کمیسیون تلفیق با 158 رای موافق، 38 رای مخالف و 9 رای ممتنع از 226 نماینده حاضر موافقت 
کردند.نمایندگان دولت را مکلف کردند در سال 1398 مابه التفاوت ریالی 14 میلیارد دلار از منابع 
حاصل از صدور نفت سهم خود را به شیوه  واردات یا خرید و حمایت از تولید داخل و توزیع کالاهای 
اساسی، دارو، تجهیزات پزشکی و نهاده های کشاورزی و دامی با نرخ ارز ترجیحی، واردات و یا خرید 
تولیدات داخل و توزیع کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی و نهاده های کشاورزی و دامی 
با نرخ ارز نیمایی و اختصاص مابه التفاوت آن با نرخ نیمایی برای معیشت مردم و حمایت از تولید 
صرف حمایت از معیشت مردم و حمایت از تولید کند.نمایندگان همچنین مقرر کردند: دولت از 
کالابرگ الکترونیکی برای تامین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم با نرخ ارز ترجیحی و یا پرداخت 

نقدی استفاده می کند.

یک منبع آگاه: رییس جمهور و وزیران ارتباط ایمیلی ندارند 
یک منبع آگاه در دفتر رییس جمهوری اظهارات یک نماینده مجلس درباره شنود شدن استعفای 
ایمیلی وزیر امور خارجه به رییس جمهور را تکذیب کرد و گفت: اساسا بین رییس جمهور و وزیر 
امور خارجه و سایر اعضای هیات دولت ارتباط ایمیلی برقرار نیست. علیرضا رحیمی عضو فراکسیون 
امید مجلس درتوییتی نوشت: متن ایمیل محرمانه دکتر ظریف به رییس جمهور رصد و منتشر شده 
است. او نوشت دکتر ظریف می داند ایمیلش به رئیس جمهور و متن محرمانه استعفایش شنود شده 
ودر سایت ها منتشر شده اما چیزی نمی گوید .این نماینده مجلس اظهارات امروز وزیر امور خارجه 
دردیدار برخی اعضای فراکسیون امید را 'شنیدنی' توصیف کرد.در پاسخ به این اظهارات، یک منبع 
آگاه در دفتر رییس جمهور به خبرنگار سیاسی ایرنا گفت:اصلا بین رییس جمهور و اعضای هیات 
دولت ارتباط ایمیلی برقررا نیست و لذا شنود شدن ایمیل اساسا صحت ندارد.این منبع با اشاره به 
توییت رحیمی درباره 'ایمیل محرمانه' گفت: اصولا دردولت هیچ مکاتبه محرمانه و دارای طبقه بندی 

از طریق ایمیل منتقل نمی شود.

 سال ۹۸ چند تعطیلی رسمی داریم؟ 
 سال 1398 هجری شمسی، ساعت 1:28:2۷ روز پنجشنبه 1 فروردین هجری شمسی مقارن 
با 14 رجب 144۰ هجری قمری و 21 مارس 2۰19 میلادی تحویل خواهد شد.به گزارش ایسنا، 
سال آینده 52 جمعه دارد و 25 روز هم تعطیل رسمی خواهیم داشت. ماه های فروردین، خرداد 
و آبان بیشترین تعطیلی رسمی را خواهیم داشت و در عوض ماه های اردیبهشت، آذر و دی به جز 
روزهای جمعه هیچ تعطیلی رسمی نداریم.طبق تقویم، شهادت امام صادق )ع( روز جمعه است 
و تعطیلات عید فطر نیز همزمان با ایام ارتحال امام خمینی )ره( شده است.هیچ بعید نیست که 
تعطیلی های رسمی در سال آینده کم یا زیاد شوند. علاوه بر این، احتمال تعطیلی های موردی و 
اضطراری مثل روزهای آلوده یا روزهای سرد و یخبندان هم وجود دارد که بیشتر برای دانش آموزان 

و معلمان محتمل است.

نوبخت: 400 هزار تومان افزایش حقوق قابل اجرا نیست 
رئیس سازمان برنامه و بودجه در نامه ای به رییس مجلس گفت که دولت نمی تواند مصوبه 
خانه ملت درباره افزایش حقوق به میزان 4۰۰ هزارتومان را اجرایی کند.احمد امیرآبادی فراهانی در 
حاشیه جلسه علنی بعداظهر دیروزدر جمع خبرنگاران گفت: محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه 
و بودجه طی نامه ای به علی لاریجانی رئیس مجلس اعلام کرده است که دولت نمی تواند مصوبه خانه 
ملت درباره افزایش حقوق به میزان 4۰۰ هزارتومان را اجرایی کند.مجلس در جلسه دیروز مصوب 
کرد ماهانه 4۰۰ هزار تومان به کارکنان دولت و بازنشستگان به صورت ثابت پرداخت شود و دولت 
می تواند مازاد بر آن تا 1۰ درصد نیز افزایش حقوق اعمال کند.دولت در ایحه بودجه میزان افزایش 

حقوق کارمندان در سال 98 را 2۰ درصد تعیین کرده بود که با آن مخالفت شد.

»خادم« از معاونت وزارت ورزش استعفا کرد 
معاون پارلمانی و امور حقوقی وزارت ورزش با استعفا از مسئولیت خود در این وزارتخانه راهی 
وزارت کار شد تا حضورش به عنوان یکی از کاندیداهای اصلی ریاست فدراسیون کشتی منتفی شود.

به گزارش مهر، بعد از حرف و حدیث های چند ماه اخیر پیرامون تمایل امیررضا خادم به جدایی از 
سمت معاون حقوقی، پارلمانی و امور مجلس وزارت ورزش و جوانان، و با ارسال درخواست ماموریت 
وی از سوی وزارت کار، خادم نیز استعفای خود را تقدیم مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان 
کرد.حال باید منتظر پاسخ وزیر به استعفای او بود. موضوعی که به نظرمی رسد با توجه به اصرار 
خادم با موافقت وزیر ورزش روبرو شود. به این ترتیب با حضور خادم در وزارت کار عملا حضور وی 

در انتخابات فدراسیون کشتی نیز منتفی شده و دیگر در جمع کاندیداها نخواهد بود.

حقیقی و منشا تا اطلاع ثانوی محروم شدند
رئیس کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال گفت :گادوین منشا و علی رضا حقیقی موقتاً از حضور 
در هرگونه مسابقات باشگاهی در ایران محروم شدند و باید در جلسه کمیته اخلاق شرکت کنند تا 
نسبت به وضعیت آن ها رسیدگی شود.وی ادامه داد :برای مجیدی پرونده تشکیل شده و در انتظار 

استعلام از ناجا هستیم تا نسبت به وضعیت او اقدام کنیم. 

اختصاص دلار دولتی برای واردات ریش و کلاه گیس! کاریکاتور

محمدعلی  رجبی

معاون رئیس جمهوری درامور زنان درقم: 

ایران الگویی موفق برای نقش آفرینی 
بانوان در جامعه است 

معاون رییس جمهوری درامور زنان و خانواده، جمهوری اسلامی را 
الگویی موفق برای نقش آفرینی بانوان در عرصه های اجتماعی با حفظ 
ارزش های دینی و اخلاقی در جهان دانست. معصومه ابتکار روز شنبه 
درحاشیه افتتاحیه نخستین دوره مطالعات زنان دردانشگاه ادیان و مذاهب 
قم تاکید کرد: بانوان درجمهوری اسلامی ضمن حفظ ارزش های دینی، در 
عرصه های مختلف اجتماعی گام های مهمی برداشته و موفقیت های بسیار 
زیاد را به دست آوردند. وی اضافه کرد: دستاوردها، مبانی نظری و سیاست 
های اتخاذ شده جمهوری اسلامی پیرامون نقش آفرینی بانوان درجامعه 
در عین حفظ ارزش های اخلاقی و دینی باید در عرصه های بین المللی 
تبیین شود. وی اقدامات دانشگاه ادیان و مذاهب قم پیرامون بسترسازی 
برای گفت وگو میان ادیان مختلف را قابل تقدیر دانست و گفت: گفتمان 
زنان، چالش ها و مسائلی که در دوران کنونی دارند از موضوعات مهم و مبتلا 
به تمام جوامع بشری است که باید در این زمینه مطالعات بیشتری صورت 
گیرد. ابتکار، با اشاره به تدوین پایان نامه های مختلف پیرامون بانوان توسط 
دانشجویان فوق لیسانس و دکترا در کشور گفت:پایان نامه های دانشگاهی 
پیرامون بانوان،نیازمند جهت گیری کاربردی هستند تا بر اساس نیازها و 
مسائل مبتلا به کشور انجام شود تا این پایان نامه ها تبدیل به سیاست 
و راهکار شوند. وی با بیان اینکه بسیاری از دستاوردهای کشور قابل اجرا 
درکشورهای مسلمان است اظهار داشت: دستاوردها و تجربه های جمهوری 
اسلامی در حوزه زنان قابل استفاد در عرصه های بین المللی و به ویژه در 
کشورهای اسلامی است که باید در این زمینه توجه جدی تری شود. بازدید 
از روستای قنوات، مرکز اورژانس اجتماعی و از کارگاه صنایع دستی از دیگر 

برنامه های اعلام شده ابتکار در قم است. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

سرانه فضای سبز شهروندان قمی 
به ۱۲۱ مترمربع رسید 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از دستاوردهای این اداره 
کل در حوزه نهال کاری و درخت کاری یادکرد و گفت: سرانه فضای سبز هر 
شهروند قمی با فرض گونه هایی که در عرصه های بیابانی کاشت شده به 
121 مترمربع رسیده است. محمدتقی سجادی در مراسم آغاز بهره برداری 
از پروژه های منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم که در محدوده آبخیز 
روستای طایقان قم برگزار شد، با اشاره به اینکه پروژه های آبخیزداری در 
استان قم با استفاده از اعتبارات صندوق توسعه ملی در حال اجراشدن 
است اظهار داشت: تاکنون پروژه های آبخیزداری در مساحتی بیش از ۷5 
هزار مترمربع انجام شده است.وی با بیان اینکه در دهه های اخیر 5۰۰ پروژه 
آبخیزداری در استان قم اجرا شده است اضافه کرد: رویکرد برخی از این 
پروژه ها کنترل سیلاب و رویکرد برخی دیگر مدیریت منابع آبی بوده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از دستاوردهای این اداره 
کل در حوزه نهال کاری و درخت کاری یادکرد و گفت: با احتساب فضاهای 
سبزی که در مناطق بیابانی و عرصه های مرتعی انجام  شده سرانه فضای 
سبز هر شهروند قمی با فرض گونه هایی که در عرصه های بیابانی کاشت 
شده به 121 مترمربع رسیده است.وی با اشاره به اینکه استفاده از مشارکت 
مردم در اجرای برنامه های ایدئولوژیک مورد توجه قرار گرفته است عنوان 
کرد: اگر برای اجرای برنامه های نهال کاری در هر هکتار هشت میلیون تومان 
قرار بود هزینه کنیم با استفاده از مشارکت های مردمی این رقم به چهار 
میلیون تومان رسیده و توانستیم سطح بیشتری را مورد پوشش قرار دهیم.

اخبــار

از  یکی  قم،  استان  انتظامی  فرمانده 
ماموریت های ناجا را برخورد با مفاسد 
اجتماعی دانست و گفت: در این زمینه 
محکم ایستاده ایم و اجازه نمی دهیم عده 
ای چهره نورانی شهر حرم اهل بیت)ع( را 

زیر سوال برده و مخدوش کنند. 
سردار عبدالرضا آقاخانی در سخنرانی 
پیش از خطبه های نماز جمعه این هفته 
شهر مقدس قم، اظهار کرد: در سال جاری 
ناجا برای انجام ماموریت های خود، اولویت 
هایی از جمله پیشگیری از مفاسد اجتماعی 
تعریف کرده است. وی ادامه داد: دشمن 
در این زمینه سرمایه گذاری کرده تا چهره 
نورانی شهر مقدس قم را زیر سوال ببرد؛ 
اما مراجع عظام تقلید، علما، مردم، تمام 
دستگاه ها و نیروی انتظامی اجازه این 
کار را به آنان نمی دهند. وی افزود: برخی 
ناآگاهانه کاری انجام می دهند که باید 
ارشاد شوند و برخی مغرضانه در این زمینه 
برنامه ریزی کرده اند که بر اساس قانون با 
آنها برخورد می شود.آقاخانی تاکید کرد: 
از کوچک ترین مسائل در زمینه مفاسد 
اجتماعی در شهر مقدس قم نمی  گذریم 
و پشتوانه ما، مردم فرهنگی قم هستند. 
وی با اشاره به ویژگی های شهر مقدس قم 

خاطرنشان کرد: تهدیدهای دشمن باعث 
می شود نسبت به شهر کریمه اهل بیت)ع( 
حساسیتی خاص داشته باشیم. آقاخانی با 
اشاره به افزایش 5۰ درصدی فعالیت نیروی 
انتظامی در استان قم در سال آینده تصریح 
کرد: ناجا در خط مقدم برخورد با مفاسد 
اجتماعی است و اجازه فعالیت  های سازمان 
یافته در این زمینه را نمی  دهد.وی گفت: در 
سال جاری در زمینه ارتقای امنیت اخلاقی 
با مشارکت دستگاه های مرتبط موفقیت 
های بسیاری حاصل شده است و این مساله 
در سال آتی نیز ادامه خواهد یافت. آقاخانی 

همچنین با اشاره به حضور مردم در صحنه 
های مختلف انقلاب اسلامی گفت: این امر، 
همه ملت های جهان را نسبت به اسلام 
امیدوار کرده و این از برکات نظام جمهوری 
اسلامی ایران، امام خمینی و خون پاک 
شهیدان است. وی همچنین پیشگیری از 
اشاعه مواد مخدر را یکی دیگر از برنامه های 
ناجا برشمرد و خاطرنشان کرد: کشفیات 
مواد مخدر در سال جاری نسبت به سال 
گذشته 1۰ درصد افزایش یافته است. وی 
اضافه کرد: نیروی انتظامی با انجام عملیات 
 های محله محور در قم به دنبال رفع دغدغه 

مردم در رابطه با برخورد با توزیع کنندگان 
خرد مواد مخدر و معتادان متجاهر است.

فرمانده انتظامی قم همچنین بر برخورد 
قاطع با احتکارگران و اخلالگران اقتصادی 
در سطح این استان تاکید کرد. وی اضافه 
کرد: در سال جاری، حدود هشت هزار تَن 
به مراکز مشاوره ناجا در استان مراجعه کرده 
اند که با مشاوره  های ارائه شده، پرونده  های 
این افراد به دستگاه قضایی ارسال نشد و 
نیز در این مدت حدود یک میلیون تماس 
با پلیس 11۰ در استان برقرار و 4۰۰ هزار 
تماس به اقدام های عملیاتی منجر شد.وی 
با اشاره به ارتباط مستقیم ناجا با مردم بیان 
کرد: در سال آینده میز خدمت نیروی 
انتظامی در مصلاهای نماز جمعه بر پا می 
 شود.آقاخانی در ادامه با بیان این که باید 
مردم در زمینه فضای مجازی با هوشیاری 
عمل کنند گفت: تهدید در فضای مجازی، 
تهدید نرم به شمار می  آید و پلیس فتای 
استان توانست رتبه نخست را در کشور در 
زمینه کشف جرایم سایبری کسب کند.وی 
در پایان از مردم خواست که در زمینه های 
مختلف پیشگیری از جمله سرقت و مسائل 
مربوط به ایام نوروز، توصیه های پلیس را 

جدی بگیرند.

شهردار ملارد مهمترین پروژه های افتتاح و بهره 
برداری شده در دهه فجر 9۷  در این شهر را تشریح 

کرد.
مهندس سلگی در ابتدای گفتگوی خود با خبرنگار 
ما به مناسبت گرامیداشت چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران گفت : چهلمین سالگرد طلوع 
آزادی و معنویت در 22 بهمن سال 135۷ را می توان 
سر آغاز جنبش های عدالت خواهانه و رهایی بخش 

ملت ها در تمام دنیا به حساب آورد .
الله دهه فجر روزهای ماندگار و  ایام   : افزود  وی 
فراموش ناشدنی در تاریخ ملت ماست و اینک به برکت 
خون شهدا و آرمان های نورانی امام راحل و رهبری 
مقام معظم رهبری درخت تنومند و بارور جمهوری 

اسلامی ایران به ثبات پختگی و کمال رسیده و ثمرات 
کوشش های ملت هر روز در قالبی نو نمایان می گردد.

وی ادامه داد :با وجود تمامی فشارهای بدخواهان 
، این ملت غیور طی چهار دهه گذشته دستاوردهای 
عظیم عرصه های مختلف سیاسی ،اقتصادی ،اجتماعی 

،فرهنگی و... را به ارمغان آورده است .
شهردار ملارد  تشریح کرد :اینجانب ضمن تبریک 
مجدد چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران 
توفیق روز افزون کلیه خدمتگزاران نظام اسلامی و 
سرافرازی ملت بزرگوار ایران بالاخص شهروندان شریف 

ملارد را از درگاه احدیت خواستارم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به نمایشگاه 
کرد  اشاره  اسلامی  انقلاب  ساله  دستاوردهای چهل 

و گفت: ما نمایشگاهی تحت عنوان ملارد در مسیر 
توسعه با همکاری تمام اعضا برپا کردیم که از سوی 
مسئولین استانی و شهرستان از آن بازدید به عمل آمد .

مهندس سلگی در پایان گفت : همچنین پروژه 
معاون  تواهن  دکتر  حضور  با  نیز  فجر  دهه  های 
هماهنگی امورعمرانی استانداری تهران  - مهندس 
شهر  اسلامی  شورای  رییس  رفسنجانی  هاشمی 
 - مجلس  نماینده  محمودی  مهندس   - تهران 
حجت الاسلام حسینی نوری امام جمعه - فرماندار 
ومسئولین شهری و استانی افتتاح  و به بهره برداری 

رسید که عبارت اند از :
1 - پروژه بلوار آیت الله هاشمی رفسنجانی )ره( به 

طول 1۷5۰ متر در دولاین کندرو و تندرو
فرهنگی  مجموعه  ساختمان  احداث  پروژه   -  2
ورزشی گلزار شهدا : این مجموعه شامل زورخانه، سالن 
ورزش رزمی و توپی و موزه آثار شهداء به مساحت 

21۰2 متر مربع در 3 طبقه
3 - رونمایی از خودروها وتجهیزات خریداری شده 

آتش نشانی و خدمات موتوری
4 - پروژه جدولگذاری - زیرسازی و آسفالت خیابان 

دانش شرقی به مساحت 9 هزار متر مربع
5 - پروژه احداث سالن ورزشی چند منظوره خیابان 

دانش شرقی به مساحت 1۷28 متر مربع
6 - پروژه جدولگذاری - زیرسازی و آسفالت خیابان 

بهاره شرقی به مساحت 2۰ هزار متر مربع
۷ - پروژه پارک شهرک جعفریه به مساحت ۷5۰۰ 

متر مربع 
8 - راه اندازی منطقه 1 شهرداری ملارد

9 - احداث سلول دفن بهداشتی در مرکز امحا و 
دفن به مساحت 1۰ هکتار و احداث میدان ورودی 

مرکز امحا و سایت کارگری 
به  دریایی  غذای  رستوران  و  سرا  ماهی   -  1۰

مساحت 5 هزار متر مربع

فرمانده انتظامی استان قم: 

اجازه نمی دهیم عده ای چهره منور شهر قم را مخدوش کنند 

مهندس سلگی تشریح کرد

پروژه های افتتاح شده شهرداری ملارد دردهه فجر 


